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KALENDÁRIUM

A KULTÚRPONT IRODA hírei

ZENEI KÖZÉLETÜNK

A szakmai munka folytatódik tovább

A Debreceni Filharmonikus Zenekar és Kodály Kórus igazgató-
ja, Herboly Domonkos december végén adta be a lemondását,
s errôl a posztról négy teljes esztendôt követôen távozik 2010.
február 28-án. Úgy véli, az általa kitûzött célokat ez alatt az idô
alatt nagyrészt sikerült megvalósítani, hiszen mind jogi, mind
anyagi szempontból stabilizálódott az összevont intézmény
helyzete, s mindkét együttesnél magasabb színvonalúvá vált a
mûvészi munka. (Réfi Zsuzsanna)

„Új kultúrpolitika következik ”

A debreceni alpolgármester, az Országgyûlés Kulturális és Sajtó
Bizottságának alelnöke, Halász János nagy figyelmet fordít a
cívisváros mûvészeti életére, s a Filharmonikus Zenekar és a
Kodály Kórus eseményeire. A politikus sajnálja, hogy Herboly
Domonkos távozik a városból, de bízik benne, hogy sikerül
megfelelô utódot találniuk a posztjára. (Réfi Zsuzsanna)

Európai vokális körkép

Már tavaly nyár óta dolgozik a társulattal Pad Zoltán, akit 2009.
novemberétôl nevezték ki a Debreceni Kodály Kórus vezetô-
jévé. A fiatal karnagy örül, hogy mestere, Erdei Péter egykori
együttesével dolgozhat, s szeretné, ha a magyar kortárs zene
hangsúlyosan megjelenne a társulat repertoárján, emellett a
következô idôszakban több hazai és külföldi bemutatkozási
lehetôséghez jutna a kórus. Vezetésével különleges progra-
mokat tûznek mûsorra, és a mûhelymunkára is nagy figyelmet
fordítanak. (Réfi Zsuzsanna)

Újabb névváltozás

Ettôl az esztendôtôl kezdve a Telekom Szimfonikus Zenekar új
néven, Concerto Budapestként lép pódiumra. A névváltoztatás-
ról, az együttes további terveirôl Gôz László beszélt, akinek cége,
a Budapest Music Center már hosszú ideje segíti a zenekart.

(Réfi Zsuzsanna)

Minden zenekarnak meg kell találnia a saját feladatát

A zenekari igazgatók már elkészítették a saját javaslatukat a
minôségbiztosítási rendszerrel kapcsolatban. Most arra várunk,
hogy megszülessen az a közös ágazati szabályozás a szakszer-
vezet és a Zenekari Szövetség között, ami a törvény helyett, de
annak rendelkezései alapján részletesen meghatározza a zene-
karok számára a minôségi munka kritériumait. Lendvai György
úgy gondolja, hogy amennyiben mégsem jön létre egységes,
valamennyi zenekarra érvényes ágazati szabályozás, akkor a
saját zenekarukra vonatkoztatva ki fogják dolgozni azt, és a
szakszervezettel való egyeztetés után beépítik a kollektív
szerzôdésbe.  (Kaisinger Rita)

Megmenekült a Duna Palota

A Duna Palota Nonprofit Kft gazdálkodásában keletkezett
mintegy 60 millió forintos hiány miatt 2009 novemberében ve-
szélybe került a Duna Szimfonikus Zenekar és a Duna Mûvész-
együttes mûködése is. Legutóbbi számunk lapzártájakor még
nem született döntés a két mûvészegyüttesnek otthont adó Du-
na Palota sorsáról, ezért most a legutóbbi hetek fejleményeirôl
kérdeztük Szklenár Ferencet, a Duna Szimfonikus Zenekar
mûvészeti igazgatóját. (Kaisinger Rita)

Az új támogatási lehetôség milliárdokat eredményezhet

Bár csak 2009. november 12-én léptek hatályba az elôadó-
mûvészeti törvény társasági adókedvezményre vonatkozó
elôírásai, ez az új támogatási forma már komoly bevételt ered-
ményezett az elôadó-mûvészeti szervezeteknek. Ez alatt a rövid
idô alatt is több mint nyolcszáz millió forintos 2009-es támo-
gatásról tudnak az Elôadó-mûvészeti Iroda munkatársai, s az
összeg idén akár több milliárd forintra is nôhet. 

(Réfi Zsuzsanna)

KRITIKA
Hangversenykritika

Kritika a Nemzeti Filharmonikus Zenekar, az Óbudai Danubia
Zenekar, a Budafoki Dohnányi Zenekar, a Zuglói Filharmónia
– Szent István Szimfonikus Zenekar, a Telekom Szimfonikus
Zenekar,  a MÁV Szimfonikus Zenekar, a Budapesti Filharmó-
niai Társaság Zenekara  hangversenyeirôl, valamint a szegedi
MEZZO Operaversenyen résztvevô zenekarokról. 

(Fittler Katalin)

MÛHELY

Minôségi kultúrát szolgáltat-e a Magyar Rádió?

Mint arról korábbi számainkban többször is hírt adtunk, a Ma-
gyar Rádió jelenlegi vezetése sajátságos módon értelmezi a
közszolgálati rádió kulturális feladatait, ezen belül a zenei
együttesek fenntartásának célját.  Úgy tûnik, hogy az irodalmi
és zenei felvételek szinte teljes visszaszorításával, megszû-
nôben van a valódi értékteremtésre való törekvés. 

Közszolgálati rádiónk és a zenei sokszínûség

Mivel fél év múlva lejár a Magyar Rádió jelenlegi elnökének
megbízatása, idôszerû mérlegre tenni, milyen változásokat
eredményeztek Such György 3 éve megkezdett, a korábbiak-
hoz képest igen jelentôs, mondhatni gyökeres átalakításai köz-
szolgálati rádiónk zenei tevékenységében.

(Victor Máté)

Rádió és zenekara

Az intézmény vezetése mintha nem hinne a média zenei köz-
szolgálatának jelentôségében, a Rádiónak a magyar zenei élet
egészében betöltött hivatásában és kötelezettségeiben, de
legfôképp a zenei értékteremtés semmivel nem pótolható
fontosságában. (Szirányi János)

A közszolgálati rádió jelentôsége a német kultúrában és

zenekari életben

A német rádiónak és együtteseinek fejlôdésérôl, azoknak a
zenekultúra terén mind a mai napig elfoglalt különleges
szerepérôl intenzív képet ad a történeti visszatekintés.  

(Gerald Mertens)
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KALENDÁRIUM

LANG LANG KÍNAI ZONGORAMÛVÉSZ VARSÓI GÁLAKONCERTJÉVEL MEGKEZDÔDÖTT A CHOPIN SZÜLETÉSÉNEK 200. ÉVFOR-

DULÓJÁHOZ KAPCSOLÓDÓ EMLÉKÉV LENGYELORSZÁGBAN. Idén mintegy kétezer programmal ünneplik Chopin születésének 200.
évfordulóját, ezek közül 1200 rendezvény Lengyelországban lesz. A koncertek mellett kiállításokat, filmvetítéseket és színházi elôadásokat
is tartanak. A nagy zeneszerzô születésének napja, március 1-je kiemelt program lesz, aznap több világhírû zongoramûvész ad koncertet
Chopin mûveibôl. Március 1-jén Budapesten is ünnepi koncertet rendeznek a Bartók Béla Nemzeti Hangversenyteremben; a programhoz
megnyerték Lengyelország egyik legnevesebb zenekara, a bydgoszczi Pomorska Filharmónia Szimfonikus Zenekar közremûködését. A
koncert azonos mûsorral már február 19-én elhangzik Bydgoszczban.

AZ OPERAHÁZ ÉS A VÍGSZÍNHÁZ KÖZÖS PRODUKCIÓJAKÉNT DECEMBER 25-ÉN ÉS 27-ÉN MUTATTÁK BE MOZART A VARÁZS-

FUVOLA CÍMÛ operáját Marton László rendezésében, Fischer Ádám vezényletével. A két intézmény több mint 100 éves történetében
elôször fogott össze, hogy az idei évadban 24 elôadásban adják elô Mozart remekmûvét a Szent István körúton. A mû három teljes szerep-
osztásban kerül színre. A harmadik szereposztás premierjét január 16-án tartották. Fôszerepet alakít a 2009 novemberében Junior Prima
Díjjal kitüntetett Pataki Potyók Dániel is.

ÉLETÉNEK 87. ÉVÉBEN, 2009. NOVEMBER 27-ÉN ELHUNYT MELIS GYÖRGY Kossuth-díjas operaénekes, a Magyar Állami Operaház
örökös tagja. Melis György 1945 és 1951 között végezte tanulmányait a Zeneakadémián. A Magyar Állami Operaházban 1949-ben
mutatkozott be, Bizet Carmen címû operájában Morales szerepében. 1989-ben lett az Operaház örökös tagja. 1991 decemberében
ünnepelték kétezredik operai fellépését a Così fan tutteban. Szerte Európában és a tengerentúlon is (Egyesült Államok, Mexikó) nagy
sikerrel vendégszerepelt, legnagyobb külföldi sikereit Mozart Don Giovannijával aratta.1988-ban alapította saját díját: a Melis György-
emlékplakettet évente adják a legszebb, legtisztább magyar kiejtésû énekesnek. Két évtized alatt csaknem húsz mûvész vette át az elis-
merést. 

AZ ÉV LEGJOBB HAZAI LEMEZFELVÉTELE” DÍJAT NYERTE EL A NEMZETI FILHARMONIKUS ZENEKAR BARTÓK: ZENEKARI MÛVEK

CÍMÛ CD-JE KOCSIS ZOLTÁN VEZÉNYLETÉVEL. Kilencedik alkalommal adták át a GRAMOFON Díjat idén november 23-án. A BBC arról
értesítette a Bartók Új Sorozat kiadásával megbízott Hungarotont, hogy a sorozat legújabb darabjaként a Kocsis Zoltán vezényletével, a
Nemzeti Filharmonikusok elôadásában megjelent Zenekari Mûvek címû felvételét a BBC Zenei Magazinja Nagydíjára jelölték. Ettôl kezdve
a február végi szavazásig a lemezen található Bartók-mûvek hetente megszólalnak a BBC csatornáján, honlapján a mûvek MÜPA-beli
elôadásáról készült video-felvételek láthatók. A felvétel elnyerte továbbá a Le Monde de la Musique címû folyóirat „Choc” díját a  Diapa-
son címû francia szaklap pedig 5 hangvillával, vagyis „felsôfokú” minôsítéssel tüntette ki. A kiadványt emellett jelölték a 2010. évi MIDEM
hanglemezfesztivál „Classical Award”, a legjobb klasszikus zenei felvételnek járó díjára is.

BUDAPESTÉRT DÍJJAL TÜNTETTE KI KISS IMRÉT, a Mûvészetek Palotája vezérigazgatóját, 2009. november 17-én, a Fôváros Napja alkalmából
rendezett ünnepi közgyûlésen Demszky Gábor fôpolgármester. A fôpolgármester Budapest kulturális életének, zenei kínálatának nemzetközi
rangra emeléséért, a XX. századi magyar zenei-kulturális turizmus megteremtésében játszott elévülhetetlen érdemeiért jutalmazta Kiss
Imrét.

ÉLETÉNEK 86 ESZTENDEJÉBEN, DECEMBER 28-ÁN ELHUNYT MURA PÉTER NEMZETKÖZILEG ELISMERT KARMESTER. Tanulmányait
a budapesti Liszt Ferenc Zenemûvészeti Fôiskolán Kadosa Pálnál és Ferencsik Jánosnál végezte. 1945 és 1950 között a Magyar Állami
Operaház korrepetítora. 1950-tôl 1953-ig a Gördülô Opera zenei vezetôje, 1953 és 1957 között a Miskolci Nemzeti Színház zeneigazgató-
ja volt, ahol ô szervezte meg az operatársulatot. 1957-58-ban a Varsói Állami Opera karmestere, 1958-tól 1961-ig a bytomi Sziléziai Állami
Opera karmestere és a Katowicei Zeneakadémia tanáraként mûködött. 1961-ben a Miskolci Szimfonikus Zenekar alapítója, 1984-ig igaz-
gató karmestere, 1984 és 1987 között az Operaház karmestere, 1986-tól a Zeneakadémia tanára. Liszt-díjas, Érdemes Mûvész. Mura utolsó
munkája a Liszt Ferenc Zenemûvészeti Egyetem operaszakos növendékeinek vizsgaelôadása, egy operaritkaság, Giuseppe Gazzaniga Don
Giovannijának fordítása volt; az elôadást december 19-én tartották.

EXCELLENTIA DÍJBAN részesítette a Bartók Új Sorozatban nemrég megjelent, a zeneszerzô összes vonósnégyesét tartalmazó albumot a
luxemburgi Pizzicato magazin 2010. januári száma. A mûveket az e célra alakult Mikrokozmos Vonósnégyes adja elô: Takács-Nagy Gábor,
Tuska Zoltán, Papp Sándor és Perényi Miklós, a felvétel az egész sorozat szellemi vezetôje, Kocsis Zoltán ellenôrzése alatt, Tóth Ibolya
zenei rendezésével készült el. A Hungaroton és kiadásában a Bartók Új Sorozat egyes CD-i is már több alkalommal elnyerték a Pizzicato
Supersonic díját, most elsô alkalommal részesült a kiadó a lapszámonként egyetlen kiadványnak odaítélt Excellentia kitüntetô címben.

SÁRI JÓZSEF „NAPFOGYATKOZÁS” CÍMÛ OPERÁJÁT Kovalik Balázs rendezésében, Hamar Zsolt vezényletével 2009. november 28-án
mutatta be a Magyar Állami Operaház. Az eredetileg német nyelvû zenedráma ôsbemutatója 2000-ben volt Pforzheimben. Az Arthur
Koestler életérôl szóló szövegkönyvet Elisabeth Gutjahr jegyzi. A mû német címe (Sonnenfinsternis – Napfogyatkozás) Koestler híres
regényére (Darkness at Noon – Sötétség délben) utal, maga az opera azonban nem a regény színpadi adaptációja, hanem valóságos vagy
„akár meg is történhetett volna” típusú események története. Tizenegy jelenet, 1914-tôl 1983-ig – Koestler gyermekkorától az író ön-
gyilkosságáig.  A magyar fordítást Csákovics Lajos készítette, a fôszerepet Perencz Béla énekelte. 

A VILÁGON ELÔSZÖR, a Kocsis Zoltán által megkomponált 3. felvonással mutatták be Arnold Schönberg Mózes és Áron címû operáját.
2010. január 16-án a Mûvészetek Palotája Bartók Béla Nemzeti Hangversenytermében a Nemzeti Filharmonikus Zenekar és a Nemzeti
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Énekkar, valamint a Budapesti Énekes Iskola kórusának közremûködésével. A címszerepeket Wolfgang Schöne (bariton) és Daniel Bren-
na (tenor) énekelte. A Miskolci Operafesztivállal közös produkciót Kocsis Zoltán vezényelte. A félig szcenírozott elôadást Rusznyák Gábor
állította színpadra, a fordítás Lengyel Jenô munkája.

HÁROM RENDES TAG ÉS TIZENKÉT TARTALÉKOS VETT RÉSZT MAGYARORSZÁGRÓL AZ EUYO MUNKÁJÁBAN. A zenekar 2009
augusztusában és 2010 tavaszán utazott koncertkörútra. Magyarországot  rendes tagként Szûcs Marietta (fuvola), Vanyó Gábor (trombita)
és Kugyelka Zsolt (ütôk) képviselte. Tartalékosként szerepelt Farkas Tamás (kürt), Horváth Gábor (klarinét), Kovács Balázs (harsona),
Markovics Tamás (harsona), Megyesi Krisztina (gordonka), Íde Ní Chonaill (fagott), Sándor Tamás (klarinét), Sebestyén István (harsona),
Standi Hajnalka (hegedû), Szabó Ágnes (fuvola), Szajkó Géza (hegedû) és Valkó Béla (gordonka). Makkos Noémit (trombita) meghívták
az EUYO 2009-es nyári kurzusára.

TÍZ FIATAL VEHETTE ÁT novemberben A JUNIOR PRIMA DÍJAT, akik koncertsorozat keretében mutatkoznak be a közönségnek. Január
15-én Csáki András gitármûvész játszott a Bartók Emlékházban. Az idei szezonban Csáki András mellett Fenyô László gordonkamûvész,
Kokas Katalin hegedûmûvész és Hajnóczy Júlia énekmûvész lép fel még a Csalán úti villában. 

ÚJ TAGOKKAL BÔVÜLT A SZÉCHENYI IRODALMI ÉS MÛVÉSZETI AKADÉMIA. A Zenei Alkotómûvészeti Osztály Erôd Iván Bartók-Pász-
tory-díjas zeneszerzôt és Kocsis Zoltán kétszeres Kossuth-díjas zeneszerzôt, zongoramûvészt választotta meg rendes tagnak, Szathmáry
Zsigmond zeneszerzô-orgonamûvészt pedig senior tiszteletbeli tagnak.

A MAGYAR TELEKOM SZIMFONIKUS ZENEKAR DECEMBER ELEJÉN TARTOTTA NÉVVÁLTÓ KONCERTJÉt Concerto Budapest elneve-
zéssel, miután az addigi fenntartó kivonult a százkét éves együttes mögül.

A TALENTUM ZENE- ÉS TÁNCMÛVÉSZETI ISKOLA MESTERKURZUS-SOROZATOT SZERVEZETT tizenkét éves kortól, január. 26 és feb-
ruár 12. között olyan mûvészek részvételével. A kurzusok célja a tehetséggondozástól a felvételi elôkészítésig terjed. A foglalkozásokon
való részvétel ingyenes. A tanárok névsora igen rangos: Szakcsi Lakatos Béla és Dráfi Kálmán zongoramûvész, valamint Ábrahám Márta,
Lendvay József és Szenthelyi Miklós hegedûmûvész várja a növendékeket.

ISMÉT LÁNGOLT A BERLINI FILHARMÓNIA. Január elsô vasárnapján délelôtt egyelôre tisztázatlan okokból, ám valószínûleg technikai
hiba miatt tûz ütött ki az épületben. A meghibásodás az épület pincéjében levô trafóállomáson történt. Személyi sérülés nem történt, a lán-
gokat pedig hamar eloltották a tûzoltók. Az esemény idôpontjában, ellentétben a 2008. májusi tûzesettel, a Filharmónia épületében nem
zajlott hangverseny.

HANG-SZER-SZÁM NÉVEN 2010 JANUÁRJÁTÓL ÚJ SOROZAT VÁRJA A MÜPÁBAN A 6-12 ÉVESEKET, amely arra vállalkozik, hogy a
zenélés instrumentumait, a hangszereket mutassa be autentikus élôzenével. A sorozat minden félévben adott téma köré gyûjtött hang-
szerekre, hangszercsoportokra koncentrál – az elsô félévben a magyar népi hangszerekre. Januártól áprilisig négy alkalommal találkozhat-
nak a gyerekek a magyar népi hagyományban használt zeneszerszámok egy-egy jellegzetes képviselôjével: a citerával, a tekerôvel, a dudá-
val és a cimbalommal. Az egyes hangszereket a téma legkiválóbb hazai szakértôi mutatják be, akik zenésztársaikkal együtt nemcsak
magukat az eszközöket, hanem egy-egy magyar tájegység a bemutatkozó hangszerhez kapcsolódó zenéjét is magukkal hozzák a
Mûvészetek Palotája Üvegtermébe.

2010. JANUÁR 10-ÉN A MEGÚJULT SZÉCHENYI TÉREN RENDEZETT MEGNYITÓVAL VETTE KEZDETÉT PÉCSETT A KULTURÁLIS

FÔVÁROSI ÉV. A megnyitó egész napos programja a Pécs2010 Európa Kulturális Fôvárosa program rendezvényeinek alapértékeire – a
nyitottságra, befogadásra, hagyomány és újítás egymásra ható erejére és a civil közösségekre – építve, karneváli és színpadi programok
sorát vonultatta fel. A rendezvény hangsúlyozta az Essennel és Isztambullal, a két másik kulturális fôvárossal való együttmûködést is,
amely az egész év programját meghatározza. A Pannon Filharmonikus Zenekar és vezetô karmestere, Peskó Zoltán a programsorozat
egyik nagyköveteként vesz részt az eseményeken.

ELHUNYT LEHOTKA GÁBOR ORGONAMÛVÉSZ. Január 7-én vettek végsô búcsút vettek Lehotka Gábor orgonamûvésztôl Vácott, az
alsóvárosi temetôben. Lehotka Gábor orgonamûvész, zeneszerzô, orgonaszakértô, a Liszt Ferenc Zenemûvészeti Egyetem nyugalmazott
tanszékvezetôje és egyetemi tanára december 29-én hunyt el Vácott.

JAPÁNBAN TURNÉZOTT  JANUÁRBAN A LISZT FERENC KAMARAZENEKAR a 2009-es Magyar–Japán Jubileumi Év folytatásaként. A hét
koncertbôl álló turné elsô állomása 2010. január 21-én Kushiro (Japán) városban volt, de a tokiói Bunka Kaikanban és az Opera City Hall-
ban is fellépett az együttes.

PACEMAKER-CENTRUM ÉPÍTÉSÉT SEGÍTIK A GYÔRI FILHARMONIKUSOK. A megyei kórház pacemaker-centrumának építését segí-
tô árverést hirdetett a Gyôri Filharmonikus Zenekar. Az együttes tavaly 12 külföldi hangversenyt adott Ennio Morricone vezénylete alatt.
A jótékonysági akció keretében a szöuli fellépés Morricone által dedikált plakátját kínálták árverésre és egy január 16-i bálon adták át a
legtöbbet ígérônek.
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MICHAEL HANEKE FILMRENDEZÔVEL DOLGOZNA EGYÜTT CLAUDIO ABBADO KARMESTER, a milánói Scalában készülô Lulu bemu-
tatója kapcsán. Haneke nemcsak a mozgókép területén járatos, 2006-ban operát is rendezett. Alban Berg osztrák zeneszerzô Lulu címû
operáját fogja vezényelni Claudio Abbado, aki több mint húsz év után tér vissza a Scalába. A hetvenhét éves olasz dirigens 1986-ban távo-
zott az operaház fô-zeneigazgatói székébôl az együttes elégedetlensége miatt. Júniusban azonban már Mahler VIII. szimfóniáját vezényli
majd, áprilisban pedig a Lulut viszi színre, remélhetôleg A fehér szalag címû film rendezôjének segítségével, aki 2006-ban Párizsban Mozart
Don Giovannijával kóstolt bele az operajátszás mikéntjeibe.

MÛVÉSZET, GYEREK, NEVELÉS CÍMMEL 2010. FEBRUÁR 5-ÉN KONFERENCIÁT RENDEZ BUDAPESTEN a Marczibányi Téri Mûvelôdési
Központ. A konferencia résztvevôi elôadásokat hallgathatnak meg az élményközpontú tanításról, egyes mûvészetpedagógiák és a játék
oktatási fontosságáról, valamint bemutató foglalkozásokon ismerhetnek meg egy színházi nevelési programot, illetve egy mûhely-
foglalkozást. A projekt az Európai Unió támogatásával az Európai Szociális Alap társfinanszírozásával valósul meg. A részvétel elôzetes
regisztrációhoz kötött.

2009 NOVEMBERÉBEN TÁVOL-KELETI TURNÉN VETT RÉSZT A LISZT FERENC ZENEMÛVÉSZETI EGYETEM ZENEKARA. A Liszt
Akadémia és a tokiói Musashino Zeneakadémia csereprogramja keretében létrejött turné során az együttes összesen hat nagyzenekari és
egy kamarakoncertet adott. A zenekart Berkes Kálmán, a japán Musashino akadémia tanára tanította be és vezényelte. A turné szólistái a
Liszt Akadémia versenygyôztes hallgatói, Banda Ádám (hegedû), Farkas Gábor (zongora), Várdai István (cselló) voltak. A zenekar a
szólistákkal Szöul és Tokió legjelentôsebb hangversenytermeiben lépett fel, emellett hangversenyt adott a koreai Daeguban, a Keimyung
Egyetemen, valamint két kisebb japán város, Fukui és Hida modern koncerttermeiben is, míg Wakasában, a kamarazenei koncerten a
szólisták és Berkes Kálmán klarinétmûvész mutatták be a magyar és európai zenei örökség legszebb alkotásait.  A dél-koreai hangverse-
nyeken részt vett a kivételes tehetségek osztályában tanuló 13 éves koreai-brit hallgató, Harry Rylance is, akinek zongorajátéka elbûvölte
szülôhazája közönségét.

SCHUMANN-ÉV KEZDÔDÖTT ZWICKAUBAN. Míg itthon az Erkel-év kezdôdött január elsején, Zwickauban a kétszáz éve született Robert
Schumann emlékének szentelt rendezvénysorozatot nyitották meg. A Schumann-év során a zeneszerzô szülôvárosában mintegy 80 ren-
dezvényt tartanak majd, melyek közül kiemelkedik a ‘Zene és költészet” címû nemzetközi konferencia, valamint a Berlini Staatskapelle
Schumann születésnapjára (június 8.) idôzített koncertje, amelyet Daniel Barenboim vezényel.

KÜLFÖLDI TURNÉN A SZEGEDI SZIMFONIKUSOK. A Szegedi Szimfonikus Zenekar kéthetes spanyolországi turnén vett részt januárban.
Felléptek Valenciában, Pamplonában, Alicantéban és Barcelonában is A mintegy 60 muzsikussal tartott a Szegedi Nemzeti Színház
magánénekese, Kónya Krisztina is.

A KULTÚRPONT IRODA HÍREI

PÁLYÁZAT A FISCHER ANNIE ZENEI
ELÔADÓMÛVÉSZI ÖSZTÖNDÍJRA 
A Filharmónia Budapest Nonprofit Kft. az
Oktatási és Kulturális Minisztérium megbí-
zásából pályázatot hirdet fiatal hangszeres
és énekes szólistáknak a Fischer Annie ze-
nei elôadómûvészi ösztöndíjra. A pályázat
célja, hogy kedvezô feltételeket teremtsen a
tehetséges fiataloknak a pályakezdésükhöz.
A pályázaton 1980. január 1. után született
zenei elôadómûvészek vehetnek részt. 
Pályázati határidô: 2010. február 12. 

PÁLYÁZAT A KODÁLY ZOLTÁN ZENEI
ALKOTÓI ÖSZTÖNDÍJRA 
A Filharmónia Budapest Nonprofit Kft. az
Oktatási és Kulturális Minisztérium megbízá-
sából pályázatot hirdet fiatal zeneszerzôk-
nek, zenetudósoknak és zenekritikusoknak
a Kodály Zoltán zenei alkotói ösztöndíjra. A
pályázat célja, hogy segítse a tehetséges fia-

talok pályakezdését és magas színvonalú
alkotótevékenységét. A pályázaton 1975. ja-
nuár 1. után született fiatalok vehetnek részt. 
Pályázati határidô: 2010. február 12. 

MAGISTRALIA 
NÔI ZENESZERZÔ PÁLYÁZAT 
A Magistralia Alapítvány harmadik alkalom-
mal hirdeti meg a Magistralia nôi zeneszer-
zô pályázatot. A pályázaton bármilyen nem-
zetiségû és korú nôi zeneszerzôk vehetnek
részt egy legalább 10, de legfeljebb 15 per-
ces szimfonikus alkotással. 
Pályázati határidô: 2010. március 31. 

EDU-ART: A MÛVÉSZETOKTATÁSI
INTÉZMÉNYEK ADATBÁZISA 
Edu-Art címmel új portált indított a
Jeunesses Musicales Hungary (Ifjú Zene-
barátok Magyarországi Egyesülete). 
A magyarországi mûvészetoktatási intéz-
mények adatbázisát tartalmazó portál célja,
hogy segítse az intézmények kommuniká-
cióját. 
Az adatbázisban zenei és képzômûvészeti,
színház- és táncmûvészeti képzést nyújtó
iskolák, és tanfolyamokat szervezô mûve-
lôdési házak is szerepelnek. 
Az Edu-Art az eMagyarország Program
keretében valósult meg.

Bôvebb információ 
valamennyi hírrôl:  
www.kulturpont.hu/zenekar
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❙ Miért döntött úgy, hogy beadja a le-
mondását?

– Ennek a döntésemnek egyetlen oka van:
a családom bôvült, tavaly novemberben
megszületett a második gyermekem. Így
most már úgy érzem, hogy ennek az ingá-
zásnak Budapest és Debrecen között vagy a
család, vagy a munka látja a kárát. Ezt pedig
nem szeretném. Ezért adtam be a lemondá-
somat decemberben, s még 2010. február
28-ig vagyok hivatalban. 

❙ Bár új naptári évben válik meg a
debreceni munkájától, ez mégis azt
jelenti, szezon közben távozik. Mennyi-
ben jelent ez nehézséget a zenekar és a
kórus számára?

– Tényleg évad közben távozom, de ez nem
okoz problémát az együtteseknek. Egyéb-
ként is elképzelhetô, hogy a jövôben változik
a szervezet, hiszen új ciklus kezdôdik, s nem
tudni még, milyen úton megy tovább mind-
ez… Az utóbbi esztendôkben ugyanis Deb-
recen kulturális élete és közege nagyon
megváltozott. Megszületett a MODEM, meg-
nyílt a kultúra széles spektrumán mozgó
Kölcsey Központ, így kicsit újra kell majd
tervezni mindent. Mindez azonban már az
utódomra vár, hiszen az álláshelyemre nem-
sokára pályázatot fog kiírni a város. De úgy
vélem, mostani távozásom nem zavarja kü-
lönösebben az együtteseknél folyó munkát,
hiszen az idei év készen van, a következô
szezon tervezésével pedig elkészülünk feb-
ruár végéig. A mûvészeti vezetô, Kocsár Ba-
lázs pedig marad, így azt a koncepciót, amit
eddig valósítottunk meg, viheti tovább.
Egyébként mûvészeti kérdésekben Kocsár
Balázsnak eddig is szabad keze volt. Én
inkább az üzemeltetésért feleltem, azért,
hogy a négy évvel ezelôtt létrejött formáció,
a zenekar és a kórus jól tudjon dolgozni. 

❙ Igazgatóként az volt az elsôdleges fela-
data, hogy ennek az intézménynek fel-
állítsa, megteremtse a jogi kereteit, és az
anyagi fedezetét biztosítsa… 

– Véleményem szerint, mindez sikerült, s ezt
az eltelt évek is igazolták. S annak is örülök,
hogy úgy távozom, hogy a kórus életét is si-
került megnyugtatóan rendezni, hiszen Pad
Zoltán személyében novembertôl kineve-

zett, új vezetôje van az együttesnek, s a kar-
nagy elég határozott elképzelésekkel ren-
delkezik. Kocsár Balázs is kiváló szakem-
bernek tartja, az utóbbi hónapokban már
beigazolódott, hogy remekül tudnak együtt
dolgozni. Ilyen értelemben a távozásom az
egyik legjobb idôszak, hiszen nem zavarja a
szakmai munkát. 

❙ S az utódjának segíteni fog még a
felkészülésben?

– Nem, mert csak a távozásomat követôen
fogják kiírni az igazgatói pályázatot. S eb-
ben az átmeneti idôszakban az intézmény
gazdasági vezetôje veszi majd át az igazga-
tói feladatkört.  Természetesen – bárkit is
válasszon a város – ha az új igazgató meg-
keres hogy segítsek, segíteni fogok.

❙ A Debrecenben töltött, elmúlt négy évre
visszatekintve mivel elégedett, s mi az,
amiben nem sikerült megvalósítania az
elképzeléseit?

– Két dologgal vagyok elégedett. Sikerült az
intézményt átsegíteni az összevonást kö-
vetô, nehéz idôszakon. Ráadásul szellemi
kapacitásban is gazdagodott az intézmény.
A minôségi szakmai munka folytatódik a
Kodály Kórusnál, a zenekar pedig sokkal
jobban szól, mint négy esztendôvel ezelôtt.
Bár ez inkább Kocsár Balázs érdeme, én
mindehhez csupán a hátteret teremtettem
meg. Azt, hogy az intézmény mûködése tel-
jesen stabil legyen mind anyagi, mind jogi
szempontból. Ugyanakkor azt is látom,
hogy bizonyos területeken a zenekar nem
tudott továbblépni, s ez a számomra is
kudarc. A Debreceni Filharmonikusoknak
nem sikerült sem országos, sem nemzetközi
szinten kilépni a korábbi pozíciójából….
Természetesen tudom, hogy az együtte-
sünk helyzetét az is nehezíti, hogy az ország
zenekarai közül talán mi látjuk el a legna-
gyobb szolgálatszámot, 150!-et a színház-
ban. S ahhoz képest különösen magas ez a
szám, hogy kevesen, összesen 80-an va-
gyunk. Persze az együttes tagjai szeretik az
operát, s mindenképpen gazdagítja a zene-
kari munkát, de így nehéz…  

❙ Kocsár Balázs, aki felhívta a figyelmét
annak idején erre az igazgatói pályá-
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ZENEI KÖZÉLETÜNK
DEBRECENI FILHARMONIKUS ZENEKAR

A szakmai munka folytatódik tovább
Herboly Domonkos négy év után távozik Debrecenbôl

A Debreceni Filharmonikus Zenekar

és Kodály Kórus igazgatója, 

Herboly Domonkos december végén

adta be a lemondását, s errôl a

posztról négy teljes esztendôt

követôen távozik 2010. február 28-án.

Úgy véli, az általa kitûzött célokat ez

alatt az idô alatt nagyrészt sikerült

megvalósítani, hiszen mind jogi, mind

anyagi szempontból stabilizálódott 

az összevont intézmény helyzete, 

s mindkét együttesnél magasabb szín-

vonalúvá vált a mûvészi munka. 

De azt is látja, hogy utódjára várnak

még nehéz feladatok, hiszen némileg

csökkent a támogatás összege, s ideje

lenne már a zenekar próbatermét is

felújítani.
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zatra, s akivel zeneakadémistaként mu-
zsikált is, mit szólt ahhoz, hogy távozik
Debrecenbôl?

– Nem örült ennek, de megértette, hogy a
család az család…

❙ Kinevezésekor fontos célja volt, hogy
növelje a közönség létszámát. Ezt sike-
rült megvalósítania?  

– Az egész kulturális kínálat regionálisan
nagyon megváltozott, így nehéz az össze-
hasonlítás. Bíztam abban, hogy a pub-
likum létszáma jelentôsen nôni fog, de
ilyen nagyságú változás nem következett
be… Bár a fiatalok közül is többen láto-
gatják már az elôadásainkat, még nagyobb
létszámra lenne szükség. A kísérlet azon-
ban nem állt meg, hiszen az idei az elsô
olyan évad, amikor Kocsár Balázs koncep-
ciója alapján az általános iskolások, felsô
tagozatosak számára kínálunk négy-négy
koncertet, amely teljesen illeszkedik a
tantervükhöz. Most nem a társmûvészetek
felé, hanem ebbe az irányba mozdultunk
el, s ez talán segít majd a közönségneve-
lésben. 

❙ Szerették volna azt is, ha más szerve-
zésben kerülnek színre a koncertjeik.
Ezzel a koncepcióval mi lett?

– A Filharmónia is szervez nekünk hang-
versenyeket, ez jól mûködô kapcsolat, de
emellett van egy helyi koncertszervezônk
is. Egy ilyen rendszeren akkor lenne
érdemes változtatni, ha a város a kulturális
események megszervezését még jobban
centralizálná, ez azonban nagyon rosszul
hangzik, mert azt jelenti, hogy az egyes
intézmények önállósága sérülhetne, pedig
szó sincs errôl. A város mindent megtesz,
hogy ne legyenek üközések, ez azonban
nagyon nehéz feladat. A kulturális élet
szereplôinek összehangolása lényeges
lenne, de ez évek óta csak részben sikerül,
s nem tudom, hogy ennek egyáltalán van-
e valamilyen megoldása… A Fônix rendez-
vényei is nagy versenyhelyzetet terem-
tenek, ez az intézmény is remekül végzi a
dolgát.

❙ Bevált az a modell, amelyrôl néhány
éve döntöttek, mely szerint a zenekarnál
nincs külön vezetô karmester?

– Tökéletesen. Kocsár Balázs a mûvészeti
vezetô és a karmester is egyben, s remekül
látja el ezeket a feladatokat. Az évek során
beigazolódott, jó döntés volt. Kocsár Balázs
most már családostul letelepedett Debre-
cenben, s bár vannak külföldi felkérései,
sok idôt tud a zenekarral tölteni.

❙ Ön hasonló területen folytatja, vagy a
gazdasági területen szerzett tapaszta-
latát kamatoztatja a jövôben?

– Teljesen nem tudok visszatérni, de nem is
szeretnék. Hiszen kulturális területrôl indul-
tam el, mint zenész, utána váltottam, majd
rájöttem, egyik hivatás sem jó a másik nél-
kül. Az üzleti vagy pénzügyi szférának van
egy óriási hátránya: vagy teljesen ellehe-
tetleníti az embert, vagy – kedvezôbb eset-
ben – nagyon megviseli. Ezért arra jutottam,
hogy csak a kettô ötvözésével tudok to-
vábblépni. Szerencsés véletlen folytán ezt
így is folytathatom, ugyanis az Örkény
István Színházban, amely levált a Madách
Színházról, gazdasági igazgatónak kért fel
Mácsai Pál. Már január 1-jétôl betöltöm ezt a
pozíciót. A kft.-vé alakult teátrumot sokkal
könnyebb menedzselni, mint egy nagy
intézményt. 

❙ Tényleg jó érzésekkel távozhat Debre-
cenbôl, hiszen a felszínen teljes a béke…

– Szerencsére a felszín alatt is ilyen a hely-
zet. Mindenütt akadnak belsô feszültségek,
de a legtöbb zenekarhoz képest valóban
látok egyfajta kiegyensúlyozottságot, ami-
nek nagyon örülök, s ami sok munkába
került. 

❙ Hogyan látja a jövôt? Milyen feladatok
várnak az utódjára?

– A közeljövôben a rövidtávú feladatok
között elsôdleges, hogy az elôadómûvé-
szeti törvénynek az állami finanszírozására
vonatkozó részében foglaltaknak meg
tudjunk  felelni. Ez azt jelenti, hogy meg-
felelô számú koncertet és fizetô nézôt kell
„produkálnunk”. A törvénynek az ezzel
kapcsolatos szellemisége, az alapkoncepció
nem rossz, de azokat a számokat elég ne-
héz teljesíteni… Akad budapesti együttes,
amelynek számára ugyanilyen bajos ezt
produkálni. Az elsô kategóriában ugyanis
minimum ötven nagyzenekari koncertet
kell adni, s a 22 000 fizetônézô is komoly
erôfeszítésekbe kerül. Bizonyos régiókban,
például Kelet-Magyarországon ezt tényleg
nem egyszerû teljesíteni. Mint ahogy emlí-
tettem, a debreceni zenekarnak külön teher
még, hogy a szolgálatszámának a fele el-
megy a színházi elôadásokra… Bár be
tudunk érni a célba, mindez jelentôs ener-
giába kerül. Rövid távon tehát ügyelni kell
arra, hogy ezek a számok rendben legye-
nek, s ha lehet, mindent meg kell tenni
azért, hogy a zenekar „kényelmesebben”
teljesíthesse a normát. Úgy, hogy közben
megmaradjanak a minôségi elôadások, s jó
lenne, ha hosszabb próbaperiódusokra

jutna idô. Persze nagy örömöt jelentene, ha
új státuszokkal bôvülne a zenekar, de a vál-
ságban erre minimális az esély…  

❙ Mennyire tudják kihasználni az elô-
adómûvészeti törvény egyik újítását, az
adományt?

– Alapvetôen ezt remek ötletnek tartom,
óriási lehetôségek rejlenek benne, de akkor
ér igazán sokat, ha az együttes magas
bevétellel rendelkezik. Nálunk arról sem
szabad elfeledkezni, hogy nem dolgozha-
tunk nagyon magas jegyárakkal. Kicsi ná-
lunk a fizetôképes kereslet, kisebb összege-
ket tudnak fizetni az emberek a belépôért,
mint például a fôvárosban. Ezt igazolja az
is, hogy az ingyenes hangversenyekre tódul
a nép, alig férnek el, ha azonban már
csökkentett összeget is kell fizetni, akkor
jóval kevesebben jönnek… Persze ahhoz,
hogy sokan legyenek egy-egy koncertre
kíváncsiak, népszerû darabokat kell elôad-
ni, ami nem biztos, hogy a szakmai munka
javára hat... Az azonban már biztos, hogy
lesz olyan nagyvállalat, amely hajlandó a mi
javunkra áldozni ezt a pénzt. Sajnos, némi
bizonytalankodás akadt még ôsszel, hogy
hogyan lehet ezt az új támogatási lehetôsé-
get igénybe venni, így igazán idén lesz majd
csak jelentôs ez a bevételi forrás. Erre na-
gyon tudatosan is készülünk. Persze kicsit
nehéz lesz megértetni a támogatókkal,
hogy a pénzért cserébe nem jelenhetnek
meg a szponzorok között, de ennek az
adományozásnak ilyenek a kritériumai…
Gazdasági emberként azonban hatalmas
lehetôségnek tartom, amellyel a cégek is
adót spórolnak.   

❙ Az elôadómûvészeti törvény emellett
milyen befolyással van az intézményre? 

– A hatása elvitathatatlan, de sajnos így is
akad némi rossz hír erre az esztendôre,
hiszen a fenntartónknak valamennyivel
meg kellett húznia a nadrágszíjat. Ez azt
jelenti, hogy nincsenek új álláshelyek, de
szerencsére leépítésre sem kell számítani.
Az így keletkezô lyukakat valahogyan be
tudjuk foltozni, a hangszerparkunkat azon-
ban nem tudjuk fejleszteni. Ez sok év óta
jelent gondot, mert minden esztendôben
csak egy kicsit tudtunk elôre lépni, s most a
folyamat teljesen meg fog állni… De csak
errôl a területrôl tudunk elvenni pénzt.
Nagyon nagy szükség lenne a próbaterem
felújítására is, de sajnos, erre sem lesz
lehetôség. Pedig elôbb-utóbb ez is prob-
lémát fog jelenteni…

R. Zs.
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❙ Úgy tudom, hogy Ön rendszeresen
meghallgatja a debreceni együttesek
hangversenyeit, részt vesz a társulati
üléseken… Ezek szerint nemcsak a
számokra, adatokra kíváncsi, hanem
teljes képet akar kapni az együttesek
mûködésérôl…

– Így igaz, még a kórus évadnyitó értekez-
leteire is el szoktam menni. Találok alkal-
mat arra is, hogy találkozzam a zenekar
szólamvezetôivel, s olyan mûvészekkel,
akik Debrecenben a zenei életet képvise-
lik. Nagyon fontos, hogy az ember ismerje
a cívisváros mûvészeti életének letétemé-

nyeseit, és párbeszédet folytasson velük.
Én erre törekszem. Úgy gondolom, hogy
egy olyan településen, mint Debrecen,
nem feltétlenül csak az önkormányzat által
fenntartott együtteseken keresztül lehet
gazdag zenei életet kínálni az ott élôknek.
Hiszen a  városban van az egyetem, ahol
már akkreditált szakokon képzik a zené-
szeket, énekeseket. Így ez a felsôoktatási
intéz-mény is tud koncertekkel szolgálni,
de a középiskolák is fontosak, ahol szin-
tén születnek zenei produkciók és kama-
rakoncertek. A helyi Filharmónia szintén
színesíti a választékot. Ez teszi teljessé a

képet, hiszen a Filharmonikus Zenekar és
a Kodály Kórus mellett akadnak egyéb,
nem városi fenntartású, zenei szervezetek.
Úgy vélem, éppen az jelenti a nagy erôt
Debrecenben, hogy ezek az intézmények,
társulatok egymásra találtak. Mindez iga-
zán ebben a ciklusban következett be.
Nyilvánvalóan azért is, mert most jutott
mindenki abba a fejlôdési szakaszba,
amikor fontos volt az egymásra találás. A
kezdeményezésemre együttmûködési meg-
állapodások is születtek az együttesek
között. Ráadásul ezek megvalósulására is
igyekszem odafigyelni, mert nem olyan
könnyû a mûvészemberekkel… Úgy vé-
lem, nemcsak a fenntartói, hanem az em-
beri kapcsolatok is nagyon fontosak, mert
akkor könnyebb az ilyen lépéseket meg-
tenni, s én igyekszem így dolgozni. 

❙ Négy évvel ezelôtt kezdôdött a köz-
pontosítás, a kórus és a zenekar össze-
vonásával…

– Szervezeti értelemben központosított-
nak tûnik a zenei élet, de sokkal inkább az
összhang a lényeg. Ezt próbáltuk meg a
szervezeti összevonással is segíteni. Ez a
harmónia úgy vélem meg is teremtôdött, s
nemcsak a kórus és az együttes, hanem a
zenekar és a színház között is. Nagyon
fontos ez egy ilyen városban, mint a miénk,
s jól mûködô rendszernek tartom, hogy az
együttes szolgálatokat teljesít a teátrum-
ban is.  

❙ Elképzelhetô – errôl Pécsett is szó esett
korábban – hogy létrehoznak egy
városi zeneigazgatói posztot?

– Pécsett sok minden hamvába holt az
utóbbi idôszakban… Nálunk kvázi zene-
igazgató mûködik már most is Kocsár
Balázs személyében, az általa ellátott
munka hasonlít egy városi zeneigazgató
feladatához, hiszen a kórus és a zenekar
irányítása mellett a színházi tevékenységet
is felügyeli. De nincs ilyen státuszunk, és
nem is szándékozunk ilyet létrehozni, a
következô két évben ugyanis várhatóak
változások, s döntenünk kell a folytatás-
ról, arról, mi hogyan mûködhet tovább.
Hiszen az országos finanszírozás, a helyi,
önkormányzati feladatok mind-mind
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„Új kultúrpolitika következik ”
Halász János a debreceni zeneéletrôl, s az elôadó-mûvészeti törvényrôl

A debreceni alpolgármester, az Országgyûlés Kulturális és Sajtó Bizottságá-

nak az alelnöke, Halász János nagy figyelmet fordít a cívisváros mûvészeti

életére, s a Filharmonikus Zenekar és a Kodály Kórus eseményeire. 

A politikus sajnálja, hogy Herboly Domonkos távozik a városból, de bízik

benne, hogy sikerül megfelelô utódot találniuk a posztjára. Már csak azért is,

mert Halász János úgy vélekedik, új kultúrpolitika következik, amelynek 

az alakításából jelentôsen ki kell venni a részüket. Az eljövendô, kétéves

átmeneti idôszakban nagyon fontosnak tartja a rugalmasságot, a helyzet

alapos ismeretét, valamint a szereplôk állandóságát.
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átgondolandóak. Új kultúrpolitika követ-
kezik, s annak az alakításában nekünk is
tevékenyen részt kell vennünk. De ez nem
egyik pillanatról a másikra következik be,
azonnal nem kezd mûködni egy új rend-
szer. Körülbelül kétéves átmeneti idôszak
következik, s ebben nagyon fontos a ru-
galmasság, a személyes kapcsolatok, a
helyzetismeret és a szereplôk állandósága
is. Bár nálunk most még tart az átalakulás,
hiszen most távozik Herboly Domonkos
igazgató…

❙ Nemsokára kiírják a posztra a pályá-
zatot. Milyen vezetôt szeretnének a
kórus és a zenekar élére?

– Jót. Legalább olyan jót, mint amilyen
Herboly Domonkos volt. 

❙ Hogy látja, mennyire tudják majd a
mûvészeti intézményeknél hasznosí-
tani az elôadó-mûvészeti törvény kí-
nálta, új lehetôséget, az adományt?

– A törvénynek ez az eleme jó. Végre egy
adókedvezmény, amit a szocialista kor-
mány bevezetett! Jó lehetôség, és rendes,
helyi munkával mindenképpen remekül
kihasználható ez a keret. Inkább az a kér-
dés, hogy mindez mekkora összeget je-
lent. Sajnos nálunk nem túl nagyot, hiszen
a jegyeket nem tehetjük méregdrágává.
Ha van már egy ilyen jó színvonalú zene-
karunk, egy különleges helyzetû kó-
rusunk, akkor fontos, hogy az általuk létre
hozott mûvészi teljesítmény eljusson az
emberekhez. Olyan áron, amelyet még
meg tudnak fizetni. Fontos megtalálni az
optimális összeget, hiszen azt is érzékel-
tetnünk kell az árral, hogy mindez pénzbe
kerül, és jelentôs értéket képvisel…
Lényeges az is, hogy minél több nézô
legyen, mert akkor sok emberhez jut el a
mûvészi teljesítmény. Sok szempontnak
kell tehát megfelelni. Egy jó vezetô dolga
az, hogy folyamatosan figyelje gazdasági
értelemben is a szervezet mûködését, a
gazdasági környezetét, s mindig az ak-
tuális helyzethez alkalmazkodjon. Bizo-
nyos értelemben az a lehetôségünk is
megvan – akár a törvény módosításával
kapcsolatban –, hogy ne csak megfogal-
mazzuk a véleményünket, hanem adott
esetben – egyeztetve azt a terület érintett-
jeivel –, érvényesítsük is.

❙ Milyen módosításokra gondol?
– Az a fajta szemlélet, hogy készítenek egy
adott méretû dobozt, s abba mindenkinek
bele kell férnie, nem jó. Magyarországon
nem így alakultak a zenekarok, és óriási

különbségek vannak az együttesek kö-
zött. Nem lehet ennyire egységesíteni…
Ez az uniformizálás végigvonul a törvé-
nyen nézôszám tekintetében, a végrehaj-
tási rendelkezésben pedig az oboák szá-
mától tekintve, mindenen… Sokkal
nagyobb rugalmasságra van szükség. Nem
attól jó a törvény, ha minden benne van.
Nem a táblázatnak, hanem a dolgoknak
kell rendben lenniük, s a való élethez iga-
zodniuk. Ez a próbaidô arra jó, hogy egy
ideig, mondjuk ôszig, módosítással meg-
változtassuk azt, amit kell. A szakma majd
elmondja, miben szeretne mást, és az
egyeztetéseket nem is bonyolult lefolytat-
ni. S ebben az új kulturális politika szem-
pontjait is figyelembe kell venni… 

❙ Mennyire elégedett fenntartóként az
együttes és a kórus mûködésével, s mit
vár még?

– Nem érzem elég rugalmasnak sem a ze-
nekart, sem a kórust abból a szempontból,
ahogyan részt vesz a város kulturális életé-
ben. Mindezt ugyanis nagyon hagyomá-
nyos módon teszi. Ragaszkodhatnak a
mûvészszervezeti voltukhoz az együtte-
sek, s jól is teszik, bár ezt nem veszélyez-
teti senki. Úgy hiszem azonban, hogy fon-
tos együttmûködni más szervezetekkel, s
könnyedebb programokban is részt kell
venni, amivel népszerûbbek lehetnek. De
ezzel a felvetéssel nem kiüresíteni akar-
nám a mûvészi teljesítményeket…. Akad-
tak már ilyen jellegû, jó kezdeményezések
mindkét együttesnél, s remélem, lesz foly-
tatás.

❙ Korábban is nyilatkozta, hogy több
rendkívüli hangversenyre lenne szük-
ség, s azt is említette, soknak találja a
koncertjeiken az üres helyeket…

– Az a helyzet, hogy jó nagy a nézôte-
rünk... A Kölcsey Koncertterem nagyon jó
színvonalú, de más a hangulata, mint a
Bartók Teremnek, s szerencsére, tényleg
jó nagy hely. Az üres székektôl nem kell
félnünk, mert olyan idôszak kell, hogy
következzék, amikor mindenképpen fel
fog ívelni a kultúra iránti érdeklôdés is. Ha
a jelenlegi helyzetben, az emberek mini-
málisabb szinten is, de kíváncsiak a
mûvészetekre, akkor reménykedhetünk,
mert az elkövetkezendô években sokkal
jobb idôszak következik, s ez a közönség
odafordulást szintén segítheti. Más kérdés,
hogy a publikumot rengeteg impulzus éri.
Fontos ezért odafigyelni arra is, hogy
legyenek új hallgatóink. Debrecenben az
a szerencse, hogy gyakorlatilag az óvodá-

tól a felsôoktatásig, a zene minden szinten
megtalálható, s erre a jövôben is nagyon
oda kell figyelni. Az ott tanuló és hozzájuk
tartozó családtagok elérésére a kórusnak
és a zenekarnak is figyelnie kell. Ez ügy-
ben is elindultak a programok, a szülô-,
nagyszülô koncert. Nem egy év alatt lesz
eredménye, de bízom benne, hogy foko-
zatosan sikert hoz. Tehát tényleg olyan
vezetôre van szükség az együtteseknél,
aki ezekre a szempontokra mind-mind
odafigyel!

❙ Akkor az összevont intézmény életé-
ben nem várhatóak a jövôben gyökeres
változások?

– Ha nem lennénk elégedettek, akkor már
megtettük volna azokat a lépéseket, amit
kell. Akár üzleti, akár személyi téren.
Nagy öröm, hogy például Ella István részt
vett az együttes munkájában, s tisztesség-
gel végigdolgozva az idôszakát, sokat
segített a kórusnak. Az ô munkája elen-
gedhetetlen volt ahhoz, hogy ilyen álla-
potú legyen az együttes. Reméljük, most
tovább tudnak lépni, az új ambiciózus,
pályázat útján kiválasztott vezetôvel. Ko-
csár Balázs pedig szolgálta eddig is a vá-
rost, s bízom abban, hogy ezután is fogja.
Már Debrecenben lakik. Ez nagyon fon-
tos. Hiszen ez azt jelzi, komolyan veszi,
hogy a helyi közösség részeként mûködik
a zenekar. Vidnyánszky Attilának is van
már háza a városban, ott él a családjával. 

❙ Debrecenben az utóbbi években na-
gyon odafigyelnek a kulturális életre… 

– Mindez tudatos döntés volt, kulturális
alapú városfejlesztés zajlik nálunk. Így a
megépült infrastruktúrát is ki lehet használni.
Az szintén lényeges, hogy más intézmé-
nyekkel is együttmûködjenek a debreceni
intézmények. Fellépnek a Margitszigeten,
az Operaházban, mert az ország kulturális
életében is meg akarják mutatni magukat.
Balatonfüreddel szintén sok közös progra-
mot hívunk életre. A kollégák részt
vesznek az országos szervezetek munká-
jában, mûködésében. Az is nagyon fontos,
hogyha elkészült egy-egy produkció,
akkor azt mutassák meg több helyen. Nem
jó, hogy valami csak néhányszor kerül
színre, miközben rengeteg munkát fektet-
tek bele. Túl nagy szakmai, emberi befek-
tetés. Szerencsére mi az együttmûködésre,
az intézmények munkájának az össze-
hangolására már évek óta figyelünk.  

R. Zs. 
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❙ Különleges érzés lehet azzal az ének-
karral dolgozni, amellyel sok idôn ke-
resztül foglalkozott a zeneakadémiai
mestere…

– Nagy dolog, és mind a mai napig hallat-
szik a hangzáson, a szervezettségen, hogy
az együttessel Erdei Péter dolgozott éve-
kig. De Szabó Sipos Máté, Strausz Kálmán
munkája is érezhetô a társulaton, akárcsak
Gulyás Györgyé, a kórusalapítóé, aki 1983-
ig foglalkozott az együttessel. Erdei Péter-
rel nagyon jóban vagyunk, sokat beszél-
getünk egymással, s ô örült, hogy én
kerültem a Kodály Kórus élére, s folytatni
tudom az általa megkezdett munkát. A
célkitûzésekben is egyetértünk, hiszen
mindkettônk szerint a magyar kortárs zene
a kórusélet nagyon fontos területe, ezért
szeretném, ha a repertoárunkon is hangsú-
lyosan lenne jelen.

❙ A kórusnál az utóbbi években több ve-
zetô is megfordult, Gyüdi Sándortól
kezdve Ella Istvánig… 

– Nehéz helyzetet jelentett, hogy folyama-
tosan váltották egymást a karvezetôk, bár
azért  volt ennek pozitívuma is… Szeren-
csére az, hogy mindennek bármi hátránya
lett volna, nem érzôdik a  kóruson. Olyan

tartása van ennek a társulatnak, amellyel a
problémás idôszakokat is mindig átvészeli.
Azok a vezetôk pedig, akik dolgoztak
velük, sokat tettek hozzá a kórus hangzá-
sához, sokszínûségéhez. Hadd említsem
csak Ella István Kálvin emlékévre szer-
vezett sorozatát, ami nagy vállalkozás volt,
s én fejeztem be. A környezô városokban
egy adott mûsorral léptünk fel rendszere-
sen, és eljutottunk olyan helyekre, kisebb
településekre is, ahol addig még nem
találkozhattak a kórussal. 

❙ Sok jelentkezô volt a kórusvezetôi
posztra?

– Az utolsó körbe csak négyen jutottunk
be, de jóval több volt az aspiráns. 

❙ S azt tudja, hogy miért az Ön pályá-
zata bizonyult a legjobbnak?

– Már a kiírásban is szerepelt, hogy olyan
vezetôt keresnek, aki rálátással bír a nem-
zetközi életre. Olyan karnagyot kívántak
kinevezni, aki nemcsak karvezetôként dol-
gozik, hanem emellett menedzserszemlé-
lettel viszonyul a kórus ügyeihez. A mûvé-
szeti vezetôség és az igazgatóság végül
úgy vélte, én vagyok a megfelelô személy.
Egyébként az a mûsor, amelyet az idén

összeállítottunk – s remélem, különbözô
felkéréseket eredményez majd –, olyan,
amelyet ma Magyarországon egyetlen kó-
rus sem ad elô. A repertoárt megpróbáltam
frissíteni, s ezt ebben a szezonban a Gu-
lyás György-hangversenysorozat kereté-
ben sikerül is megvalósítanunk. A Magyar
Szimfonikus Körkép mintájára európai
vokális körképet nyújtunk a közönségnek,
s ez – néhány kivétellel – hangsúlyozottan
a huszadik századi zenére épül. Párkai
tanár úr vezényelte szeptemberben az elsô
koncertet, amelyen francia, XX. századi
kórusmuzsika hangzott fel. Szabó Sipos
Máté német mûsort, késôromantikus
repertoárt vezényelt, februárban pedig én
dirigálom a magyar estet, amelynek Pokol
és menny a címe. Karai, Bárdos, Orbán,
Vajda, Gyöngyösi, Szôllôsy kompozíciói
kaptak helyet a programban, nagyon ér-
dekes kombinációban.

❙ Mit tud tenni menedzserként a kó-
rusért?

– Igyekszem a Kodály Intézetben kiépített,
nemzetközi kapcsolataimat az együttes ér-
dekében kamatoztatni. Remélem, a gyakor-
lat azt mutatja majd, hogy ez jól mûködik…
Egyébként a mindennapi dolgokért is
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Európai vokális körkép
Pad Zoltán irányítja a Debreceni Kodály Kórus munkáját

Már tavaly nyár óta dolgozik a társulattal Pad Zoltán,

akit 2009. novemberétôl nevezték ki a Debreceni

Kodály Kórus vezetôjévé. A fiatal karnagy örül, 

hogy mestere, Erdei Péter egykori együttesével 

dolgozhat, s szeretné, ha a magyar kortárs zene

hangsúlyosan megjelenne a társulat repertoárján,

emellett a következô idôszakban több hazai 

és külföldi bemutatkozási lehetôséghez jutna 

a kórus. Vezetésével különleges programokat tûznek

mûsorra, és a mûhelymunkára is nagy figyelmet

fordítanak.

06-42korr  22.1.2010  12:07  Page 10



felelôsnek érzem magam, s ezeket is meg-
próbálom rendbe tenni. A kórusról nem
készült évek óta prospektust, pedig na-
gyon lényeges, hogy angol, német és spa-
nyol nyelven elérhetôvé tegyünk egy olyan
anyagot, amely a kórust reprezentálja.
Ezen a téren van még mit dolgozni… Nem-
sokára azonban megszületik a szórólap és
a kiadvány is. A fényképek terén is jelen-
tôsen elôre lehetne lépni. Friss szemléletre
van szükség, akárcsak az internetes megje-
lenésben. Ezen is szeretnék minden-
képpen változtatni. A honlapon jelenleg is
dolgozunk, s bízom abban, hogy nem-
sokára elkészül az informatív, színes oldal.
A kórus remek, szép hangszínû, de nem
ismerik még az országon belül sem, mert
nincs eléggé jelen…

❙ Az új vezetô tevékenységét az elsô idô-
szakban általában próbaéneklés hirde-
tése, tagcserék szokták jellemezni. Deb-
recenben is várható ez? 

– Az elsô félévet arra szántam, hogy megis-
merkedjem az együttessel, hogy lássam,
milyen erôsségei és gyengéi vannak a
kórusnak. Lesz alkalom a jövôben egyfajta
próbaéneklésre, pusztán azért is, mert je-
lenleg bajban vagyok, ha szólistákat kell
kiválasztanom, mert nem ismerem még a
tagok hangját, s azt sem tudom, hogy ki
mire képes… Mindenki egyéni vocéval bír,
s abból kell a legtöbbet kihozni. Azt is fon-
tosnak tartom, hogy ne mindig a teljes
együttes, hanem idônként kamaratársulat

lépjen pódiumra. Az ilyen koncertekbôl is
le lehet szûrni, ki hogyan dolgozik. 

❙ Említette, hogy fontosnak tartja a
kortárs kompozíciókat, pedig a modern
mûvek kisebb közönségérdeklôdésre
számíthatnak…

– Nagyon remélem, hogy így is sikerül
megtölteni a koncerttermet. A francia kó-
rusmuzsikára tele lett a Szent Anna-temp-
lom, remélem, hogy ez be fog következni
február 20-án, 16 órakor is. Ha lesznek
olyanok, akik nem is a mûsorra kíváncsiak,
az biztosan érdekelni fogja ôket, hogy mit
takar ez a rendhagyó program, mit lehet
ezekbôl a kompozíciókból kihozni. A már-
ciusi koncerten a Schnittke-kórusmû mel-
lett, ami magyarországi bemutatóként
hangzik fel, Rachmaninov Vesperásából
válogatunk. Ötvözöm a XX. századi és a
romantikus repertoárt. 2010. május 6-án,
amikor Debrecenben, a Bartók Teremben
lesz koncertünk, kortárs svéd szerzô Sven-
David Sandström mûveibôl válogatunk,
aki Bach hat motettájának szövegére meg-
komponálta a saját szerzeményeit. Emel-
lett Bach eredeti darabjai is felhangzanak.   

❙ Milyen a viszonya a tagokkal, meny-
nyire fogadták el a Kodály Kórusban?

– Úgy érzem, jó a kapcsolatunk. Remek a
hangulat a próbákon. A kórusnak szük-
sége volt arra, hogy foglalkozzanak vele, s
ezt én próbálom is megtenni. Minden téren
igyekszem az együttes szekerét tolni. Jó

kapcsolatot sikerült velük kiépítenem,
mûködik a dolog.

❙ A zenekarnál csökken a büdzsé, ami
miatt kénytelenek lemondani a hang-
szerbeszerzésrôl.  A kórusnál is megszo-
rításokra lehet számítani?

– Nem, szerencsére ez az elvonás bennün-
ket kevésbé érint. Annyival könnyebb a
helyzetünk, mint tavaly, hogy az oratóri-
kus bérletet a zenekar bérletsorozatában
hirdettük meg. Mindent meg tudunk csi-
nálni, amit vállaltunk. A bérleti hangverse-
nyeinket is igyekszünk több helyen elôad-
ni, a kész mûsorokat pedig megutaztatjuk,
s ez költségtakarékos megoldás. Az új elô-
adómûvészeti törvényben megkívánt
kritériumot ezzel nagyrészt teljesíteni is
tudjuk. Hiszen a szabályozás negyven
koncertet ír elô az A kategóriás kórus
számára, mi tavaly 56 hangversenyt ad-
tunk, s a fizetônézôszámot – itt tízezer a
limit – sikerült majdnem megdupláznunk.
A kórus egyre több helyen lép pódiumra,
járja az országot. Emellett igyekszem arra
is figyelni, hogy neves vendégmûvészek-
kel dolgozzon a kórus, hiszen mindenki
rengeteg új színt ad hozzá az együttes
hangzásához. Párkai István, Szabó Sipos
Máté mellett Vashegyi György is dolgozik
majd a Debreceni Kodály Kórussal.  

❙ Három évre szól a kinevezése. Hová
kíván ezen az úton eljutni??

– Mindenképpen azt szeretném, hogy már
jóval az évad kezdése elôtt legyen világos
terv a szezonról, s a jól megszervezett
hangversenyeket ne csak Debrecenben,
hanem a fôvárosban és vidéken egyaránt
bemutassuk. Fontosnak tartom azt is, hogy
a repertoár mindig megfelelôen friss le-
gyen. A Kodály-mûvek mûsoron tartását
továbbra is fontosnak érzem, de azért
igyekszünk a kortárs mûvekre is fókuszál-
ni. Szeretném azt is, hogy a nemzetközi
színtéren szintén megmutassa magát az
énekkar.  

❙ Tervezi már, hogy Debrecenbe költözik?
– Ezt a kérdést már többször feltették
nekem. Egyelôre azt mondom, a kétlaki-
sággal is mûködik ez. Ott vagyok, amikor
kell, az összes próbán részt veszek, elôfor-
dul, hogy egy hétbôl hat napot is Debre-
cenben töltök. De mivel pici még a gyerek,
s most lett Budapesten egy új lakásunk,
egyelôre nem akarok ismét költözni.
Hiszen tulajdonképpen így is félig lent
lakom... 

R. Zs. 
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München, Peking, Debrecen

Pad Zoltán a szombathelyi konzervatóriumban végzett, a Cantate kórusba járt tíz

esztendôn keresztül. Az együttesben rengeteget tanult ifjabb Sapszon Ferenc-

tôl a kórusvezetésrôl. A Zeneakadémián diplomázott, Erdei Péter volt a kar-

vezetés tanára. Késôbb Münchenben, német állami ösztöndíjjal tanulhatott,

Michael Glaser irányítása alatt, aki ebben az idôszakban a Bajor Rádió Énekkar

vezetôjeként dolgozott. Németországban töltött egy teljes esztendôt, majd

amikor hazajött, felvették a Zeneakadémia doktoriskolájának karvezetés szakára.

Idôközben, míg ott tanult, Kecskemétre, a Kodály Intézetbe hívták tanítani.

Onnan fél évre Kínába, Pekingbe ment dolgozni, a Központi Zeneakadémiára, az

ottani karvezetés és énektanár tanszék vezetôjének a meghívására. Az egyetem

két kórusával, egy vegyeskarral és egy nôikarral foglalkozott. Jelentôs tapaszta-

latokat szerzett egy olyan zeneakadémián, ahol 1, 3 milliárd emberbôl válogatják

ki a legjobbakat. Szép sikereket ért el az együttesekkel, így marasztalták Peking-

ben, kiderült azonban, a felesége gyermeket vár, ezért 2008 nyarán hazatértek.

Itthon Pad Zoltán folyamatosan dolgozott kórusokkal, köztük a Rádió Énekkarral

is, s gyakorta dirigált koncerteket. 2009 nyarán jelentkezett a Kodály Kórus

pályázatára, ahol ô bizonyult a legjobbnak, s tavaly novemberben nevezték ki az

együttes élére.  
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❙ Miért vállalták el, hogy foglalkoznak
a Telekom Zenekarral?

– Ennek több oka. Az egyik személyes, hi-
szen Keller Andráshoz régi, jó barátság
fûz, s hegedûsként és karmesterként is ki-
váló zenésznek tartom. Nagyon impulzív
ember, elképesztô teherbírással, aki ha va-
lamit kitalál, elhatároz, akkor végigcsinál-
ja. A másik ok,  a két csapat (a Zenekar és
a BMC) szakmai céljainak és színvonalá-
nak hasonlósága. Andrással már akkor be-
szélgettünk egy új szimfonikus zenekar
létrehozásáról, amikor a Telekom még
szóba sem került. Egy független zenekar
volt a vágya, amelyet Végh Filharmónia né-
ven akart életre hívni. Keveset volt itthon,
és amikor hazajött, mindig megkérdezte,
mennyire mûködnek nálunk a nyugaton
látott dolgok. Így indult a kapcsolatunk..
Amikor elnyerte a Telekom Szimfonikus
Zenekar zeneigazgatói posztját, akkor a
megszokott beszélgetéseink már errôl az
együttesrôl szóltak. Az elsôdleges és leg-
nagyobb feladata ugyanis az volt, hogy
ebbôl a zenekarból egy új szellemiségû
csapatot építsen. Egy év után már látszó-
dott, hogy zeneileg már nagyon jó irányba
halad. 

❙ Pontosan miben segíti a BMC a
zenekart?

– Úgy gondolom, hogy a BMC és az én
tisztem az volt, hogy részt vegyünk a tisz-
ta jövôkép kialakításában, segítsük ennek
kommunikálását a Telekom és a közönség
felé, segítsünk létrehozni a zenekar mögé
egy hatékony háttér csapatot, és részt ve-
gyünk a zenekar új úton való elindításá-
ban. Pénzügyi „vonalon” pedig az volt a
dolgunk, hogy tisztázzuk a támogatás fel-
tételeit, körülményeit a Telekommal,
utánajárjunk az egyéb törvény adta támo-
gatási lehetôségeknek, illetve részt ve-
gyünk a további üzleti támogatók meg-
találásában. Mivel ez egy független
zenekar, így minimális önkormányzati
segítséget kap, ezen is változtatnunk kell. 

❙ A BMC segítsége ingyen van?
– Így van. Mi, akárcsak az UMZÉ-nél vagy
a Modern Art Orchestránál, teljesen tu-
datosan hosszú távú kapcsolatot igyek-

szünk kiépíteni, gondolva az új koncert-
termünkre is, ami remélhetôleg egy éven
belül elkészül.  Nagyon komoly beru-
házás, már hat éve dolgozunk rajta, és azt
szeretnénk, ha a Concerto Budapest, az
UMZE és a Modern Art Orchestra ennek a
helynek a rezidens zenekarai lennének.  

❙ A sikeres szakmai munka ellenére
azonban az anyagi gondok hamar je-
lentkeztek…

– A Telekom egy profitorientált magánvál-
lalat, s mint ilyen, költséghatékonyan kell
mûködnie. Sajnos ez befolyásolta a cég
társadalmi szerepvállalásának mértékét is.
Mikor ez utóbbi világossá vált, tárgyalások
kezdôdtek arról, hogy milyen elvárásaik
vannak a zenekarral kapcsolatban, és mi-
lyen támogatást ajánlanak ezért. A cél az
volt, hogy az együttes fennmaradjon úgy,
hogy az elképzeléseink ne csorbuljanak.
Beszélgetést kezdtünk arról, hogy elfo-
gadható lenne-e, ha a zenekar elhagyná a
Telekom nevet. Ezáltal nemcsak megsza-
badulnánk ettôl a nagyon „behatároló”
névtôl, hanem – ami a legfontosabb – más
támogatók számára is vonzóvá tennénk a
zenekart. Ebben az idôben a zenészek
már kezdték elismerni az együttest, boldo-
gan játszottak velük nagynevû muzsiku-
sok. Jó csapat kezdett formálódni. Mi arra
törekedtünk, hogy független nevet
válasszunk, de emellett a fenntartóból
fôtámogatóvá vált Telekom is megtalálja a
számításait. Hiszen olyan nagyságrendû
összeget, mint amekkorával ôk támogatják
a zenekart, itthon senki más nem ad az
együttesének. Tisztában voltunk azonban
azzal is, hogy nekünk független életet kell
létrehoznunk, egy független névvel, s úgy
kialakítani a jövôképet, hogy a fôtámo-
gatónk két év múlva se hagyjon bennün-
ket cserben . Ennyi idôre szól ugyanis
jelenleg a szerzôdésünk. 

❙ A támogatásuk azonban csökkenô
tendenciát mutat, hiszen idén 170,  jö-
vôre azonban már csak 130 millió
forintot kapnak a Telekomtól…

– Ezek sarokszámok, amelyeket lehet még
itt-ott bôvíteni. Ma a Telekomtól éppen
annyi pénzt kap a zenekar – ha jól használ-
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Újabb névváltozás
Távlatok, tervek a Concerto Budapestnél

Ettôl az esztendôtôl kezdve 

a Telekom Szimfonikus Zenekar új

néven, Concerto Budapestként lép

pódiumra. A névváltoztatásról, 

az együttes további terveirôl 

Gôz László beszélt, akinek cége, a

Budapest Music Center már hosszú

ideje segíti a zenekart.
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ja a további lehetôségeit –, mint amennyit
eddig adott. A vállalatnak ugyanis hatal-
mas a marketing felülete, és ezekkel na-
gyon komolyan tudja támogatni a zene-
kart. Tárgyalunk az elôadó-mûvészeti
irodával, s arra törekszünk, hogy minden
lehetôséget felkutassunk. Remélem, sike-
rül elérnünk, hogy a magántámogatás
nagyságához mért állami támogatást
kapjon a Concerto Budapest. Mint magán-
ember úgy vélem, hogy bizonyos szem-
pontból nagyobb értéket képvisel ezen a
piacon a magántámogatás, mert abból van
a legkevesebb és azt lehet a legnehezeb-
ben megszerezni. Az, hogy a Telekom
támogatja az együttest, miközben lemond
a névadói státuszáról, szerintem komoly
gesztus értékû dolog. 

❙ Nem kell attól tartani, hogy két év
múlva már nem kötnek újabb szerzô-
dést a Concerto Budapesttel?

– Meg vagyok gyôzôdve arról, hogyha a
zenekar jól teszi a dolgát, akkor a Tele-
kom továbbra is támogatni fogja az
együttest.  

❙ Mennyire tudnak azzal a lehetôséggel
élni, ami most az elôadó-mûvészeti
törvénynek köszönhetô, mely szerint a
jegybevétel 80%-ig kaphatnak támo-
gatást a cégektôl?

– Ez óriási lehetôség, s igyekszünk ki-
használni. Jó konstrukció, hogy minél töb-
bet dolgozik egy zenekar, minél nagyobb
a bevétele, annál nagyobb támogatáshoz
juthat. 

❙ Az új munkatársakat pályázat útján
keresik?

– Meghirdettük az állásokat, nagyon sok
embert meghallgattunk, s úgy néz ki, hogy
ha nem is elsôre, de megtaláltuk a meg-
felelô személyeket. Az Alapítványi iroda
szervezeti felépítése kissé megváltozik, és
nagyobb hangsúlyt kap a promóció és a
nemzetközi kapcsolatok ápolása. Egyéb-
ként a zenekart mûködtetô szervezet cég-
formája 1990 óta alapítvány, és azért, mert
ez a forma nyújtja a zenészek számára a
legnagyobb biztonságot. Az alapítvány
birtokában van a Zeneház épülete és a
hangszerek is például, és amennyiben az
Alapítvány megszûnne – ez nagyon bo-
nyolult eljárással mehet csak végbe –, ak-
kor pedig minden visszaszáll az alapítóra,
azaz a Telekomra. A nagy küzdelmet ép-
pen az jelenti, hogy ezt a házat el kell tar-
tani. A BMC egyébként azzal, hogy meg-
szervezte a december 7-én bejelentett

névváltást, hogy megvan a Telekom által
két évre aláírt szerzôdés, és hogy pár hé-
ten belül egy megújult irodai csapat kezdi
meg a munkát, tulajdonképpen a vállalt
feladatai végére ért. Így két és fél esztendô
után a napi munkában már nem fogunk
részt venni, hiszen a saját „nagy dobá-
sunkra” készülünk. Természetesen a hát-
térben továbbra is segítünk Nekik.

❙ Az együttes anyagi gondjairól sokat
lehetett hallani. A jövôben hogyan old-
ják meg a gazdasági nehézségeket? 

– Elôre menekültünk, s ezt a csökkentett
költségvetésû idôszakot a zenekar túlélése
miatt voltunk kénytelenek vállalni. A tör-
vény értelmében egy zenekar akkor lehet
„A” kategóriás, ha teljesít bizonyos feltéte-
leket, ami csak bizonyos anyagi háttérrel
lehetséges. A minôsítés alapja a két évvel
korábbi teljesítmény, tehát a 2009-es év a
2011-es alapja, és így tovább. Ha a zene-
kar a tavalyi csökkentett büdzséhez szab-
ta volna a programját, közel került volna a
leminôsítéshez, sôt a megszûnéshez, de
ezt senki sem akarta. Bár sok mindent
megpróbáltunk a forráshiány pótlására,
végül nem maradt más megoldás, mint
megkérni a zenekart, hogy próbálja meg
szinte ingyen, az alapfizetésért kihúzni az
szeptember és december közti négy hóna-
pot. Ez megtörtént és ez páratlan vállalás-
nak számít a magyar zenetörténetben.
2010-ben, reméljük, több pénz érkezik az
államtól, illetve találunk új támogatókat a
privát szférából . Nagyon ügyesen kell
gazdálkodni a büdzsével és a támogatá-
sokkal is. 

❙ Felmerült a fuzionálás ötlete is a
Danubia Zenekarral…

– Ez az elképzelés nem valósult meg, amit
nagyon sajnálok, de megértem azt is, aki
úgy vélekedik, hogy ez nem lett volna jó
megoldás. Más utakat választott mindkét
együttes. Nekünk most arra kell koncent-
rálnunk, hogy ez a zenekar elérje a célját,
több koncertje legyen a fôvárosban, eljus-
son vidékre, külföldre, és jó mûvészi
teljesítményével hírnevet szerezzen és
természetesen pénzt is keressen. Nagyon
komoly programot készített Keller András
a következô évre, s rengeteget próbál. Ez
szolgáltatja majd azt a minôséget, amely-
lyel a Concerto Budapest kiléphet a világ-
ba. 

❙ A névválasztásuk azonban elgondol-
kodtató, hiszen a Concerto Köln 17
tagot számlál…

– Az új név megtalálása borzasztó nehéz
feladat volt. A concerto számomra nem
kamarazenekart jelöl, mert a XX. század
óta akár Bartók Concertójából is ki lehet
indulni.. A concerto, mint mûfaj, bizonyos
korban alacsony létszámot jelentett, bizo-
nyos korban pedig nem. A concertót ola-
szos könnyedsége, nemzetközisége miatt
választottuk, a hozzáragasztott Budapest
szó földrajzi meghatározás, a külföld felé
is képviseli ezt a brandet. 

❙ Ehhez a névhez nem kellett engedélyt
kérni a fôvárostól?

– De igen, példás gyorsasággal meg is
kaptuk, ingyen és bérmentve. Bár nem
azért választottuk a Budapest nevet, hogy
a fôvárostól kapunk támogatás, de va-
lamikor még ez is elképzelhetô. Ez hely-
meghatározás és nem üzletpolitika. Jó
névnek tartottuk, és nem hallottunk még
jobbat. Úgy vélem, ha tartalommal meg
van töltve, akkor a Concerto Budapest jól
tud hatni. Az együttes számára minden-
esetre nagy küzdelmet jelent, hogy ilyen
hátrányos helyzetbôl jó eredményeket
érjen el, de talán így a siker még bol-
dogítóbb. Harminc éves zenei pályafutá-
som alatt ilyen jó csapatszellemet nem
láttam még, mint ami ennél a zenekarnál
megfigyelhetô. A muzsikusok hozzá-
állása számomra példamutató. Ezért is
segítünk ennyit. Nagyon jó oda bemenni,
és meghallgatni egy próbát. Ôk egy
zeneileg elkötelezett lelkes, mosolygós
zenekar. 

❙ Említette, hogy nem kis létszámú
együttesben gondolkodnak, pedig sok
idegenlégiós lépett fel a nulladik, név-
adó hangversenyen…

– Ötven-hatvan fôs alapgárdája van a
zenekarnak, ehhez jönnek a kisegítôk. . 

❙ Milyen szezonra készülnek? 
– Még tervezés alatt áll, de nem akarunk
kevesebb koncertet adni, mint az idei
évadban. Három helyszínen is pódiumra
lép a zenekar: a Mûvészetek Palotájában,
a Thália Színházban és a Zeneházban. Az
együttesen belüli kamaraélet is egyre
jelentôsebb, hiszen megszületett a Végh
Filharmónia, s az együttes 25 millió forin-
tos állami támogatásban részesült. Sokat
törjük a fejünket új programsorozatokon,
rengeteg a tervünk, ötletünk…

R. Zs.

XVII. ÉVFOLYAM 1. SZÁM 13

ZENEI KÖZÉLETÜNK
CONCERTO BUDAPEST

06-42korr  22.1.2010  12:07  Page 13



❙ 2009 nagyon jó éve volt a MÁV Szim-
fonikus Zenekarnak. Több külföldi
turnén is részt vettek és az itthoni belé-
pôdíjas hangversenyeik száma is meg-
haladta a százat.

– Ez érdekes, mert a 2008. év a külföldi
vendégszereplések tekintetében kevésbé
volt sikeres,mindössze három-négy ki-
sebb, néhány napos turnén vettünk részt.
Az elmúlt évben viszont kétszer jártunk
Dél-Amerikában, egyszer Kínában, emel-
lett pedig kisebb turnékon is szerepeltünk
a környezô országokban. Általában min-
den évben elutazunk egy-két nagyobb
hangversenykörútra. Az elmúlt években
többször jártunk Japánban és Cipruson.
Ezen kívül rendszeresen fellépünk nem-
zetközi fesztiválokon. Jó kapcsolatot ápo-
lunk több külföldi impresszárióval.
Luciano Pavarottinak is számos emlékeze-
tes turnét köszönhet a zenekar, elsôsorban
Németországban és Olaszországban. Na-
gyon szerette a mi zenekarunkat. 

❙ Most, hogy bezárt a Zeneakadémia,
mi az állandó koncerthelyszínük?

– A Fôvárosi Operettszínház. Csaknem
ugyanannyi férôhellyel rendelkezik, mint a
Zeneakadémia Nagyterme és akusztikailag
is megfelelô.

❙ Nem gondoltak arra, hogy egy-egy
programot esetleg megismételjenek?

– Ennek akkor lenne létjogosultsága, ha
lenne elegendô hangversenyterem Buda-
pesten. A Mûvészetek Palotájában három
évre elôre be van táblázva a hangverseny-
terem, ezen kívül a háznak rezidens zene-
kara is van. Mivel több zenekar is aspirál a
koncertteremre, természetes, hogy mire a
mi zenekarunk odajut, a hétvégi idôpon-
tokat már lefoglalták. Évadonként négy
hangversenyt adunk a Mûvészetek Palotá-
jában, különbözô mûsorokkal. Ha önálló
székházzal és hangversenyteremmel ren-

delkezne a zenekar, az természetesen egy
más helyzet lenne. Akkor lehetne kísér-
letezni, és vállalni a kockázatot, mivel ezt a
második hangversenyt nem terhelnék a te-
rembérlet és a hangszerszállítás költségei.

❙ Ön szerint egyébként lennének még
alternatív lehetôségek koncertek rende-
zésére Budapesten? 

– Nem nagyon. Az Olasz Intézet kivételé-
vel gyakorlatilag nem nagyon tudok ilyet
mondani. Sem méreténél, sem akusztikájá-
nál fogva. A Zeneakadémia minden szem-
pontból ideális volt számunkra, ezért is
választottuk helyette az Operettszínházat,
mert ott nagyjából hasonlóak az adottsá-
gok. De ha lenne is megfelelô terem, nem
szabad arról elfeledkezni, hogy ma Ma-
gyarországon egy zenekar mûködésének
költségei a nyugat-európai árak alsó ha-
tárát súrolják, miközben a jegyárakkal nem
tudjuk elérni a 30–50 eurós árakat, mert a
klasszikus zene iránt érdeklôdô hazai
közönség ezt az árat nem tudja megfizetni. 

❙ A gazdasági szakemberek, akik racio-
nalitásra helyezik a fô hangsúlyt több-
nyire mindig azzal érvelnek, hogy
nincs átjárás a zenekarok hallgatósága
között, minden zenekarnak megvan a
maga állandó közönsége, ha úgy tet-
szik szurkolótábora.

– Én is ugyanezt mondom, csak éppen
fordítva. Vagyis minden zenekarnak meg-
van az a saját közönségbázisa, amire biz-
tosan építhet, és amelyik megtölti a hang-
versenytermet. Mondok egy példát: ha
bérleten kívüli elôadást csinálunk, tavaly
véletlenül úgy hozta a sors, hogy hat bérle-
ten kívüli elôadást csináltunk, nagy mûso-
rokkal, Beethovennel, Kocsis Zoltánnal. És
mind a hat koncertet megtöltöttük, túlnyo-
mórészt a mi, saját közönségünkkel, ami
gyakorlatilag azt jeleni, hogy akár még egy
bérleti sorozatot is meghirdethettünk vol-
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na.  Vagyis a mi közönségünk nem ment
el máshova Beethoven-estet vagy Kocsis
Zoltánt hallgatni, de az általunk meghird-
etett koncertekre megváltotta a jegyet.
Van egy külföldi impresszárió barátom,
aki azt mondja, hogy azért szereti Buda-
pestet, mert itt minden zenekarnak meg-
van a saját szurkolótábora, és ez szerintem
is így van jól.

❙ Ennek lehet az a magyarázata, hogy
a fôvárosi zenekarok többségének létre-
jötte valamilyen ágazati szakszerve-
zetre nyúlik vissza és az ehhez az ága-
zathoz tartozó egykori dolgozók, mai
nyugdíjasok, továbbra is hûségesen
kötôdnek a „saját” zenekarukhoz? 

– Ez a mi zenekarunk esetében is abszolút
megfigyelhetô. Tehát a régi vasutasok jön-
nek, de ugyanakkor rengeteg a pedagó-
gus, arányaiban elég sok, és nagyon sok az
orvos. Nyugdíjas orvosok fôleg, és nagyon
sok diák van, és természetesen a vasuta-
sok. Magától értetôdôen mi vasutas iga-
zolványra adunk kedvezményes bérletet,
tehát igazából nem tudjuk, hogy, aki vasu-
tas igazolvánnyal vált bérletet, az valóban
vasutas-e, csak amikor a bérleti kartonjára
rávezetjük a nevet, akkor tûnik fel, hogy
nyugdíjas vasutas igazolványt mutat és
1992-ben született. De ez persze nem
jelent igazából problémát, mi örülünk
mindenkinek. Pillanatnyilag a Fesztivál-
zenekar az egyetlen, amelyik háromszor
eljátssza ugyanazt a mûsort, de náluk egy
jegy kerül annyiba, mint nálunk egy bérlet.

❙ Tehát például a pedagógus közönség
azért jön önökhöz, mert itt elérhetô
áron tud bérletet váltani?

– Így van. De a többi nagy fôvárosi szim-
fonikus zenekaroktól is évente kaptunk
tízesével  bérlôket, ahogy elég ütemesen
emelték az árakat, a közönség egy része
jött azzal, hogy ott már nem tudja meg-
fizetni a hangversenybérletet. A hûséget
egyedül csak az ár tudja felülírni.

❙ Mennyire számíthatnak támogatókra,
szponzorokra?

– A mi zenekarunk alapítványi formában
mûködik, a zenekari muzsikusaink is
alapítványi dolgozók. Bizonyos fokig a
MÁV Zenekar megtestesíti a vegyes finan-
szírozású önálló gazdasági modellt, hiszen
az állami hozzájárulás aránya pillanatnyilag
körülbelül 10%. A költségvetés többi hánya-
da egy állami nagyvállalattól, egy multina-
cionális nagyvállalattól, saját bevételekbôl
és egyéb forrásokból tevôdik össze.

❙ A nemrégiben elfogadott mûvészeti
törvény hogyan érinti Önöket a finan-
szírozás tekintetében?

– Mivel a törvény az I. kategóriába tartozás
feltételét nem a tényleges mûködés para-
méterei, hanem az önkormányzati fenn-
tartás alapján határozza meg, ezért a fô-
városi székhelyû zenekarok közül többen
elesnek attól a támogatástól, amit az állam
az önkormányzati fenntartású zenekarok-
nak garantál. Ugyanakkor mégsem va-
gyunk teljesen kizárva ebbôl a támoga-
tásból, mivel lehetôség van arra, hogy egy
önkormányzattal kötött közszolgáltatási
szerzôdés alapján bekerülhessünk ebbe a
körbe. A támogatás elosztásánál azonban
megint csak rosszabbul járunk, mivel a
rendelkezésre álló keret 50%-át annak
megfelelôen osztják szét a zenekarok kö-
zött, hogy mennyi pénzt ad az önkor-
mányzat. Magától értetôdik, hogy vidéken
egy önkormányzati fenntartású zenekar
többszázezer forint támogatást kap az
ottani önkormányzattól, amire a fôvárosi
zenekarok nem számíthatnak. Nekünk is
van az újpesti önkormányzattal kötött
közszolgáltatási szerzôdésünk, aminek
nagyon örülünk és elégedettek vagyunk
vele, és aminek köszönhetôen Újpesten is
van egy közönségbázisunk, de ter-
mészetes, hogy nem számolunk – nem is
számolhatunk – olyan mértékû anyagi tá-
mogatással, mint amennyivel a vidéken
mûködô, nagyobbrészt önkormányzati
fenntartású zenekarok gazdálkodnak.
Ennek következtében az államtól kapott
támogatás is arányosan kevesebb, miköz-
ben az önkormányzati zenekarok lénye-
gesen alacsonyabb rezsiköltséggel mû-
ködnek. Gondolok itt arra, hogy saját
székházzal és koncertteremmel rendel-
keznek, alacsonyabbak a szállítási költsé-
gek, és az adminisztrációs feladatok na-
gyobb részét is az önkormányzati szervek
apparátusa, illetve a Filharmónia helyi
kirendeltsége végzi el számukra. Én úgy
gondolom, hogy a mi zenekarunk nem
attól I. kategóriás zenekar, hogy rendel-
kezik egy fôvárosi önkormányzattal kötött
közszolgáltatási szerzôdéssel, hanem
attól, hogy évente 100-110 hangversenyt
ad, beviszi az embereket a hangversenyte-
rembe, lemezfelvételeket készít, hangver-
senykörutakon vesz részt, öregbíti az or-
szág jó hírét külföldön és ez által
mind-mind értéket teremt. A törvény
szelleme is azt sugallja, hogy a kultúra-
teremtés, az értékteremtés mellé álljon,
ennek pedig ellentmond az, hogy ad-
minisztratív kritériumok alapján határozza

meg a támogatás mértékét. Egyébként a
mi szerzôdésünk is egy állami szolgáltató
vállalattal ugyanolyan elemeket tartalmaz,
mint mondjuk egy megyei önkormányzat-
tal kötött szerzôdés, vagyis nagyzenekari
koncertek, ifjúság nevelése, értékte-
remtés. Pontosan ugyanaz, mint amit a
törvény is megfogalmaz. Ez szerintem
attól függetlenül, hogy hol és milyen
keretek között valósul meg, egyaránt
támogatásra érdemes. Egy dolog számít: a
minôség.

❙ Ha már a minôséget említette, létezik-e
valamilyen minôségbiztosítási rendszer
a zenekarban?

– Egyelôre még nem dolgoztunk ki ilyen
rendszert, arra várunk, hogy létrejöjjön az
ágazati megállapodás, de mindenképpen
szándékunkban áll kidolgozni ilyet. A Mû-
vészeti Törvény megszületésével sok kér-
dés a rendezôdés útjára lépett, hiszen a
törvény a próbajátékokkal kapcsolatos ele-
meket is tartalmaz, aminek alapján ki lehet
dolgozni egy egységes ágazati megálla-
podást. A zenekari igazgatók már elkészí-
tették a saját javaslatukat ezzel kapcsolat-
ban. Most arra várunk, hogy megszülessen
az a közös ágazati szabályozás a szak-
szervezet és a Zenekari Szövetség között,
ami a törvény helyett, de annak rendel-
kezései alapján részletesen meghatározza
a zenekarok számára a minôségi munka
kritériumait. Amennyiben mégsem jön
létre egységes, valamennyi zenekarra
érvényes ágazati szabályozás, akkor a saját
zenekarunkra vonatkoztatva ki fogjuk dol-
gozni azt, és a szakszervezettel való
egyeztetés után beépítjük a kollektív szer-
zôdésbe.  Annyit azonban már most öröm-
mel állíthatok, hogy az utóbbi két-három
évben rengeteget javult a zenekar munka-
morálja, nagyon keményen dolgozunk.
Valamennyi zenekari tag érzi azt az erköl-
csi késztetést, hogy olyan idôkben, amikor
az egyik legnagyobb állami szolgáltató vál-
lalat, a vasút minden területen igyekszik
racionalizálni a mûködését, akkor a zene-
kar egyik fô feladata, hogy színvonalával,
és nemzetközi tekintélyével öregbítse a
márkanevet. Egy zenekar mûködésének
költsége éves szinten egy kilométer autó-
pálya építésének felel meg. Erkölcsi tekin-
tetben viszont felbecsülhetetlen az a
szellemi tôke, amit egy ország, egy város,
vagy egy brand hírneve, elismertsége
érdekében egy jól mûködô szimfonikus
zenekar kamatoztatni képes.

Kaisinger Rita
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❙ Október végén jelent meg az újságok-
ban a hír, hogy a Duna Palota Nonpro-
fit Kft. költségvetésében keletkezett hiány
miatt a Magyar Nemzeti Vagyonkezelô
Zrt. a Palota eladását vagy bérbeadását
tervezi a munkatársak többségének
elbocsátása mellett. Hogyan alakult az
eltelt hónapokban a Kft, illetve az ott
dolgozó munkavállalók sorsa?

– Ha nagy áldozatok árán is, de eddig ked-
vezô fordulatokról számolhatok be. A ha-
nyag gazdálkodásért felelôs korábbi igaz-
gatót, dr. Keller Józsefet december közepén
felmentették és helyére a korábban ezt a
pozíciót egyszer már betöltô dr. Medvigy
Mihályt nevezték ki, amelynek a Zenekar
tagjai egyöntetûen örültek. A régi-új igaz-
gató dr. Medvigy komoly gazdasági szak-
mai tapasztalatokkal rendelkezik, ezen
kívül átlátja a teljes területet, ami alapvetô
feltétele a két együttes kiegyensúlyozott
mûködésének.

❙ Mi lesz az épület sorsa, hiszen a Duna
Palota más funkcióban való esetleges
hasznosítása régóta szóbeszéd tárgya?

– A Duna Palota értékesítése vagy bérbe-
adása lekerült a napirendrôl. Továbbra is
megmarad a mûvelôdési funkció, ami itt a
Belváros szívében egyedülálló jelentôséget
ad a több mint száz éves kulturális tradíció-
val rendelkezô épületnek. Ez a palota, amely
eredetileg a tôkeerôs nagypolgárság színvona-
las mûvelôdését és társasági életét szolgálta,
a Vigadó és a Zeneakadémia ideiglenes be-
zárásával az évezred második évtizedének
elején gyakorlatilag az egyetlen patinás kul-
turális intézmény a fôváros adminisztratív és
kereskedelmi negyedének határvonalán.

❙ Az imént kulturális tradíciót említett. A
háború utáni generáció idôsebb tagjai a
Duna Palota nevének hallatán elsôsor-
ban az egykori Belügyminisztérium szi-
gorúan zártkörû rendôrtiszti klubjára, a
fiatalabbak pedig az Országos Válasz-
tási Központra asszociálnak. 

– Sajnos a nagyközönség számára mára már
elhomályosult az a tény, amit a muzsikus
szakma még ma is nem kis büszkeséggel tart
számon, hogy a Duna Palota falai között
egykor olyan kiválóságok fordultak meg,
mint Bartók Béla vagy Antonín Dvořák. Bar-
tók itt játszotta el elôször nyilvánosan a zon-
goramuzsikát forradalmasító kompozícióját,
az Allegro barbarót, míg Dvořák kamaramu-
zsikusként lépett fel az akkori Lipótvárosi
Kaszinóban, Gordonkaversenyének buda-
pesti bemutatója alkalmával. Mi muzsikusok
személy szerint úgy érezzük, hogy ez a hatal-
mas kulturális örökség – az eredeti genius
loci – a közelmúlttól függetlenül kötelez ben-
nünket, ezért ennek megfelelô tartalommal
igyekszünk továbbra is megtölteni a falakat.

❙ Milyen programokat terveznek, hiszen
az anyagi lehetôségeik továbbra is meg-
lehetôsen visszafogott mûködést tesznek
lehetôvé?

– Az épület neobarokk ornamentikája, sze-
cessziós hangulata ideális környezetet nyújt
a szimfonikus repertoár utóbbi három év-
századának alkotásaihoz. Azonban a szín-
pad és a zenekar mérete egyaránt kijelöli a
határokat. Szeretnénk több 20. századi és

kortárs zenét játszani, a zenekari apparátus,
illetve a magas szerzôi jogdíjak miatt azon-
ban csak nagyon nagy körültekintéssel
tudunk ebben az irányban nyitni.

❙ Említette, hogy a kedvezô fordulat áldo-
zatokat is kívánt. Milyen áldozatokra
gondolt konkrétan?

– Arra a közel 30  munkatársra, elsôsorban
adminisztratív, mûszaki és éttermi dolgo-
zóra, akiktôl – annak ellenére, hogy a Nem-
zeti Vagyonkezelô Zrt. végül úgy döntött,
hogy pótolja a folyamatos mûködéshez
szükséges hiányzó összeget –, mégis meg
kellett válni. A leépítést követôen megma-
radt munkatársak küldetése ezek után, hogy
az épületet kulturális tartalommal megtölt-
sék, hiszen a financiális helyzet a továb-
biakban sem rózsás. A jelenlegi költségve-
tési támogatás a két mûvészegyüttes és a
Duna Palota alapjáraton történô mûködését
éppen hogy csak biztosítja.

❙ Milyen forrásokból gazdálkodik jelenleg
a Zenekar?

– Alapvetôen két forrásból. Az Önkormány-
zati és Területfejlesztési Minisztérium által
folyósított közvetlen támogatásból, illetve a
saját bevételekbôl. A minisztériumi keret
azonban a zenekar tagjainak és a Duna Palo-
ta minimálisra csökkentett adminisztratív
személyzetének illetményét sem fedezi telje-
sen, annak ellenére, hogy hat éve nem emel-
tünk béreket, és a megüresedô helyeket
sem töltöttük be. És akkor még nem be-
széltünk kottakölcsönzésrôl, hangszerjaví-
tásról vagy beszerzésrôl, új mûvek rendelé-
sérôl, vendégkarmesterek és szólisták
meghívásáról, külföldi fellépésekrôl, propa-
ganda-anyagról vagyis az egy professzio-
nális szimfonikus zenekar életében rendsze-
resen elôforduló szokásos kiadásokról.
Ugyanakkor a 100%-os állami fenntartás
miatt törvény szerint ki vagyunk zárva abból
az önkormányzati keretbôl, amit az állam a
Minisztériumon keresztül az önkormányzati
fenntartású zenekaroknak biztosít. A finan-
szírozás anomáliája tehát az, hogy nem a lét-
számot és a feladatellátást veszi alapul a tá-
mogatás mértékének meghatározásánál,
hanem adminisztratív szempontokat, vagyis,
hogy egy együttes állami vagy önkormány-
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zati fenntartású. Ez azért ellentmondás, hi-
szen a fôállású professzionális zenekarok a
fenntartó státuszától függetlenül azonos
szakmai feladatot látnak el és az e feladatok
ellátásához tartozó kiadások egyformán ter-
helik ôket. Ezért sokkal célszerûbb volna
pontosan megvizsgálni, hogy konkrétan mi-
lyen összegbôl gazdálkodnak és világosan
meghatározott mûködési kritériumok ará-
nyában meghatározni a támogatás mértékét.

❙ Hogyan próbálnak egyéb forrásokat
bevonni annak érdekében, hogy ne csak
„alapjáraton” legyen képes mûködni a
Zenekar?

– Nagyon sikeres együttmûködés van kiala-
kulóban egy a Törökbálint Önkormányzata
és a Duna Szimfonikus Zenekar között kö-
tött önkormányzati közszolgáltatási szerzô-
dés keretében. A törökbálinti Mûvelôdési
Központ kiváló akusztikával rendelkezik,
ideálisak a feltételek szimfonikus koncertek
rendezéséhez. Ennek köszönhetôen a
2010–2011. évadban Törökbálinton is meg-
ismételjük a Duna Palotában elhangzó bér-
leti hangversenyek csaknem felét. Ezzel régi
vágyam valósul meg, hiszen egy-egy szim-
fonikus programot általában két hétig tartó
felkészülési idôszak elôz meg, amelyet kö-
vetôen többnyire csak egyszer kerül elô-
adásra. Ez óriási pazarlás a szellemi és
mûvészi energiákkal. Azáltal, hogy megis-
mételhetjük a programok egy részét, sokkal
jobban sáfárkodunk a befektetett energiával
és olyanokhoz is eljuttatjuk az élô zene
élményét, akik szívesen meghallgatják, de
valamilyen ok miatt nem jutnak el Budapest
hangversenytermeibe. 

❙ Milyen további elônyöket várnak az
önkormányzati együttmûködéstôl? 

– Nagyon nagy a fogadókészség az ifjúsági
hangversenyek iránt is. Annak ellenére,
hogy a fôvárosban meglehetôsen színes a
kínálat a különbözô korosztályoknak szánt
ifjúsági koncertekben – szinte mindegyik
zenekarnak van ifjúsági hangversenysoroza-
ta –, nem szabad elfeledkezni azokról a
fiatalokról sem, akik soha nem jutnak el
ezekre a hangversenyekre, mert sem a csa-
ládi háttér, sem az iskola nem teszi lehetôvé
ezt számukra. A mi muzsikusaink azonban
házhoz mennek és szervezett keretek között
viszik el valamennyi évfolyamhoz a mûso-
rokat, egyben elôsegítve azt is, hogy kineve-
lôdjön egy új hangverseny-látogató közön-
ség, amely értô módon képes élvezni és
szeretni a klasszikus zenét, remélhetôleg
hosszú távra biztosítva az eljövendô zenész-
generációk megélhetését. 

❙ Ha már a közönségnél tartunk, hogyan
jellemezné a Duna Szimfonikus Zenekar
közönségét?

– Reményeim szerint a 2010–2011-es évad
szakmai szempontból nagyon színes lesz.
Változatos mûsorokkal sikerült növelni a
jegyeladást és a bérletes közönséget. Mind-
ez változást jelentett a közönség összetéte-
lében is. A Duna Palota törzsközönsége
mellett egyre több fiatal, vagy még aktív
középkorú vált jegyet vagy bérletet a
hangversenyeinkre, közöttük sok kisgyer-
mekes szülô, akik az ifjúsági hangverse-
nyek alkalmával kedvelték meg a zenekart,
értelmiségi pályákon dolgozók, akik
számára vonzerôt jelenthet a hangverse-
nyek központi helyszíne és a jegyárak
megfizethetôsége is. Minden koncerten sok
külföldi vendégünk is van, akik a meg-
maradt helyekre váltanak alkalmanként
jegyet. Ebben természetesen nagy szerepe
van az internetes jegyvásárlási lehetôség-
nek is, ami az utóbbi évek nagy elôrelépé-
sét jelenti számunkra és felbecsülhetetlen
jelentôsége van a jegyek csaknem 100%-on
történô értékesítésében, valamint a közön-
ség összetételének bôvítésében.

❙ Említette, hogy a programok összeál-
lításában is szeretnének nyitni a moder-
nebb repertoár irányába. Lát erre a jövô
évadban lehetôséget?

– Ez egy összetett kérdés, ami nem a közel-
jövôben fog eldôlni. Ne feledjük, hogy a ze-
nekar az elmúlt hónapban egyik legmé-
lyebb és legfenyegetôbb válságát élte túl,
köszönhetôen az Önkormányzati és Terü-
letfejlesztési Minisztérium rendíthetetlen
kiállásának a két mûvészegyüttes mellett:
leváltották az alkalmatlannak bizonyult
igazgatót, a Nemzeti Vagyonkezelô Zrt. ki-
pótolta a keletkezett hiányt, kinevezték a
mûködés feltételeit biztosító új igazgatót.
Ennek ellenére a Duna Palota Nonprofit Kft.
anyagi helyzete várhatóan csak az év köze-
pén rendezôdhet. Addig napi kifizetési
gondokkal kell számolni, az év elsô két hó-
napjában még a bérkifizetések is csúsz-
hatnak. Ilyen körülmények között nagy
merészség lenne további repertoárbôvítés-
ben gondolkodni. A következô évad egyik
döntô eleme, hogy az önkormányzati köz-
szolgáltatási szerzôdés alapján az Oktatási
és Mûvelôdési Minisztérium mennyi hozzá-
járulást szavaz meg, tekintve, hogy a Duna
Palota költségvetése a béreket is alig fedezi.
Ezért elsôsorban továbbra is a klasszikus
repertoárra alapozunk, nemcsak a jogdíjkö-
telezettség, hanem a zenekar létszáma miatt
is. A Magyar Szimfonikus Körkép ösztönzé-

sére ugyanakkor elkezdtük az ilyen irányú
repertoárbôvítést is.

❙ Milyen szerzôkre gondoltak elsôsorban?
– Figyelembe véve a Zenekar törzsközön-
ségének ízlését is, elsôsorban kedvelt ma-
gyar zeneszerzôk népszerû, jól hallgatható
szimfonikus mûveiben gondolkodunk, elsô-
sorban Farkas Ferenc, Hidas Frigyes, Ránki
György, Deák Tamás, Rózsa Miklós kompo-
zícióira. Emellett a Zenekar már korábban is
rendelt mûveket ma élô, kortárs alkotóktól,
pl. Kovács Zoltántól és Rózsa Páltól. Ezt a
hagyományt feltétlenül tovább szeretnénk
folytatni, amint az anyagi helyzetünk egy
kicsit megszilárdul.

❙ Összefoglalva, megítélése szerint milyen
évnek néznek elébe?

– Bizakodó vagyok. Bízom benne, hogy to-
vábbra is számíthatunk az Önkormányzati
és Területfejlesztési Minisztérium anyagi és
erkölcsi támogatására, hiszen a legutóbbi
válságot is ennek köszönhetôen vészelte át
a két mûvészegyüttes. A Zenekarnak tovább-
ra is kiemelt feladata, hogy érdekes és szín-
vonalas repertoárral mûködjön közre az
állami és társadalmi ünnepségeken, hiszen
nagyon jó kapcsolatot ápol a köztisztviselôi
karral, és a Duna Palota a legtöbb miniszté-
rium, illetve államigazgatási intézmény szá-
mára elérhetô közelségben van. A fôváros
és környéke hangversenyéletében való rész-
vétel és az ifjúsági koncertek rendezése mel-
lett kultúr-missziónknak tekintjük a Belvá-
roshoz kapcsolódó turisztikai igényeket
kielégítô színvonalas szórakoztatást elsôsor-
ban a szimfonikus repertoár kiemelkedô
nemzeti értékeire alapozva, beleértve olyan
mûveket is, mint Brahms magyar táncai,
vagy Haydn magyaros elemeket felvonul-
tató szimfóniái. Nagyon fontosnak tartom,
hogy a mi értékrendünkön és a mi optikán-
kon keresztül az idelátogató külföldiek
átfogó képet alkothassanak a magyar zene-
mûvészet sokszínûségérôl. Ezzel ugyan-
akkor a fenntartónk célkitûzésének is eleget
teszünk, hiszen az ÖTM egyik stratégiai fela-
data éppen a turizmusfejlesztés.

Végül remélem, hogy idén sikerül meg-
valósítani a két mûvészegyüttes egyik régó-
ta dédelgetett álmát: egy közös produkció
létrehozását, hiszen a különbözô kortárs
mûvészeti törekvések láttán úgy tûnik,
hogy a tánc mindennemû megnyilvánulási
formája az évszázad elsôdleges kifejezési
eszköze lesz, és mi ebben is szeretnénk
részt vállalni.

Kaisinger Rita
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Bár csak 2009. november 12-én léptek

hatályba az elôadó-mûvészeti tör-

vény társasági adókedvezményre vo-

natkozó elôírásai, ez az új támogatási

forma már komoly bevételt eredmé-

nyezett az elôadó-mûvészeti szerve-

zeteknek. Ez alatt a rövid idô alatt is

több mint nyolcszáz millió forintos

2009-es támogatásról tudnak az

Elôadó-mûvészeti Iroda munkatársai,

s az összeg idén akár több milliárd

forintra is nôhet. A törvénynek kö-

szönhetôen ugyanis megteremtôdött

annak a lehetôsége, hogy az elôadó-

mûvészeti szervezeteket támogató

vállalkozások – a törvényekben és az

Európai Bizottság határozatában

rögzített feltételekkel – társasági

adókedvezményben részesüljenek.

Ennek a támogatásnak a lehetôsége –

s ezáltal az adókedvezmény érvénye-

sítése – bármelyik vállalkozás elôtt

nyitva áll, függetlenül annak méreté-

tôl, az ágazatától vagy bármely más

tényezôtôl. Errôl az új támogatási

formáról az Elôadó-mûvészeti Iroda

munkatársa, Megyeri László beszélt.

❙ Hogyan foglalná össze ennek az új
szabályozásnak a lényegét? 

– A filmtörvény kapcsán ezt a struktúrát már
kipróbálták, bár ezen a területen kicsit más
a metodika. Ha nyilvántartásba vett elôadó-
mûvészeti szervezetet támogat egy vállal-
kozás, akkor ezzel az összeggel gyakorlati-
lag csökkentheti az adóalapját, illetve
ennyivel kevesebb adót kell befizetnie. Ez
azt jelenti, hogy az adóbevallásában kétsze-
res hasznot élvez. Egyrészt adóalap-csök-
kentô, másrészt adócsökkentô tételként is
elszámolhatja az összeget. Nagyon fontos
az is, hogy a nyilvántartásba vett szer-
vezeteket támogathatják. A mi eljárásunk az
elôadó-mûvészeti szervezetek regisztrációja
során ugyanis két lépésbôl áll. Az elsô a
nyilvántartásba vétel, a második a beso-
rolás. De nyilvántartásba van véve az is, aki
nincs besorolva! Ilyen például a Nemzeti
Filharmonikusok Zenekar és Énekkar. A
csak nyilvántartásba vett szervezetek nem
besorolás alapján kapják a pénzüket,
hanem közvetlenül az államtól. Szintén
nincs besorolva a Budapesti Fesz-
tiválzenekar, amely a miniszterrel kötött,
hosszútávú megállapodás alapján került a
nyilvántartásba. Íly módon tehát a nyilván-
tartásba vett szervezetekre is vonatkozik a
támogatási lehetôség. 

❙ Akár a Magyar Állami Operaházra is?
– Igen, s a minisztériumi színházak is kap-
hatnak pénzt. A közvetlen haszna a támo-
gatónak az a 16%-nyi társasági adó, amit így
a támogatás összege után nem kell befi-
zetnie. Ez a közvetlenül kimutatható nye-
resége. Az is nagyon fontos az egész rend-
szerben, hogy ez vissza nem térítendô
támogatás. Nem lehet tehát visszakapni, s
nem kapcsolódhat hozzá semmiféle ellen-
szolgáltatás. Nem lehet az adományozó
nevét feltüntetni, reklámfelületet biztosítani
a számára, ingyenjegyet adni munkatársai-
nak, ingyenkoncertet tartani a vállalkozás-
nak. Úgy szoktam megfogalmazni, hogy
igazából az lenne a legjobb, ha nem is
ismernék egymást… Technikailag ez meg is
valósulhat a támogatásközvetítôkön keresz-
tül, hiszen amikor egy szervezet kap egy

ilyen szerzôdést, s azon szerepel egy támo-
gató, adott esetben nem is tudja, hogy ez ki.
A támogatásnak ugyanis nem feltétele,
hogy ismerjék egymást. Anélkül is remekül
mûködhet, hiszen az egyik fél megtakarít, a
másik pedig pénzt kap… 

❙ Eltér azonban ez a rendszer a filmtör-
vénytôl, hiszen a támogatás nagyságát
jegybevételhez köti. 

– Így igaz, hiszen a saját tényleges jegy- és
bérletbevétele 80%-ig kaphat támogatást a
szervezet. Nagyon komoly összegrôl beszé-
lünk így is, hiszen az elôadó-mûvészeti
szervezetek 2008-as jegybevétele kb. 8,5
milliárd forint volt. Ennek a 80%-a is igen
jelentôs… Ez nagyságrendben körülbelül
annyi, mint a filmtámogatás. Ha összeha-
sonlítjuk azzal, hogy az elôadó-mûvészeti
területen 2009-ben az állami támogatás 15
milliárd forint volt, akkor annak az összeg-
nek a 40%-a plusz forrásként jöhet be erre a
területre.  Kulturpolitikailag az is teljesen
érthetô, hogy az állam könnyebben enged
át adóbevételt, hiszen ez némileg szürke
vagy fekete pénzeket tesz fehérré. Minden-
ki arra törekszik, hogy csökkentse az
adóalapját, s ez legalább támogatott, legális
módszer… Az a pénz, ami így ide szivárog,
nem biztos, hogy adóként az államkasszába
kerülne.    

❙ Az Elôadó-mûvészeti Iroda munkatár-
sai már több száz millió forintos támo-
gatásról tudnak . Közvetítô cégek is fog-
lalkoznak az adomány-gyûjtéssel? 

– Igen, s az összelôadó-mûvészeti területen
ez az összeg már meghaladta a nyolc-
százmillió forintot. Mivel a szervezetek
tavaly, május 31-ig kérelmezhették a re-
gisztrációt, a nyilvántartásba vételüktôl
egészen a 2009. december 31-ig tartó idô-
szakig, az általános forgalmi adóval csök-
kentett tényleges jegy- és bérletbevételük
80%-ig vehettek igénybe támogatást.  

❙ A vállalkozások egyenesen átutalják a
kiválasztott szervezetnek a pénzt?

– Igen, ez is feltétel, hogy közvetlenül nekik
utalják a pénzt. Rendszerében ez úgy néz
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Az 50-es évek közepén – a színház zene-
igazgatójaként – operatársulatot szerve-
zett, emlékezetes elôadások sorát valósí-
totta meg. Vonzalma az opera-mûfaj iránt
mindig megmaradt, a 90-es évek újra Mis-
kolcon találják, az újjászervezôdô opera-

társulat mûvészeti tanácsadójaként. Halá-
láig tanított opera szakos hallgatókat a
Liszt Ferenc Zenemûvészeti Egyetemen.
Az ô ötlete, terve, elképzelése és minden
követ megmozgató lelkesedése nélkül
nem jöhetett volna létre a Miskolci Szim-
fonikus Zenekar. Toborozta, szervezte –
igen mostoha körülmények között –, ala-
kította a társulatot, melynek 1963-as ala-
pításától 1984-ben történt nyugdíjba vo-
nulásáig igazgató-karmestere volt. Ô
teremtette meg a mûködési kereteket, in-
dította el a szakmai munkát. Kezei alatt
formálódott az együttes igazi zenekarrá, 
alakult ki sajátos hangzásvilága, alapozó-
dott meg hosszú távra a zenekari játék
kultúrája.
Amikor átadta a zenekart utódjának, az
együttes már két évtizedes tapasztalattal,
saját hagyományokkal, kialakult rendben
mûködött, és már rangos helyet foglalt el

a magyar zenei életben. A Mura-korszak-
ban sokat fejlôdött az együttes, felnôtt
korba ért, repertoárja, mûvészi színvona-
la az ország legjobb zenekarai közé
emelték.
Küzdelmes évek voltak. A saját próba-
teremmel sem rendelkezô, önálló hang-
verseny-rendezôi joggal nem bíró zene-
kart kellett együtt tartani, létszámát és
hangszerállományát fejleszteni, a város
intézményrendszerébe integrálni, orszá-
gosan is ismertté tenni. 
A zenekar érdekében sok csatát vívott,
nem kerülte a konfliktusokat, ha igazá-
ban biztos volt. Megkerülhetetlen tekin-
tély volt a város mûvészeti életében.
A mai zenekar a bizonyíték arra, hogy
Mura Péter kitûnô alapokat teremtett,
biztos jövôjû, magas színvonalú együttest
hagyott a városra.

Kapcsolata a zenekarral soha nem sza-
kadt meg, meghallgatta az együttes vala-
mennyi fôvárosi koncertjét, részt vett a
zenekar ünnepi alkalmain, vagy egy-egy
temetésen.
Úgy tûnt mindig, hogy Mura Péter idôtlen
társa a zenekarnak, mindig volt, mindig
van, és lesz is. Nehéz elhinni, hogy már
nem figyeli szeretô kritikával a kon-
certeket, nem ad mindig megszívlelendô
tanácsokat.
Olyan mûvésztôl búcsúzik a város és a
Miskolci Szimfonikus Zenekar, aki aktív
életének legfontosabb évtizedeit Miskolc
zenei élete fejlesztésének szentelte.

Miskolc, 2010. január 4.
Sir László

ny. zenekari igazgató

ki, hogy 2009-ben november 12-e után kel-
lett megkötni a szerzôdést és átutalniuk az
összeget. Az elôadó-mûvészeti szervezet-
nek pedig adatszolgáltatási kötelezettsége
van az Elôadó-mûvészeti Iroda felé, 2010.
január 31-ig. Le kell jelenteniük, hogy men-
nyi volt a jegybevételük, s mi ezt ellenôriz-
zük. A támogató szervezetnek is akad még
egy kötelezettsége: hatvan napon belül be
kell adnia egy támogatási igazolási kérelmet
az irodába. De ez tulajdonképpen csak egy
féloldalas papír.

❙ Ez a metódus azonban az év végére
fogja koncentrálni a támogatásokat… 

– Ezért is próbáltuk meg rugalmasabbá
tenni a rendszert. Eddig ugyanis a vállalko-
zás aggódhatott, hogyha korábban odaadja
pénzt, akkor csak sokára lesz igazolása...
Ezért  módosítottuk a rendeletben az eljá-
rásrendet. Mivel az adatszolgáltatásnak meg
kell elôznie a támogatásigazolást, ezért bár-
mikor szolgáltathat adatot a szervezet, és
bármikor kérhet ehhez kapcsolódóan iga-
zolást a vállalkozást. Ha úgy gondolja,

adhat márciusban pénzt, s december 20-án,
az adófeltöltésnél leírhatja adójából ezt az
összeget. Így az elôadó-mûvészeti szer-
vezeteknél is lehet ütemezni, s az év során
folyamatosan pénzt szerezni. Minderrôl
egyébként a zenekari igazgatók számára
már tartottunk egy tájékoztatót, s nagy volt
az érdeklôdés. De ha bármi gond, kérdés
merül fel mindezzel kapcsolatban, akkor az
Elôadó-mûvészeti Irodát nyugodtan hív-
hatják, szívesen segítünk!  

R. Zs. 

Búcsú az alapító karnagytól
Alapítóját, 21 éven át igazgató

karmesterét gyászolja a Miskolci

Szimfonikus Zenekar. Olyan nagy

hatású mûvész távozott el, aki több

évtizeden keresztül volt meghatá-

rozója a város zenei életének. 

Munkája nemcsak nyomot hagyott 

a város életében, de hosszú távú

folyamatokat indított el, máig

aktuális terveket, vágyakat próbált

megvalósítani.

Archív kép a ’80-as évekbôl
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Nemzeti Filharmonikus Zenekar 
2009. november 12.
A Nemzeti Filharmonikus Zenekar Haydn–Bar-
tók estet adott Kocsis Zoltán vezényletével,
Ránki Dezsô szólójával. Az elsô rész D-dúrban
volt (No. 93. szimfónia és Zongoraverseny, Hob.
XVIII:11), szünet után a Concertót hallhattuk.
Hogy miért-hogyan került az „Ének és szimfó-
nia” mottójú Klemperer-bérletbe, ne firtassuk.
Azt sem, hogy a kétségkívül megújult formában
megjelenô szórólap (ismertetô) olvasnivalója
miért változott stilárisan (mindkét szerzôrôl élet-
rajz dióhéjban, a szimfóniáról általánosság, a
zongoraversenyrôl semmi, a Concertóról az
együttes korábbi Concerto-elôadásainak siker-
szériája. No meg pár sor a szólistáról).
A Haydn-évben megkülönböztetett helyet fog-
laltak el a szerzô mûvei megannyi muzsikus
(együttes és szólista) programján, így felcsen-
dültek a ritkábban játszott szimfóniái is. Ezek
közé tartozik a D-dúr mû is. Kellemes hallgat-
nivaló, ilyenkor az ember nem tudja, miért
szükséges ahhoz kerekszámú évforduló, hogy
mûsorra kerüljön. Különleges tanulsággal
ezúttal mégis a zongoraversenyért lehetünk
hálásak. A szakirodalomban olvasni pro és
kontra arról, hogy „mennyire” jól zongorázott
Haydn. Bármit olvasunk, minden gyanús;
lebecsülésére Mozart elôadómûvészete vissz-
fényében kerül sor, másrészt viszont dolgozik
a szimpátia, a mérce elhelyezésekor eltekintve
a kivételes képességû, koncertezô zongora-
mûvész-szerzôk teljesítményétôl. Sajátos
helyzet alakult ki ezúttal: széleskörû verseny-
mû-irodalomismeret birtokában szólaltatta
meg Ránki azt az opuszt, amely gyakran kis
kaliberû pianisták kétes értékû interpetációjá-
nak esik áldozatul. Az utóbbi idôben zenekari
szólistaként többször fellépô mûvész számára
bizonnyal speciális feladatnak tûnt – ugyan-
akkor módja nyílt érzékeltetni azokat az érté-
keket, amelyek máskor a partitúrában marad-
nak. Valamiképp kamarazene-érzetét keltett,
ahol a zongora kiemelt szerepet játszik (már
csak hangzása okán is). Nem akarta súlyosnak
érzékeltetni a mûvet, inkább az együtt-
muzsikálás örömével dúsította fel. Tudott
egyszerû lenni, s ettôl mintha minden „a he-
lyére került” volna. A közvetlenség talán inter-
pretációjának lényege – s mindhárom tétel
hangulatvilága megmaradt a köznapi keretek
között. Mindeközben egy percre sem vált unal-
massá. A néha túlságosan is egyszerû balkéz-
faktúrának is tudott tartalmat/értelmet adni:
hangszerelési effektussá lényegült át, s épp ez
az ötlet tette egyedivé.

Az est „meglepetését” a Concerto okozta. A
Bartók Új Sorozat kiválasztott zenekara, Kocsis
Zoltán vezényletével nemcsak „új szemmel”
olvasta a kottát, s szokatlan hangzásvilággal
lepte meg a hallgatóságot, hanem mintha az lett
volna a szándékuk, hogy súlyában (jelentôsé-
gében) átértékeltetik a népszerû kompozíciót.
Tény, szokás úgy hallgatni, mint késôi mûvet
(az is!), amelyet a közeli vég érzete árnyékol
be, s a szerzô életkörülményei (egészségi
állapota, honvágya) ismeretében többé-kevés-
bé burkolt vallomásként, szerzôi üzenetként
megkülönböztetett jelentôségûnek szokás te-
kinteni. A Haydn-mûvek után a létszámában
megnövekedett együttes viszont szigorúan a
kottaképre korlátozta figyelmét; olyasfajta
elkönnyített boldogság-zenét játszottak, amely
a szólista-szereplés lehetôségét mintegy aján-
dékként kínálja megannyi játékosnak. Súlyta-
lanabb lett a korábban ismert interpretációkhoz
képest, kevesebb sötét tónussal, árnyékkal és
elôérzettel. Elegáns zene lett, ami kielégíti az
igényesek kényes ízlését is, anélkül, hogy gon-
dok-problémák meglétét akár csak sejtetni
akarná. Ennek az interpretációnak a hitelét
Kocsis rendkívüli arányérzéke szavatolta – ha a
mû valóban „ennyi”, aligha kaphatna helyet a
tartalmas-súlyos bartóki opuszok sorában. No,
gyere, tedd le – sugallta a karmesteri koncep-
ció, s a mû kétségkívül megfiatalodott: feledtet-
ni tudta, hogy 60 éven felüli alkotó mûve – az
érzôdött, hogy nemcsak tôle szokatlan gyor-
sasággal, hanem egyszersmind könnyû kézzel
is vetette papírra a szerzô. 
A koncert üde színfoltja volt a szünet utáni
„bonusz-muzsika”; a Nemzeti Filharmoniku-
sok és a Liszt Ferenc Zenemûvészeti Egyetem
között nemrég létrejött megállapodás értelmé-
ben a zenekar nemcsak betekintést enged napi
munkájába (a próbafolyamatokban való rész-
vétellel) zeneakadémistáknak, hanem lehetô-
séget ad egy-egy tehetséges növendéknek a
nagyközönség elôtti bemutatkozáshoz. Ezúttal
a Zeneakadémia II. évfolyamos harsonását
hallhattuk, aki Kákonyi Árpád (fiatal kortárs
szerzô) mûvét játszotta. Túl azon, hogy remél-
hetôleg sokan megtanulták Mester Ádám ne-
vét, talán a kortárs zenei iránti távolságtartást
(némelyeknél: ellenérzést) is sikerült csökken-
teni. A Mr.PicÚr címû harsonadarab lehetôsé-
get adott az elôadónak felkészültsége (sôt, vir-
tuozitása) megcsillogtatására – populáris
hangvétele pedig jótékonyan befolyásolta a
zenehallgatói aktivitást (mert a hallgató – jó
esetben – korántsem passzív; de ennek kifejté-
se aligha itt esedékes!).

Óbudai Danubia Zenekar 
2009. november 17.
Kétszer szólaltatta meg, a Budapesti Mon-
teverdi Kórus közremûködésével, José Cura
vezényletével Bach h-moll miséjét november
közepén (15-én és 17-én) a Zeneakadémián
az Óbudai Danubia Zenekar. A második kon-
cert „címet” is kapott: Búcsú a Zeneaka-
démiától. Igen, búcsúnak méltó és grandiózus
volt – amikor Bach zenéjének univerzuma pil-
lanatokra mégis feledtetni tudja az egyelôre
még megszokhatatlant: hamarosan bele kell
törôdnünk, hogy egy budapesti hang-
versenytermet ki kell iktatnunk (ideiglenesen
– de aki már élt át felújítást, annak vannak
elképzelései!) életünkbôl. Azt a helyszínt, ami
nem csupán egy a sok közül, hanem A
Nagyterem (amelyrôl Bächer Iván írt
megrendítô szépséggel évtizedek távolában,
egykori olvasójának feledhetetlenül). Így hát
aligha lett volna létjogosultsága a kritikusi
attitûdnek – becsületesebb bevallani, hogy
ezúttal a hosszantartó búcsú-processzus
zeneileg értékes kínálatát hallgatva az immár
vissza nem térô alkalmat ragadtuk meg.
Így érezhettek az elôadók is – talán még az el-
sôsorban énekesként népszerû vendégkar-
mesterre is hatott nemcsak a muzsika, hanem
a hely szelleme. 
Az Óbudai Danubia Zenekar viszonylag kis
létszámban szorongott a pódium közepén (a
fafúvósok a vonós-szólamok közé préselôd-
tek), félkör alakban vette ôket körül a nagylét-
számú kórus. Itt korántsem csupán zenei
szempontok érvényesültek; a jótékonysági
koncerten senki sem akart kimaradni sem a
monumentális Bach-mû megszólaltatásának
élményébôl, sem pedig lemondani a vendég-
karmesterrel való együtt-muzsikálásról. A mû-
vészeti vezetô, Kollár Éva is beállt énekesei
közé, s meg kell vallani: a látszám-aránytalan-
ság nem okozott egyensúly-problémákat a
hangzást illetôen. 
Ezúttal nemcsak a közönség vált közösséggé a
Bach-vallás bûvöletében, hanem érezhetôen
ünnepi alkalomként élték meg az elôadók is e
szereplést, afféle zenei áldozatot. 
Cura persze nem régizene-specialista, viszont
kiválóan tudta animálni valamennyi elôadót.
Az argentin szopránnak, Maria Bissónak nem
volt irigylésre méltó a helyzete Németh Judit
oldalán, Kálmán László elfogódottsággal küsz-
ködött, a Kovács István helyett fellépô Hámori
Szabolcs par excellence oratóriuménekesekre
jellemzô egyszerûséggel formálta meg szóla-
mát. A zenekari hangzás ilyen körülmények

KRITIKA

20 XVII. ÉVFOLYAM 1. SZÁM

Hangversenykritika

06-42korr  22.1.2010  12:07  Page 20



között aligha lehetett arányaiban ideális – a
szólisztikus lehetôségeknél mindenki tudása
legjavát adta. Az elôadás erôssége a pregnáns
ritmika volt; a polifon (imitációs) szakaszok
értô kottaolvasata (a nagy apparátus vala-
mennyi résztvevôjétôl) önmagában biztosítot-
ta a tételek vitalitását. 
Zene-templom lett (még egyszer, a közel-
jövôben talán utoljára) a Zeneakadémia
Nagyterme – még a ruhatári sorbanállás is a
szertartás részévé vált.

Budafoki Dohnányi Zenekar 
2009. november 21.
A Koncertkalendárium böngészésekor megle-
pôdve olvastuk, hogy ebben az évadban már
novemberben megkezdôdik a Magyar Szimfo-
nikus Körkép sorozata. Azé a kezdemé-
nyezésé, amelynek hasznához aligha fér két-
ség – s amely még mindig nem találta meg
helyét a közönség tudatában. Amikor elôször
kaptak lehetôséget a hazai szimfonikus zene-
karok a Bartók Béla Nemzeti Hangversenyte-
remben sorozatban való részvételhez, azonnal
nyilvánvaló volt e projekt nagyszerûsége: fô-
városi megmutatkozás  számos vidéki együt-
tesnek is (különösebb szervezési feladatok
nélkül) – ugyanakkor kényeztetés a közön-
ségnek (a budapestieknek helyükbe hozzák
az országos seregszemlét, mások pedig elkí-
sérhették városuk zenekarát, s így a zene-
hallgatást összekapcsolhatták az új koncert-
terem megismerésével). Mindehhez a
résztvevôknek egyetlen feltételt kellett tel-
jesíteni: szerepeljen mûsorukon egy 20-21.
századi magyar mû.
Ahány év, annyi kísérlet – a szervezôk és a
résztvevôk részérôl egyaránt. A mérsékelt ér-
deklôdés okát elôször abban keresték, hogy
túl sûrûn követik egymást e sorozat estjei –
amikor széthúzták idôben, a sorozat-jelleg ke-
rült veszélybe. Tény: a lehetôség koránt sin-
csen kihasználva! 
Közönségszervezés szempontjából praktikus,
ha a Magyar Szimfonikus Körkép hangverse-
nye bérleti rendezvény is egyben. Így történt
november 21-én is, amikor a Vox Fortissima
sorozat nyitóestjénél került feltüntetésre a má-
sik sorozat-megnevezés is. Tehát, a Budafoki
Dohnányi Zenekar bérletesei talán nem is sej-
tették, hogy amit hallanak, az egyben a Ma-
gyar Szimfonikus Körkép nyitókoncertje is.
(Az elôrehozott kezdés következtében köny-
nyen elkerülhette a Körképre kíváncsiak
figyelmét!)
Szép példa az élhetetlenségre. Hány ország
engedheti meg magának, hogy ôsbemutatót
ne harangozzon be? Ikon a koncertkalendá-
riumban, a tény feltüntetése a MüPa mûsor-
kalauzában. Ennyi. S ha valaki jókor olvasta a

novemberi Muzsika „Mûvek bontakozóban”
rovatát, összehozhatta az információkat. Te-
hát, a Magyar Szimfonikus Körkép sorozata
ebben az évadban Gyöngyösi Levente 1. szim-
fóniájával kezdôdik. (A mûsor második részé-
ben Beethoven: 9. szimfóniája szerepelt.)
Végigtekintve az elmúlt évek zenekari estjein,
szembetûnô az a (valószínûleg tudatos) mû-
sorpolitika, amellyel Hollerung Gábor zene-
kara repertoárjáról gondoskodik. Rendszere-
sen tûz mûsorra 20–21. századi magyar
mûveket, s idôrôl-idôre megrendeléseivel a
nagy apparátusra szánt mûvek születését köny-
nyíti meg. Ezzel (valamint zenemagyarázó
koncertjeivel) szinte kiküszöböli azt a
(gyakran mesterségesen gerjesztett) feszült-
séget, amely a laikus zenekedvelôt védekezô
állásba, a történeti zenékhez való kényszerû
menekülésre készteti. A Dohnányisok közön-
sége tudja, hogy nincs egységes zenei nyelv
(stílus) napjainkban, de azt is: csak meghall-
gatás után dönthetô el bármely mûrôl, hogy
tetszik-e vagy sem. Hollerung hisz a szavak
erejében, s készséggel vállalkozik közvetítô
szerepére akár mûsorismertetô/mûsorveze-
tôként is. Bevezetôjével most is ráhangolta a
közönséget az újdonságra (pedig volt szóró-
lap is, rövid mûismertetéssel, szöveggel).
„Képben volt” tehát mindenki, aki várta a
hangképet. Az új Gyöngyösi-opusz mér-
földkô-jelentôségû a 35 éves alkotó munkás-
ságában. Újabb bizonysága, hogy értôn bánik
a változatos, nagy apparátussal, s képes végig-
írni viszonylag terjedelmes tételekbôl ciklikus
mûvet. Kétségkívül megkönnyíti a hallgató
dolgát a szöveges (programszerû) tájékoz-
tatás: szerelmi történetrôl van szó; három
zenekari tételhez vers-mottó ad támpontot, a
zárótételben megszólal a vox humana is (szó-
lista és kórusok). A már operakomponistaként
is jeleskedô Gyöngyösi sokat tud az ének-
hangról (kifejezôerejérôl és hatásáról), s most
a hangszerelés-hangszerkezelés területén tett
új felfedezôútjairól ad számot. A programnak
megfelelôen (konkrét funkciót betöltve) alkal-
maz elektronikát, szimfonikus zenekarban
szokatlan hangszereket (az egyik tételben
elektromos cselló is játszik). A hangszínvilág
változatos, gyakran asszociálható hozzá konk-
rét érzés, indulat – él az aszimmetrikus metru-
mok hatásos eszközével (egyszersmind az
elôadókhoz közelálló játszanivalót kínálva).
Óhatatlanul is Mahler I. szimfóniájára kellett
gondolnom, melyhez a szerzô részletezô
programot írt, melyet késôbb visszavont, hogy
a zene önmagában érjen el hatást (váltson ki
figyelmet). A megnyerô fiatalember részérôl
kedves gesztus ez a fajta ôszinte kitárulkozás
– és hatásos is, hiszen kit ne érintene meg a
magánszféra közvetlensége. Ügyszeretettel és

ügybuzgalommal vezetett zenekar vállalko-
zott lelkes elôadással a mû bemutatására – és
a siker nem is maradt el. Németh Judit és a
kórus is sokat tettek a sikerért – a záró kórus-
részlet (József Attila: Áldalak búval, vigalom-
mal) afféle profán korál volt, amely aligha
tévesztheti el hatását. Ígéretes a címadás, a
sorszámozás: eszerint Gyöngyösi tervezi a
folytatást…
Kevésbé tartom szerencsésnek (fôként fél 8-as
kezdés esetén) a mûsor folytatását a Kilence-
dikkel; a kihívás megsokszorozhatja a tényle-
ges erôt – ám kiválthat olyan egészséges reak-
ciót is (mint ezesetben), hogy a többség
„takarékra teszi magát”. Az erôvel való gazdál-
kodás annyiból sikerült, hogy az Örömóda va-
lóban megkoronázta a mûvet – de az elôz-
ménybôl nem következett eme kiküzdött
boldogság (vagy legalábbis nem következete-
sen). Hollerung Gábor fáradhatatlanul lelke-
sítette az elôadókat. A pregnáns-ritmikus pro-
filt tartotta a legfontosabbnak, s pontos
ütéseivel szinte szuggerálta a nagy apparátus
együtt-lélegzését. Igenám, de nem mindenki
ért rá felnézni – s amikor sokan nem néztek
fel, bizony, elbeszéltek egymás mellett a
szólamok (olyankor is, amikor egymástól kel-
lett volna átvenniük a szót, vagy épp érzékeny
moduláló fordulatot élhettek volna meg).
Másként szól, ha mindenki együtt építi fel a
kompozíció monumentális hangzó épületét, s
más lesz a végeredmény, ha mindenki beadja
a közösbe a saját szólamát. Néha ez utóbbi
történt (amiben kétségkívül része lehet annak,
hogy a próbákon nagyobb intenzitással a
Gyöngyösi-szimfóniával foglalkozhattak).
Sajnos, a zeneileg igényes karmesteri munka
mellett a  próbák folyamán nem mindig juthat
kellô figyelem a látványnak. A koncerten
elnéztem a hegedûsöket: többen úgy ültek,
úgy tartották hangszerüket, hogy nyilvánvaló
volt, itt szó sem lehet érdemi fokozásról.
Mintha csak markíroztak volna, néha jelzés-
szerû dinamikai váltásokkal éltek. Volt halk és
volt hangos, több árnyalatban is; de nem volt
meggyôzô intenzitása hangoknak, hangfüzé-
reknek (dallamoknak tematikus funkcióban
vagy épp melodikus ellenszólamként). Mind-
ez úgy szólt, hogy az embernek kedve lett
volna azt mondani, hogy „ígéretes, akkor most
mégegyszer, de ezúttal: hanggal”! És ha
próbán így játszanak, bizonyára többször
lekopogja a karmester, az együtt-játékot pon-
tosító szándékkal. (Ami együtt volt, a quasi
recitativo, az pedig zeneileg nem sikerült
meggyôzôre!) Beethoven persze szavatolja a
sikert (vissza is lehet élni ezzel). A mostani
elôadásnak akkor van meg a haszna, ha nem
úgy élik meg a játékosok, hogy „már játszot-
tuk, tudjuk”, hanem azzal a vággyal, hogy mi-
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után „a hangok már megvannak”, megtöltsék
kifejezéssel, azaz, a sajátjuknak érezhessék. 
Egy megjegyzés: ha a kórus végig tudta ülni,
talán megtehették volna a szólisták is. És még
egy: jó, ha a pódiumon otthon érzi magát vala-
ki, de ettôl még nem kell feltûnô látványos-
sággal „lemozogni” a zenét, mert a hallga-
tóban felmerülhet annak gondolata, hogy
netán unalomûzô pótcselekvés? A szoprán
szólista fegyelmezetlenségére vall, ha hely-
ben-táncikál, dobálja magát, amikor nincs
énekelnivalója – mintha feszengô ovisokat
akarna aktivizálni. Aztán alig tudjuk elhinni
átlényegülését: amikor megszólal, szopránja
lebilincseli a hallgatóságot.
(Ha valaki nekem szegezné a kérdést: mi mást
tudtam volna elképzelni a második részben,
nem kellene gondolkodnom a válaszon. A
Vox Fortissima profiljába nyilvánvalóan „bele-
fér” például Vajda János Miatyánkja, amit a
szerzô 60. születésnapja tiszteletére, bérleten
kívüli koncerten oly emlékezetes sikerrel
adtak elô. Hadd részesülhetett volna abból az
élménybôl a bérleti közönség is! Bízzunk a
törzsközönségben; abban, hogy megbízik a
zeneigazgató ízlésében, mûsorpolitikájában!)

Zuglói Filharmónia 2009. november 22.
Olyan koncertet hallhattunk a (Szent István
Király Szimfonikus Zenekar és Oratóriumkó-
rus) ifjúsági bérletsorozatában, amely méltán
formált jogot a felnôtt-közönség érdeklôdésére
is. Az ifjúságot szólította meg a mûsorválasztás,
amely könnyen befogadható (ám korántsem
könnyû) darabokat kínált. A harangok címû
Rahmanyinov-kompozíció szerepelt az elsô
részben (Szabóki Tünde, Molnár András és
Anatolij Fokanov szólójával), majd Rózsa Mik-
lós mûveibôl állt össze a második rész prog-
ramja (Hegedûverseny Liener György szólójá-
val), majd részletek a Ben-Hur zenéjébôl. Az
est karmestere Dénes István volt.
Napjainkban divatos a párbeszédes (beszélge-
tôs) mûsorvezetés – talán ezzel is magyarázha-
tó, hogy a mûsorvezetô Zelinka Tamás lehetô-
séget adott a karmesternek is, hogy szóljon a
mûvekrôl. Eltekintve attól, hogy a közönség
szívesen veszi, ha a karmester „megszólítja”,
nem sok haszna volt ennek a mikrofon-válto-
gatásnak. Az 55 éves István Zenekar (rendsze-
res) közönségét aligha kell megnyerni a zené-
nek. Szeretik, értôn hallgatják, s mivel
nemcsak „tücsök”-zenekarral gondoskodnak
az utánpótlásról, hanem a prücsök-közönséget
is rendszeresen ellátják érdekes hallgatnivaló-
val, nézôteret többgenerációs hallgatóság tölti
meg. Nekik feltétlenül minôségit kell adni (más
sorozatok keretében Solymosi Tari Emôke
szoktatta ôket hosszú évek óta nívós mûsor-
vezetéshez). A karmester klubdélután-sekélyû,

párszavas bevezetôi ezúttal üres formalizmus-
nak hatottak. (Nem tûnt spontánnak és ôszin-
tének a kétségkívül hatásvadász szándékkal
kivitelezett helybôl-magasugrása sem, a film-
zene egy pontján.)
Az István-produkciók sohasem csupán az el-
készült mûsorszámok elôadásának alkalmát je-
lentik, hanem a hallgató úgy érzi: bekapcso-
lódhat abba az áramkörbe, amely áthatja az
intézmény(ek) életét. A program is többnyire
olyan, ahol a befektetett munka csakhamar
meghozza eredményét, a siker feledteti a fára-
dozást. (Igaz, néha korántsem méretarányos a
teljesítménnyel – de a szeretô figyelem meg-
nyilvánulásaként remélhetôleg nem teszi elbi-
zakodottá az elôadókat.)
Monumentális zenekar foglalt helyet a pódiu-
mon – hogy mennyien vannak a „rendes” tagok,
s kik a kisegítôk, aligha lehetett volna észre-
venni. Egységes vonóskar, a fontos szerephez
jutott rezesek és ütôsök lelkesedése – olyasmi,
ami önmagában is színvonalas produkciót sej-
tet. És a kórus csodája: fegyelem, bármiféle
drill nélkül (A Rahmanyinov-mû közben csak
a szólisták sutyorogtak röviden). 
Legtöbbször Záborszky Kálmán vezényli a
koncertjeiket – most kiderült, nemcsak az
összeszokottság számlájára írható a fegyelme-
zett/figyelmes zenélés: Dénes Istvánnal is tar-
tották a kontaktust. (Más kérdés, hogy a MüPa
helyszíni próbája nem volt elégséges, hogy
észrevegyék: ilyen elrendezéssel a bôgôk in-
kább csak látványként reprezentálnak.)
A nagylétszámú kompozícióknál két oldala
van az éremnek; az Istvánosok nem a sumá-
kolást választják (számítva a pult-társ aktivitá-
sára), hanem mindenki igyekszik teljesíteni.
Rózsa Miklós Hegedûversenye annyiból
jelenthetett nehézséget számukra, hogy
kisléptékben is gyakran változtak a hangszín-
arányok. Sûrûbben váltakozott az egyes
hangszercsoportok funkciója az adott for-
marészben, s az áttört szerkesztés követ-
keztében differenciáltabb hangzást kellett
kialakítaniuk. Ilyenkor kamatozott Dénes
István zeneszerzôi felkészültsége: értô par-
titúra-olvasása nyomán biztos támpontokat
tudott adni az arányos formarészek kiala-
kításához. A nagylétszámú vonóskar számára
fokozott nehézséget jelent a szólistával való
együttjáték, ha az adott tempón belül jelentôs
az agogika. Bármilyen kicsivel lassabban is
reagál a szólista játékára a kísérô együttes,
feltûnik a „sleppelés” – szerencsére a nagy
múlttal rendelkezô szólista képes megköny-
nyíteni partnerei munkáját. Liener György
nemes tónussal játszik, elôadásával képes
komolyan vetetni a mû plakát-evidenciájú for-
dulatait is (hogy – miként Dénes István fel-
vetette – ilyen lehetett „volna” Bartók III.

hegedûversenye, jóérzésû hallgató a sci-fi
világába utalja…).
Fiatal elôadók, megcélzottan ifjúsági közönség
– helyénvalónak tûnt a bombasztikus befeje-
zés a Ben-Hur nyitányával, s A harci szekerek
bevonulása címû részlettel (ez utóbbi hatásos
ráadásnak is bizonyult, hogy felvillanyozott
közönség köszönje meg az estet, s várja a foly-
tatást). A szinte teltháznyi érdeklôdés pozitív
visszajelzés: a hallgatóság értékeli a korai (18
órai) kezdetet – így aztán nem kell az órát
nézni a zárószámnál, s felpattanni a záróak-
kord elhangzásakor. Lecseng a hangzás – és
van idô, hogy az élmény is lecsengjen a hall-
gatókban. 

Telekom Szimfonikus Zenekar  
2009. november 25.
Még régi nevén kezdte meg „Bach és a 20.
század” címû sorozatát a magyar Telekom
Szimfonikus Zenekar. A Thália Színházban
rendezett estjük mûsorát Britten, Petrovics
Emil és Bach mûveibôl állították össze. Aki
keres, talál – indokokat, hogy mi-mivel-
hogyan függ(het) össze. Az összprodukció,
Takács-Nagy Gábor vezényletével, felemásra
sikeredett. Mindez írható részben a terem-
akusztika számlájára (az elôadók sem érezték
át igazán a koncert-légkört: bevonulásaik már-
már próbalégkörre emlékeztettek). A kisszámú
vonósegyüttest foglalkoztató Britten-mûvek
(Simple Symphony, valamint a Preludium és
fúga) koncerten ritkán hallhatóak, meg-
szólalásukat ezért érdeklôdô figyelem kísérte.
Szinte ismeretlen mûvek esetében (amikor
nincs, vagy alig van hasonlítandó élmény) még
nagyobb az elôadók felelôssége; ponto-
sabban: ilyenkor a mû iránti felelôsségük
nagy. Merthogy, a hallgató önkéntelenül is
egyenlôségjelet tehet a kompozíció és annak
felcsendülô hangzása között. Takács-Nagy Gá-
bor – divatos túlzással élve – mindent tud a ze-
nérôl. Meg is akarja osztani tudását a hangsze-
resekkel, épp ezért olyan mozdulatokkal
irányítja játékukat, ami a „dörzsölt” hallgató
számára afféle megjelenített mûelemzés (néha
szinte nagyító alatti!). A póbafolyamat idején
kétségtelenül hasznos analitikus szemlélet
azonban a végeredmény létrejöttekor is
uralkodó. Ezzel menthetô, hogy az intellek-
tuális áttekinthetô-áttetszô, formailag kontrol-
láltan felépített tételek a befejezetlenség érze-
tét keltették. Az akusztikus kontroll „sminkje”
hiányzott; mert érthetô-logikus a fokozás, ám
hatását lerontja, ha kisiklik egy-egy vonó, s jó,
ha nincs agyonvibrálva a zenei szövet, ám ag-
gasztó, ha nemcsak karcsú, hanem esetenként
ványadt. A hang szépségének az igénye hiány-
zott – a mérleg másik serpenyôjében viszont
ugyancsak sokat nyomott a latba az, hogy a
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tételek (fanyar) humora remekül kifejezésre
jutott a nyitó-mûben. Azon lehet elmélkedni,
hogy a remek stílusgyakorlatok mennyire
jelentôsek az életmû egészében – mindeneset-
re, a fiatal komponista technikai felkészült-
ségének meggyôzô bizonyítékai. A zárószám,
Bach C-dúr szvitje sem „lakta be” kényelmesen
a hangzásteret. 
Az est legnagyobb élményét kétségkívül Petro-
vics Emil Zongoraversenye jelentette. Bogányi
Gergely olyan szuggesztíven, stiláris bizton-
sággal uralta a játszanivalót, hogy ebben az
esetben aligha merült fel annak a kérdése,
hogy „mi szólal meg” a partitúrából. Aki netán
most találkozott elôször a mûvel, megtapasz-
talhatta: a versenymû mûfaja korántsem histo-
rikus, letûnt jelenség. A változatos karakterek
mindvégig lekötötték a figyelmet, s a Petro-
vics-zene egyik fô jellemzôje, a markáns rit-
mikus profilok kialakítása, ezúttal sem tévesz-
tette el hatását. Azt viszont nem hallgathatjuk
el, hogy a zenekarral való együtt-játékot ko-
rántsem érezhettük dinamikai arányaiban
kiegyenlítettnek. Fôként olyankor tûnt fel ez,
amikor dialogizáló, vagy épp reflektáló kap-
csolat van a szólista és az együttes között. Min-
denesetre, brillírozott a szólista, és – néha talán
túlságosan a háttérbe vonulva – felkészülten
kísérte játékát a zenekar. A hallgatóság, a lét-
számmal fordított arányban lelkesedett; aki
eljött, nem bánta meg! Ôszintén sajnálom,
hogy azok a döntéshozók, program-alakítók,
szervezôk, akik sokat tehetnének a hazai szer-
zôk nagyobb játszottságáért, nem voltak jelen:
az ôszinte tetszésnyilvánítás hatására talán
csökkennének kételyeik, s aggályaik, hogy
kell-e, mennyi kortárs-mû a közönségnek. Aki
nem jut hozzá (márpedig laikustól ne várjuk el,
hogy erôfeszítéseket tegyen zeneismerete fehér
foltjainak felszámolására!), nem is sejti, mitôl
fosztja meg magát. Többek között attól a siker-
élménytôl, hogy kiderülne: semmi ördöngös-
ség nincs a kortárs-termés legjavában. De hogy
mi a legjava, az a gyakorlatban derülhetne ki –
ezt a „selejtezôt” nem lenne szabad kihagyni!

Budafoki Dohnányi Zenekar 
2009. november 29.
A megérthetô zene címû „családi hangverseny-
sorozat” 2. matinéjának szervezôi tanultak az
elsô hangverseny tapasztalataiból (s a közön-
ség is); az Olasz Intézetben immár otthonra ta-
lált Hollerung Gábor „karmesteri magyarázat-
tal” kísért hangversenye. Hommage a Somogyi
László ajánlást kapott „A tébolyult rend” címû
program, ahol Bartók Concertójának gondos-
kodott (további) értô hallgatókról az (ismeret-
terjesztô) elôadóként is meggyôzô dirigens.
Pszichológiailag is remekül volt felépítve:
néhány szó Somogyi Lászlóról, hogy azok is

megtanulják nevét, valamiféle képet tudjanak
maguknak alkotni róla, akik korábban semmit
sem tudtak róla; tanulságos, részben példázat-
értékû történetek, anekdoták – s máris a zené-
re irányul a figyelem. Hollerung nagymester
abban, hogy közérthetôen adjon át lényeges
zenei ismereteket, így egészen bizonyosra ve-
hetô, hogy minden hallgatójához közelebb ke-
rült a Bartók-mû. Nem használ szakzsargont,
szemléletes példákat hoz, s a lényeges mozza-
natoknál zenével illusztrál. A Budafoki Dohná-
nyi Zenekar az illusztrációkra is felkészült, a
kiragadott részletek a késôbbiek folyamán a
mûegészben is ráismerhetôek voltak. 
Elmondása szerint Hollerung legtöbbet olya-
noktól tanult, akiknek konkrét elképzelései
voltak, számára akár a megfellebbezhetetlen
„így kell” is elfogadható gesztusnak tûnik. Per-
sze, mint mindenki, aki a számára fontosat
akarja plasztikusan közölni, túloz – ám e túlzá-
sok iránya még a laikus hallgatót is biztos
iránytûként vezeti. A bevezetôt nem szívesen
nevezném ismertetônek, ez utóbbihoz tapadó
kellemetlen felhangok, emlékek miatt; elô-
adásnak inkább, már ami az átgondoltságát
illeti – de többnek tartom, mivel korántsem
elégszik meg a tudásanyag megosztásával, ha-
nem érzelmileg is próbál hatni a közönségre.
Sikerrel. 
A második részben kamatozott az elsô rész
haszna: vágni lehetett a csendet – s ez koránt-
sem a közöny, unalom légkörét sejtette. Nem
titkolom: visszaéltem „helyzeti elônyömmel”, s
a szemem sarkából lopva a közönséget pász-
táztam. Az értés megannyi apró jelében gyö-
nyörködhettem, a felcsillanó tekintetekben
egy-egy korábban kiragadott részletnél. A szelle-
mi gazdagodás apró jelei ezek, ki-ki begyûjtött
magának további tudás- és élményanyagot. Ez
azért rendkívül fontos, mert (képletesen szól-
va) szabad vegyérték-karokat szabadít fel a
hallgatókban: remélhetô, hogy lesz, aki még
keresni is fogja az alkalmat a Concerto újra-
hallgatására, az pedig egészen biztos, hogy kí-
nálkozó lehetôség senki se fog kihagyni. Hat-
ványozódni fog ily módon a tudás
(mûismeret), s lassan akár az interpretációs
nüanszokra is rányílik a fül.
Felkészült együttesnek tapsolhattunk ôszinte
lelkesedéssel: a játékosokról elmondható,
hogy teljes jelenléttel vettek részt a mû meg-
szólaltatásában. Nem csak az szólalt meg, amit
ott és akkor kért mozdulataival a karmester, ha-
nem érezhetôen átgondolt-kidolgozott pro-
dukció került közönség elé. Sok múlott a
mélyvonósokon; a legegyszerûbb kísérô for-
mulákat is úgy formálták meg, hogy nyilván-
való: nemcsak szólamukat játszották le, hanem
tudták, mit kísérnek. Ez a fajta belülrôl jövô ak-
tivitás, amikor a hangszeresek tényleg játéko-

sok (nem a feladatok megoldása köti le figyel-
müket, s nem is pusztán munkavégzésként
könyvelik el tennivalójukat), megkönnyíti a
hallgatói érdeklôdést. A zene bizonyos érte-
lemben beszédszerû lett, olyasmit közöl, amire
érdemes odafigyelni, közel hozta a hallgató-
sághoz a bartóki muzsikát. Élô-eleven koncert-
elôadás tanúi lehettünk, amibôl akár live-felvé-
tel is készülhetne. A továbblépés útja azonban
az lehetne, hogy az immár szeretett (és meg-
szerettetett) mûvet olyan piedesztálra emeljék,
ahonnan nagyobb sugarú körben tudja kifejte-
ni hatását. Stúdiófelvételre lenne szükség, ahol
az átélt élmények megôrzésével, ugyanakkor
az esetlegességek kiküszöbölésével örökíthet-
nék meg ezt a produkciót. Fontos ez a mû a
karmesternek, s elôadása a zenekarnak is szív-
ügyévé vált. Mérföldkônek tekinthetô – már
csak ezért is – a zenekar történetében.

MÁV Szimfonikus Zenekar  
2009. november 30.
Kedvezô helyszínválasztásnak tûnt, hogy a
MÁV Szimfonikus Zenekar új koncertterme a
Budapesti Operettszínház lett, az egymást
követô estek rendre nagy sikert aratnak. Üde
és életerôs a hangzás, a dinamikai skála
széles, olyan muzsikálást hallunk, amelynek
hangulata sokáig elkíséri a hallgatókat. Az
Erdélyi Miklós bérlet 3. estjét a mexikói Carlos
Miguel Prieto vezényelte, akivel már koráb-
ban is játszottak. A mûsor megint kedvezett a
hegedûmuzsika barátainak: Weber Euryan-
the-nyitányát követôen Baráti Kristóf szólójá-
val Bruch Skót fantáziája csendült fel, Rim-
szkij-Korszakov Spanyol capricciójának
hegedûszólóját viszont a koncertmester Bodor
János szólaltatta meg. A hatásos felépítésû
program Ginastera balettszvitjével (Estancia)
folytatódott, majd kubai muzsikával ért véget
(Danzon No. 2.). Mivel – a színházi gyakor-
lathoz alkalmazkodva – 7 órakor kezdôdnek
az operettszínházi koncertek, mind a szólistá-
nak, mind a zenekarnak a ráadásszámát bol-
dogan fogadja az idôsebb (és tömegközle-
kedô) hallgatóság. Schubert Erlkönig
ördögien virtuóz hegedûletéte elsôsorban
azok elismerését vívta ki, akik ismerik az ere-
deti dalt (meggondolkodtató, hogy illett-e a
szólisztikus remeklés után, kétségkívül kevés-
bé fölényes biztonsággal. A zenekari ráadás,
funkcióját tekintve, egyszerû „külsô bôvítés”
volt, barátságos gesztus, nem több.
A nyitány a bemelegítésnek esett áldozatul, a
Skót fantázia viszont az igényeseket is kárpó-
tolta. A Junior Prima 2009 díjazottjai közé tar-
tozó Baráti remekelt, a mû adott pillanataiban
kiaknázta a zenében rejlô humor lehetôségeit
is. Játéka vélhetôen inspirálta a vonóskart; a
szólamok egységes-szép tónussal szóltak. A
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hárfa-szóló a II. tételtôl hatott meggyôzôen, a
fuvolás mindvégig kitûnô teljesítményt nyúj-
tott. Rimszkij-Korszakov Spanyol capricciója
méltán kedvelt koncert-darab: az ötletdús
hangszerelés annyira gazdag színekben-ár-
nyalatokban, hogy akkor is elkápráztatja a
hallgatóságot, ha némelyek bennmaradnak a
partitúrában. Bodor János salaktalan-szép
tónussal játszotta szólóját; de a megformálás, a
megtervezett szabadság megjelenítésével
adósunk maradt. A balettszvit impulzivitásá-
val, dinamikájával hatott lehengerlôen – aki
változatosságot várt, az egy idô után feltérké-
pezhetô ritmikus-metrikus patronokra kön-
nyen ráunhatott. A Marquez-tánc a karmester
„jutalomjátéka” lehetett, amikor hazája ze-
néjébôl adott ízelítôt.
Prieto energikus, inkább egész testével, sem-
mint pontos ütéseivel vezeti az együttest. Lelke-
sít, felszabadít – az árnyalás viszont nem tarto-
zik erôsségei közé. Amikor plakát-hatásosságra
van szükség, elemében van – a finom ecsetvo-
násokkal nemigen pepecsel. Könnyen belopta
magát a közönség szívébe keresetlen szavaival
– az egyéniségébôl áradó derûnek köszönhe-
tôen oldott légkört árasztott. Kevés feszültség
és sok-sok szín, kavalkád – ez maradt meg
emlékként, és a Skót fantázia.

Budafoki Dohnányi Zenekar
2009. december 9.
Az Olasz Kultúrintézetben a Budafoki Dohná-
nyi Zenekar idei utolsó hangversenyének mû-
során Mahlertól A fiú csodakürtje ciklus 11
dala, valamint Brahms IV. szimfóniája szere-
pelt. A gondosan elôkészített est méltán talált
zajos fogadtatásra. Gádor Ágnes nyersfordítá-
sában kézhez kaptuk a Mahler-dalok szövegét,
a világítás jóvoltából akár fordításból követve
is lehetett hallgatni a mûvet, s rövid bevezetô-
ismertetô hangzott el mindkét rész elején. 
E helyszínen immár otthonos a zenekar – talán
túlságosan is. Néha már-már mintha meg-
feledkeznének arról, hogy koncert van, nem
pedig próba. A dobogó (régi iskolai em-
lékeket idézô szó): pódium, ahol a viselke-
désnek vannak íratlan szabályai. Korántsem a
katonás rendet hiányolom, de a bevezetô alat-
ti traccsolás aligha ildomos – ráadásul, a
figyelô (!) hallgatóság szeme elôtt. Az is legfel-
jebb amatôr-együtteseknél megengedhetô,
hogy az elôadók (más szóval: zenekari
mûvészek) rendre pásztázzák a közönséget,
netán, szemmel-gesztusokkal kommunikál-
janak. Merthogy nem ártana, ha a mûvekre
való „rákészülés” idôben megkezdôdne. Azért
érdemes erre szót vesztegetni, mert attól
kezdve, hogy felcsendül az elsô hang, olyan
produkciót hallunk, amit érdemes komolyan
venni – erényeivel és hibáival együtt.

A Mahler-dalokat Sharon Rostorf és Massányi
Viktor énekelte. A zenekari kíséretre – hála
Hollerung Gábor szuggesztivitásának – aligha
lehetett panaszuk. Az izraeli szoprán remek
választás volt a Mahler-dalokhoz: ösztönösen
érzi azokat a rebbenô érzéseket, amelyek oly
kiismerhetetlenné és számlálhatatlan fénytö-
résben szikrázóvá teszik a szerzô zenéjét. A
dalszövegek atmoszféráját felerôsítô zenei
gesztusokra mindig rátalált; korántsem szó-
lamát énekelte végig, hanem egy-egy jelenetet
keltett életre. Számára természetes volt a min-
denkori megjelenítés, bátran „bevállalós” hoz-
záállása értékes többletet jelentett még olyan-
kor is, ha intonációsan valamely kényes
részlet nem sikerült pontosan. Mert a maga-
sabb szintû intonáció, a karakterek kifejezése
mindig telitalálat volt. Massányi viszont a
szólama felôl közelítette meg a dalokat; duet-
tekben partnerével kommunikálva, de a ze-
nekari kísérettel csak passzívan együttmûköd-
ve. Ôt épp ezért elragadhatta egy-egy
nagyobb felületre kiterjedô metrikus gesztus –
ilyenkor szinte másodlagossá válik a hallgató-
nak a szöveg; pedig szöveg-értési problémára
nála aligha panaszkodhatunk. Azért érdemes
ezúttal hosszasabban idôzni az énekes-teljesít-
ményeknél, mert más-más feladat elé állították
a zenekart. Massányit kísérték, Rostorffal vi-
szont volt módjuk kamarazenei érzékeny-
séggel együttmuzsikálni. A változatos ze-
nekari szöveg színei sokkal élénkebbek, ha
létrejön az az ideálisnak érzett hangzási arány,
amit pontos elôadói utasításokkal sem a kottá-
ba bejegyezni, sem dirigensi mozdulatokkal
navigálni nem lehet. Sok ilyen szép pillanat-
nak lehettünk tanúi. És nem csak azért, mert a
közel ülô látta is a muzsikusokat; de másként
szól az a hang, amelynek exponált indítására
rákészül a szólisztikus dallamot játszó mu-
zsikus. Az ilyesfajta aktív figyelem a biztos
szólamtudásnak és az alapos-mély mûismeret-
nek egyaránt jele. A dirigens is megkülön-
böztetett figyelmet szentelt a mélyvonósok-
nak, de aktivitásuk, a kíséretet is megformáló
játékuk az egész est folyamán: elismerésre
méltó.
A Brahms-szimfóniában azonban szembesülni
kellett korántsem egyszeri-egyedi problémá-
val, nevezetesen a vonóshangzás igénytelen-
ségével. A Dohnányi Zenekar játékának erôs-
sége a világos formai tagolás, a tematikus
anyagok karakterizált megjelenítése. Ez sok-
mindenért kárpótolhat, hosszú távon azonban
megkerülhetetlen feladat a vonós-szólamok
minôségi javítása. Elsôsorban a hegedûknél
tûnik ki, hogy a hangoknak nincs „testük”,
hasonlóképp, lineárisan kiterítve, a dallam-
okat is a pontos-markáns kezdet és a preg-
náns végzôdés „jelöli ki”. Ami közte van, mint-

ha mellékes lenne – márpedig a zenei folyam-
atokban az idôbeli „út” nagyonis hangsúlyos!
A hegedûsök mintha mindenkor tartalékról
gondoskodva játszanának, tehát praktikusan
gazdálkodva erôvel-energiával. Ez önma-
gában nem lenne baj, de ha legfôbb szem-
ponttá ez a „túlélés” válik, akkor az nagyon
meg fog hallatszani. Olyankor tûntek fel
legjobban ennek elôjelei, amikor például a
prímszólamnak kísérnie kellett volna – ahe-
lyett energiatakarékos ellenszólamot hallot-
tunk. Az intenzív szellemi részvétel hiánya
olyankor tûnt fel, amikor apró motívumok vá-
laszolgatásából folyamatnak vagy felületnek
kellett volna kialakulni – ehelyett egy elegáns
ping-pong adogatást hallhattunk: itt a motí-
vum, ott a motívum. Általánosságban pedig a
kiénekelt szép hangok füzérét hiányolom
leginkább. 
Hollerung Gábor irányításával rendre hatásos
produkciók születnek. De aligha lehetünk biz-
tosak abban, hogy a hatás visszafelé is mûkö-
dik; a születô produkció nem múlik el
nyomtalanul az elôadók életébôl. Nyilván-
való, nincs olyan zenekar, ahol mindenki egy-
forma mértékben éli meg a szereplést, az
egyes mûveket. De bármely zenekar teljesít-
ményét rontja, ha néhány tagja kizárólag
sport-teljesítményként fogja fel szólama elját-
szását – még akkor is, ha kevés hibaponttal
teszi.

Nemzeti Filharmonikusok 
2009. december 10.
Nem kevesebbet, mint a mérhetetlen mérhe-
tôségét köszönhetjük Thomas Zehetmairnak,
aki a Nemzeti Filharmonikusok Brahms-Csaj-
kovszkij koncertjének szólistája és karmestere
volt. A mûalkotások és az elôadómûvészek
„mérésére”, különbözô szándékkal és céllal,
többféle módszert kitaláltak. Brahms Hegedû-
versenye olyan váratlan lehetôséget kínált a
hallgatónak, amely egészen kivételes él-
ménnyé avatta az estet. Bizonyára része van
ebben annak is, hogy „nem ezért” mentünk a
koncertre. Az utóbbi idôben rendszeresedett
„is ajándék” ezúttal rövid vetítés volt, próba-
percekkel, a szólista-dirigens mondataival, s
az est koncertmesterének, Koppándi Jenônek
kedves-keresetlen szavaival. Szokatlan, s nem
könnyû karmester nélkül játszani a Brahms-
koncertet, de igyekeznek.
Aztán jött a csoda – pontosabban, fokozatosan
uralva el a termet. Az indítás: semmi különös,
hallottunk pontosabb kezdést is, markánsab-
bat. Zehetmair mozdulatai furcsák, a vele mu-
zsikálók szempontjából minden bizonnyal in-
formatívak, a zenekari bevezetés szép
tónussal szól. Aztán belép a szólista, játszik, s
viszonylag ritkán van módja dirigensként be-
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avatkozni a zenélés folyamatába. A hangzás
alapján: nem is hiányzik. Mindazonáltal, nem
kell semmiféle zenei elôképzettség, hogy
bárki meggyôzôdjön arról: a romantika zene-
karához szükséges a karmester. Nem ellent-
mondás ez – ugyanis éppen arról van szó,
hogy olyan zenekart, mint a Nemzeti Filhar-
monikusok, a romantika korában még a leg-
merészebb fantaszták sem tudtak volna
elképzelni. Mirôl is van szó?
Nézzük elôször a vonóskart! Nagylétszámú
együttes, melynek minden szólama elképesz-
tôen homogén. Egy-egy testként mûködik
minden szólama, ugyanakkor, egy nagyobb
egésznek képlékenyen összerendezett részei.
(Hogy képlékenyen, az rendkívül fontos: min-
dig az adott játszanivaló határozza meg az ará-
nyokat.) Ez nem csak a szólamvezetôk érde-
me, hanem valamennyi résztvevôé, akik teljes
felelôsséggel vettek részt a harmonikus
arányok kialakításában. 
Gyakran könnyen rábólintunk, igen, a Kocsis
zenekara. Így igaz – de ezúttal bebizonyoso-
dott, hogy Kocsis szigorúan vigyázó jelenléte
nélkül is remekül mûködik az általa magas
mércéhez szoktatott együttes. (Régi igazság,
hogy a tanításhoz kettô szükséges, a tanító és
az, akit tanítani lehet!)
Thomas Zehetmair kompromisszummentesen
muzsikált; nyilvánvalóan nem kényszerbôl
vállalta fel a kettôs szerepet, hanem úgy
érezte, képes megvalósítani így is a hangzás-
eszményét. Ezzel a zenekarral: sikerült.
Ami egészen kivételes élményt adott: a zene
szabad áramlása. A szólista belelendülô
játékával is mindig együtt volt a zenekar (ez
akkor is igaz, ha becsúszott egy apró hiba).
Nemcsak hogy kísérték (ami óhatatlanul
magába rejti a követés gesztusát), hanem
szinte eleve megteremtették számára azt a
hangzó környezetet, amelyben magától
értetôdôvé váltak az apró tempó-módosítá-
sok. Az ember nem is tudja, mitôl lelkesedjen
jobban; a cadenzát elôkészítô szakasztól,
vagy attól, hogy a változatos hangszerelés, az
áttört szerkesztés kristályszerkezetként jelent
meg. 
Nézôtérrôl csak tippelni lehet: emberfeletti
teljesítmény így játszani, rendszeresen aligha
vállalkozna ilyenre elôadó. Ugyanakkor az is
nyilvánvaló, hogy a „kettôn áll a vásár” mind-
két résztvevôje a helyzet magaslatán állt. A
remek muzsikusoknak aligha esett nehezükre
a szólista elképzeléseihez való alkalmazko-
dás. És ez egyéni muzsikus-kvalitásaikat is
minôsíti; mert miközben munkájuk a külön-
bözô karmesteri elképzelések megvalósítása,
nem veszítették el saját kreativitásukat, s
amikor szükséges, mozgósítani tudják. 
Ha valaki a leglényegesebbet akarná meg-

tudni arról, hogy milyen a Nemzeti Filhar-
monikusok „emberanyaga”, a Brahms-hege-
dûverseny felvételét javasolnám legfôbb infor-
mációként.
És milyen a véletlen: épp ekkor ötlött sze-
membe a mûsorismertetôn az együttes szlo-
genje: komolyan zenélünk. S míg máskor már-
már bosszant a sok (akár poénos, akár
hangzatos) mondás, most meggyôzôdéssel
bólintottam rá: bizony! Murphy persze dolgo-
zott: a III. tételben úgy elhangolódott a
szólista hegedûje, hogy le kellett állni tétel
közben, újrahangolni. (Ráadásként aztán
megkaptuk egészben is a tételt.)
Míg az elsô részben az interpretáció kínált el-
sôdlegesen megfigyelnivalót, a szünet után
passzív zenehallgatásra kínálkozott lehetôség,
ismerkedve Csajkovszkij ritkán hallható I.
szimfóniájával.

MÁV Szimfonikus Zenekar  
2009. december 14.
Magyar szerzôk mûveibôl állította össze a
Lukács Miklós bérlet 3. estjének mûsorát a
MÁV Szimfonikus Zenekar. Takács-Nagy
Gábor vezényletével Dohnányi: Ruralia Hun-
garicája, Weiner: II. hegedûversenye, Bartók-
tól a Kossuth – szimfóniai költemény és Ko-
dálytól a Galántai táncok szerepelt. Az est
szólistája Szalai Antal volt. Szomorkásan
örvendezem: voltaképp elszomorító, hogy
koncertéletünkben ritka jelenségként kell
üdvözölnünk az ilyen – mint a gyakorlat is
mutatta – hallgatható-szerethetô programokat,
ugyanakkor felcsillan a remény: tudatos kö-
zönségneveléssel le lehet bontani az értetlen-
ségbôl adódó falakat…
Takács-Nagy kedves gesztusa, hogy rendre
megszólítja a közönséget; jóllehet, van pár-
oldalas ismertetô, valamennyi mûsorszámról
mond néhány szót. Pedig korántsem show-
man-alkat; nem a szereplésvágy hajtja, hanem
nyilvánvalóan a felcsendülô zenéket akarja
„környezetbe ágyazni”, tehát, oly módon tenni
élménnyé, hogy megmaradjanak az emléke-
zetben. Kétségkívül hasznos gyakorlat.
Hallható eredménye van annak, hogy Takács-
Nagy már néhány éve foglalkozik a vonóskar-
ral, a hangzásminôség kétségkívül megválto-
zott. Sokkal gazdagabb a tónusok világa, a
dinamikai skála, s mintha a zenekari játékosok
gondolkodása is fokozatosan módosulnak. Jól
érvényesült mindez olyan darabokban, ahol a
vonósok meghatározó szerepet töltenek be.
Ugyanakkor, még mindig érzôdik idônként
valamiféle „nehézkedés”: vannak részletek,
amikor hirtelen rövidzárlat áll be, s egyik-
másik szólam kívül marad a közös zenei gon-
dolkodás határain. Mivel Takács-Nagy mind-
végig elsôsorban a karakterekre koncentrál, új

formarésznél általában helyreállnak a korábbi
erôviszonyok. Érdekes, hogy amíg egész
vonóskaron belül öntudatosan megtalálják
helyüket a szólamok, áttörtebb szerkesztésû
részekben nem alakul ki összhang. A Ruralia
Hungaricában például kísérô funkcióban a
prímszólam szinte párhuzamosan „eljátszott” a
kísérnivaló mellett – a szólamra koncentrálva
ugyan együtt is voltak, ám mégsem alakult ki
erôviszony a játékosok között. Hasonlóképp,
a Galántai táncokban a szinkopált ritmusoknál
feszültségmentes maradt a hangzás; szinte
még pontatlannak is éreztük a szólamokat,
amiért nem a konok-lüktetô „egyekhez” ké-
pest jöttek, mintegy erôfitogtatva, a „hangsúly-
eltolódásos” formulák. A szuggesztivitás
mûködésének számlájára írható, hogy vegye-
sen sikerültek a parlando-rubato érzetû részle-
tek. Takács-Nagy szuggerál, a háta közepén is
érezzük az agogikai elképzeléseket, ám ezen
érzetek megvalósításának irányítása néha
igencsak szükséges lenne. A kezdetekrôl van
szó. A dirigens varázsolni akar – de a fúvó-
soknak bizony kell a levegô a hangindítás
elôtt! Fúvós-dallamoknál maximális gonddal
törôdik a hangzó környezetrôl, arányokról –
néha olyannyira belefeledkezve a zenébe,
hogy instruáló mozdulatokkal marad adós. S
bár több csúnyán szétszaladó vonósdallamot
hallottunk, a gesztus egyértelmû íve-szándéka
feledtette a pontatlanságokat. Az minden-
esetre nagy öröm, hogy a szólam mechanikus
lejátszásának szándéka csupán pillanatokra
kísért. 
Weiner fisz-moll hegedûversenyét hallgatva,
erôsen érzôdött a mû kamarazenei fogan-
tatása (fiatalkori hegedû-zongora szonátája
átiratáról van szó). Hogy mennyire kama-
razenérôl van szó, mutatja, hogy a szólista, aki
korábban már hangfelvételt készített e mûbôl,
kottából játszott. Szalai Antal gyönyörû tónus-
sal játszik, technikailag problémamentes –
olyannyira, hogy még a virtuóz részeket is
szinte magától értetôdônek tekinti. Puritán
elôadásban játszotta a mûvet, nemcsak indu-
latilag, de érzelmileg is visszafogottan. A hall-
gatóra bízta, miben gyönyörködik, nem akar-
ta vezetni. Így elsôsorban színek, árnyalatok
maradtak meg, a scherzóban elsuhanó tündér-
dallamok, s emlékezetes a virtuóz cadenza.
Külön köszönet illeti a mûvészt, amiért
ráadásnak nem „ráadásszámot” választott,
hanem Bartók Szólószonátájának nyitótételét.
S játszotta ezt olyan felelôsséggel, mintha a
mûsorhoz tartozott volna (s ennek következ-
tében, azzá is volt!).
Az est csúcspontját a Kossuth szimfónia jelen-
tette; itt tudott legteljesebben kibontakozni a
zenekar. Öröm volt hallani, ahogyan minden
hangszeres aktívan vesz részt a jól karakteri-
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zált szakaszok megszólaltatásában. Itt nem-
csak különbségeket hallottunk, hanem ellen-
téteket, kontrasztokat, egyáltalán, érzôdött a
mû dinamizmusa. 
A népzenei emlékek, idézetek megtalálták
helyüket a kompozíciókban, sohasem tûntek
erôltetettnek, idegen testnek – ugyanakkor,
valamiféle fogódzót kínáltak a hallgatóságnak,
felbukkanásukkal mindegyre aktív zenehall-
gatásra ösztönözve a közönséget. 
Az összességében bágyasztó elsô rész után
jólesett a mozgalmasabb második rész – s
reméljük, hogy a bérletes közönség e mûsor-
ral is megelégedve távozott.

Budapesti Filharmóniai Társaság
Zenekara 
2009. december 15.
„Le a kalappal, uraim, karmester van jelen” – a
Schumann-idézet eme parafrázisát a
Budapesti Filharmóniai Társaság Zenekarának
december 15-i koncertje hívta életre, amikor
Lukács Ervin vezényletével IV. szimfóniáját
hallgattam. A mûsor második részében hall-
hattuk, a dirigens kotta nélkül vezényelt, a
zenekar pedig felszabadultan, kifejezéstelje-
sen muzsikált. Addigra fokozatosan „beállt” a
mérleg; a korábbiak során felmért „hiányossá-
gok” és „többletek” immár ismertek voltak, s a
figyelem önkéntelenül is a zenére, a játszani-
valóra koncentrálódott.
Kezdôdött Weber: A bûvös vadász címû
operájának nyitányával, s korántsem remény-
teljesen. Ismét bebizonyosodott, hogy nincs
nehezebb mint az unisono-játék. S ha a kar-
mester nem kizárólag szigorú-precízen taktí-
rozik, bizony, a lassú bevezetés nem tud
együtt lenni. Mihelyt azonban formálnivaló
melodikus anyag következett, élettel telt meg
a hangzás. És a hallgató bizonyosra vehette:
alaposan ismeri a mûvet az elôadógárda, mert
Lukács Ervin mozdulatai nyomán formailag
felépített zenei szerkezetet hozott létre. A mû-
ismeret megmutatkozik abban is, hogy szinte
bármely hangszercsoport érzékenyen kísérte
a melodikus szólamokat. Persze, a hegedû-
szólam kevéssé pallérozott tónusát „szokni
kellett” – ám a kifejezés szándéka mindig
sokat javított a helyzeten!
Brahms a-moll kettôsversenye ebben a sze-
zonban örvendetesen gyakran csendül fel, kü-
lönbözô karmesterek irányításával, különbözô
zenekarokkal játszik a fiatal elôadómûvész-
gárda két kiválósága, Baráti Kristóf és Várdai
István. Mivel a közönség zenekaronként más
és más, sokaknak nyílt lehetôségük megis-
merni a két Junior Prima-díjas tehetséget – s
aki akár csak egyszer is hallotta játékukat,
megtanulja nevüket, s keresi az alkalmat,
hogy újra hallhassa ôket. Együtt, vagy külön-

külön. Jó ez a zenekaroknak is – nyilván-
valóan nagy élmény játszani a hasonló kvalitá-
sú szólistákkal. S nem utolsósorban: nekik,
hiszen elôadásról elôadásra mind össze-
szokottabban játszanak, s új tanulságokkal-
tapasztalatokkal gazdagítja ôket minden újabb
megszólaltatása a mûnek. Ôket figyelni:
egészen kivételes élmény volt. Látni és hallani
a két szóló-szólam együttélését, ahogyan a
faktúrának megfelelôen helyezkednek el,
egymás megkezdett zenei gondolatát folytat-
va, válaszolgatva egymásnak, vagy épp szavá-
ba vágva a másiknak. Érvényesült ez a hihetet-
lenül érzékeny kamarazenei kidolgozottságú
muzsikálás minden szinten. Az aktív jelenlét
elementáris hatása azért is tudott érvényesül-
ni, mert a nagy tapasztalatú Lukács Ervin keze
alatt biztonságban érezhették magukat; tud-
hatták, mindig együtt lesznek a zenekarral.
Megint megéltük azt a csodát, hogy egyszerre
volt fontos a szólisták játéka és a kíséret; az az
érzékeny drapéria, amely néha észrevétlen,
máskor hangsúlyozottan irányította a figyel-
met a protagonistákra. 
Lassanként elmondhatjuk a Baráti-Várdai
duóról, hogy mindent tudnak e Kettôsver-
senyrôl – s akkor már csak rajtuk áll, hogy a
partitúra további, korábban nem hallott
szépségeire irányítsák a figyelmet. 
Mint már korábban is többször, most is Händel
különleges virtuozitást igénylô Passacagliáját
adták ráadásnak. Ezúttal szerencsés tempót
választottak: olyat, amelyben volt ideje a hall-
gatóságnak felfogni a hallottakat. Kiélveztük a
már-már hihetetlen hanghatásokat, effektu-
sokat (vonósjátékban járatosak a játéktech-
nikai kihívásokat is) – és közben szinte belénk
ivódott az ostinato-basszus, amely a variáció-
sorozat alapját képezi.
Kétségtelen, hogy a zenekart is inspirálhatta a
remek szólisták-adta élmény. És mindinkább
hozzászoktak ahhoz a belsô zenére figyelés-
hez, amely elkerülhetetlen ahhoz, hogy
értôen fogadják a karmesteri instrukciókat. 
A szimfónia-elôadásról aligha tudnék részlete-
ket mondani: olyan bensôséges muzsikálás
folyt, hogy a hallgató (lett légyen akár kriti-
kus!) elengedte magát, hagyta, hogy körülve-
gyék a hangok, megmártózott bennük – s
egyszerûen boldog volt a grandiózus hangzó
környezetben. S miként a szabadban tett kirán-
dulások alkalmával sem bíráljuk a természetet,
hanem elfogadjuk olyannak, amilyen, szem-
betûnô szépségeiben gyönyörködve, úgy
ezúttal kiiktattuk a koncepciózus interpetáció
hangzásbeli esetlegességeit. Azaz, nem hagy-
tuk magunkat zavartatni az apró (önmagukban
kétségkívül bosszantó) szépséghibáktól. 
S mintha csak a hálás fogadtatást akarták
volna megköszönni az elôadók, ráadásként

gyönyörködtetô Schubert-muzsikával búcsúz-
tak: a Rosamunda közzenéjével. 
A hatás kitartott legalább a ruhatárig, ami ezút-
tal nem vált küzdôtérré. S aki nem is dúdolta a
szívfájdítóan szép melódiát, arról lehetett
sejteni: még mindig zeng benne, távoli vissz-
hangként. 
Hogy visszatérjek a mindennapokhoz, azon
kezdtem töprengeni, egykori nagyságok szel-
lemes mondásaira visszagondolva: hány éves
korban is születik a karmester?!

Óbudai Danubia Zenekar 
2009. december 17.
Az Óbudai Danubia Zenekar karácsonyi kon-
certje valóban felvillantotta a közelgô szeretet-
ünnep atmoszféráját. A Bartók Béla Nemzeti
Hangversenytermet egészen különleges
légkör árasztotta el: nemcsak a hallgatók
között alakult ki az a bizonyos „áramkör”,
hanem hasonló mûködött a színpadon is.
Kovács János vezényletével örömzenélés
folyt, s ehhez remek partnernek bizonyult a
Debreceni Kodály Kórus, a Magyar Állami
Operaház Gyermekkórusa, valamint a három
szólista: Szabóki Tünde, Fekete Attila és
Fokanov Anatolij. Ilyen ihletett koncerteket
leginkább ifjúsági együttesként adott egykor a
zenekar – aztán mintha feladta volna annak az
igényességnek az állandóságát, amely rend-
szeresen ébren tartotta nem csak a munkájuk
illetve teljesítményük, hanem a mûvészetük
iránti érdeklôdést. 
A spontán figyelemnek az a csodálatos erôtere
alakult ki, amikor másodlagosak (sokad-
lagosak) a konkrét részletek. Honegger Kará-
csonyi kantátájának egyszerûen örülni kellett;
a rendre sorjázó, idônként részleteiben
elôbukkanó, egymásnak felelgetô egyházi
népénekek többsége ismertnek tekinthetô (az
„ismertség” szintje persze különbözô), s ez a
többlet-tudás méginkább a beavatottság
érzetét keltette a hallgatókban.
A csendnek egészen különleges minôsége
alakult ki – s hogy ez nem csupán a recenzens
elfogódott-elfogult érzése, az egyszerûen
bizonyítható: a mû elhangzása után nem
azonnal csattantak össze a tenyerek. Elhalt az
utolsó hang, kiben-kiben lecsengett a zenei
élmény – és csak aztán kezdôdött a köszönet-
nyilvánítás. És ez történt a második részben is,
Rachmaninov: Harangok címû kompozíciója
után. Vastaps nélkül – a közösséggé forrott
közönség minden tagja saját tapsfüzérével
járult hozzá az elismerés hangjához.
Régi korokat idézô est részesei lehettünk: nem
a minôség-igény volt a teljesítmény hajtómo-
torja, hanem a mûvek életre keltésének vágya.
Az ilyenre szokás mondani, hogy minden
résztvevô a zenére figyelt. 
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Tény, hogy némely kiragadott kórusrészlet
alapján nehéz lenne kitalálni, milyen nyelven
énekelnek – de a közlendô mindig két-
ségkívül „átjött”. A Debreceni Kodály Kórus
színekben-tónusokban gazdag énekéhez üde
színfoltként társult a gyermekkar (a trom-
bitákkal megerôsítve szinte angyalkórus be-
nyomását keltve). Honegger mûve kevésbé
testreszabott Fokanovnak, mint a Rahmanyi-
nov-mû, amelyben egészen kivételes élményt
adott, már-már valamiféle táncos lüktetést is
kiszabadítva a partitúrából. Meggyôzô volt a
két magyar szólista elôadása is – lám, megvan
a haszna, ha valamely mûvet nem kizárólag
egy-kétszeri megszólaltatás kedvéért kell
megtanulniuk. A zenekar érezhetôen kedvvel
játszott Kovács János irányításával – aki szá-
mára hasonlóképp élmény lehetett a leg-
apróbb rezdüléseire is fogékony együttes.
Röviden: ismét szépen muzsikáltak.

Hazai szimfonikus zenekarok 
az „Operaverseny és Fesztivál a MEZZO
televízióval” szegedi döntôjében
Az elsô vállalkozás sikerét folytatás követte;
2009 novemberében ismét nemzetközi érdek-
lôdés fókuszába került Szeged. Az Armel Pro-
dukció, együttmûködô partnerek segítségével
ismét megmérettetést kínált fiatal éneke-
seknek. Ez a rendezvény meghirdetett célja –
ám haszna korántsem korlátozódik erre! A
Szegedi Nemzeti Színházban öt produkció 2-2
alkalommal került színre, s a kéthetes zeneün-
nep gálakoncerttel ért véget. 
Elôször két magyar zenekar vállalta a kevéssé
látványos munka feladatát, idén, amikor a
hazai színeket a Debreceni Csokonai Színház
képviselte, háromra nôtt a számuk. A debrece-
niek elôadásával kezdôdött a verseny, David
Alagna: Egy halálraítélt utolsó napja címû
darabjával, melynek mûfajmegjelölése: lélek-
dráma két felvonásban, intermezzóval. A Vic-
tor Hugo azonos címû regénye alapján írt
szöveget az Alagna-fivérek jegyzik, a tenor
fôszerep nyilvánvalóan Robertónak készült.
Kétségkívül hatásos versenydarab; a férfi és
nôi elítélt cellája felváltva elevenedik meg –
ilyetén mód a 19. századi férfi és a 21. századi
nô szélsôséges érzelmeit szinte párhuzamosan
követhetjük nyomon. Érzelmek, indulatok, a
befolyásolhatatlan életpálya végén – puzzle-
darabkák egymásutánja, a kép-kirakás tel-
jességének reménye nélkül. Érzelmek, indula-
tok sorjáznak, a további szereplôk (a lator
kivételével) alig nônek túl a statiszta-státuson.
A hallgatóságot leginkább a melodramatikus,
deklamáló fordulatok ragadják meg, ám hatá-
sukhoz elengedhetetlen a megbízható zenei
háttér, a zenekari aláfestés. Kocsár Balázs

mindenre kiterjedô figyelemmel koordinálta a
zenekari árokból az elôadást. Volt gondja az
énekesekre, tudatosan megkönnyítette a
belépéseiket. Nemcsak a hangszerelés-adta
színeket akarta kihozni a zenekarból, hanem
külön ügyelt arra, hogy azok a zenekari állá-
sok, amelyek intonáció szempontjából
fontosak, differenciáltan szóljanak. Maga a ját-
szanivaló aligha jelentett kihívást a hangszere-
seknek; a gyakran illusztratív szándékú anyag
hatásos fordulatokban gazdag, melyek jelen-
tése elsô hallásra is nyilvánvaló. 
Ami a zenekar számára hasznos e feladatban:
nagy erôvel koncentrálhattak a kifejezô
játékra. Ezt tették – s minden bizonnyal nekik
is részük volt abban, hogy ez a produkció
kapta a közönségdíjat. A debreceni szín-
házvezetés kedves gesztusa, hogy a szegedi
elôadásokra juttatott az opera debreceni
mûsorfüzetébôl – így a riportok-beszélgetések
jóvoltából még közelebb kerülhetett a színpa-
di ôsbemutató a közönséghez. Összességében
könnyen fogyasztható kortárs-opera, a zsûri
által legjobb férfi fôszereplôként, a közönség
által legjobb elôadóként díjazott Nyári Zoltán
találó jellemzése szerint: verista musical. 
A Balti Operaház, amely fontosnak tekinti,
hogy együttmûködjön más európai mûhe-
lyekkel, teljes társulattal jött, zenekarát José
Maria Florencio vezényelte. Richard Strauss
operája, az Ariadné Naxosban, a zenekar ere-
jét meghaladó feladatnak bizonyult. Legfel-
jebb azt mondhatjuk, „lekísérték” az éneke-
seket – ez viszont, ha zseniális hangszerelôrôl
van szó, nyilvánvalóan kevés. Itt mutatkozik
meg a gazdag paletta, a széles felület hátulütô-
je: hiányzik a „mélyfúrás” gyakorlata, a
valamely stílusban való anyanyelvi-szintû
elmélyedés. És talán (s ez korántsem a
zenekari játékosok személyes felelôssége) a
zeneirodalomismeret, a szimfonikus zenekari
repertoár-ismeret, ezúttal Richard Strauss
zenekari mûveit illetôen. Az „áthallások” nem
mûködtek – mintha valami tompító filteren
tudtak volna csak átjönni, mérsékelt hatással,
a sajátos arcéllel rendelkezô, gesztus-értékû
tematikus motívumok, dallamcsírák.
Nem csoda, ha rendkívül hálás közönség
jutott a következô produkciók együttesének.
A Szegedi Szimfonikus Zenekar vett részt az
idei két új együttes, a svájci Theater Biel
Solothurn és az ostravai  Morva-Sziléziai
Nemzeti Színház produkciójában. A svájciak
mûsorán két vígopera szerepelt, Martin darab-
ja, az Alexandre bis, valamint Ravel remeke, a
Pásztoróra. Kiváltképp a kétségkívül igénye-
sebb feladatot jelentô Ravel-mûben csodálhat-
tuk meg az együttes zenei fogékonyságát:
Harald Siegel minden bizonnyal elégedett
lehetett a mozdulataira érzékenyen reagáló

muzsikusokkal. Annál is figyelemreméltóbb
ez a teljesítmény, mivel a zenekar repertoárja
alapján nemigen várhattuk el ezt a stiláris jár-
tasságot – gyôzött tehát a lelkiismeretes
felkészülés és a teljes szellemi jelenlét. 
Marco Tutino egyfelvonásosát, a Vitát Oliver
von Dohnányi irányításával szólaltatták meg.
Miként a Martin-darab, úgy ez is magyarorszá-
gi bemutató volt. Kétségkívül összetett felada-
tot rótt az együttesre, ugyanis e mûben
megannyi stílusjátékra kellett nyitottnak
lenniük. Ráadásul korántsem csupán arról van
szó, hogy gazdagon rétegezett lenne, vagy
eseményei több síkon zajlanának; többdimen-
ziós, fénytörésekben gazdag mû, amelyben
más-más súllyal kell érzékeltetni az
életérzéseket, pillanatnyi hangulatokat, s
köztük megannyi más-más fajsúlyú epizódot,
vagy akár csak rövid szegmensét a történet-
nek. Sok és változatos tehát a tennivaló; van-
nak atmoszféra-teremtô pillanataik, máskor a
kihangsúlyozás vagy épp az elmélyítés a fela-
datuk. Aligha túlzás azt mondani, lebilincselô
elôadás részesei voltunk (remekeltek az ostra-
vai színház több szerepben felváltva szinte
állandóan jelenlévô énekes-színészei, perfekt
szólamtudáson és kamaramûvészi összes-
zokottságon túl játékukkal eleget téve a mod-
ern – zenés – színház követelményeinek is). A
rendezô: Telihay Péter volt.
A tavalyi közönségdíjat a New York-i Dicapo
Opera produkció érdemelte ki, idén az általuk
elôadott Emmeline címszereplôje, az amerikai
Kristin Sampson kapta a legjobb nôi elôadó
díját. Tobias Pickernek nem ez az elsô darab-
ja, amelyet mûsorra tûzött a Dicapo, a
szlovákiai születésû Samuel Bill vezényletév-
el. Miként tavaly, ezúttal is Alföldi Róbert ren-
dezte az amerikai versenydarabot, melyben a
Pannon Filharmonikusok mûködtek közre. A
nôikart igényesen mozgató, sokszereplôs
mûben a zenekarnak változatos játszanivalója
van. A karmester nagyon elégedett lehetett
velük, mivel az elôadás során a konkrét
hangzás-arányokkal nemigen foglalkozott.
Megbízott a játékosokban, legfôbb feladatát
abban látta, hogy kézben tartsa a szálakat, biz-
tosítsa a mozgalmas színpadkép és a zenei
kíséret pontos összhangját. A hangszercsopor-
tok közötti dinamikai arányokkal nem
foglalkozott (akár, mert elégedett volt, akár,
mert nem futotta erejébôl-figyelmébôl) – a
zenekar kissé magárahagyva is derekasan
helytállt.
Nem tudni, nekik konkrétan melyik fellépés
jelentett nagyobb/rangosabb feladatot, az
opera, vagy a díjátadó gálakoncert, ahol vi-
szont új zeneigazgatójukkal, Peskó Zoltánnal
léphettek fel – elsô ízben!

Fittler Katalin
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Mint arról korábbi számainkban többször is hírt adtunk, a Magyar Rádió jelenlegi vezetése sajátságos módon értelmezi a köz-

szolgálati rádió kulturális feladatait, ezen belül a zenei együttesek fenntartásának célját.  Úgy tûnik, hogy az irodalmi és

zenei felvételek szinte teljes visszaszorításával megszûnôben van a valódi értékteremtésre való törekvés. A mûködésében

mára már sok tekintetben is erôsen kifogásolható komolyzenei adó mintha a hangarchívumból elôbányászott, esetenként

kétes mûvészi értékû felvételek sugárzásával kívánná kiváltani az új értékek létrehozása és a magyar alkotómûhelyek

munkájában való aktív részvétel költséges folyamatát. A megcsonkított, mûvészileg és morálisan megalázott együttesek mû-

ködôképességük határán állnak, fellépéseik pedig többségükben szakmailag nem értékelhetô olyan vállalkozásoknak tûnnek,

amelyeknek üzleti haszna fontosabb lehet, mint mûvészi hozadéka, pedig Such György a pályázatában úgy fogalmazott, hogy

„Jóllehet a Magyar Rádió mûködését a gazdasági racionalitásnak kell áthatnia, terméke, a mûsor, nem a bevétel megszerzését

célozza”. 

Gulyás Dénes operaénekes, országgyûlési képviselô szerint is elkeserítô az együttesek helyzete „hiába körülöttük ez a reklám-

hajcihô, megalázó feladatokban kénytelenek pódiumra lépni, olyan elôadásokban, produkciókban, amelyek nem méltóak sem

a zenekar, sem az énekkar rangjához.” Miközben az egykor világhírnevükhöz méltó megbecsülésben részesülô mûvészek

fizetése mára alig éri el egyik ifjúsági zenekarunk átlagfizetését, az elnök méltán közfelháborodást kiváltó ún. „menedzser-

szerzôdése” a profitorientált gazdálkodás és a vezetôk között osztogatott sokmilliós jutalmak joggal vetik fel a kérdést,

összefér-e a közszolgálati kultúrateremtô és nemzetnevelô misszió fogalma a részvénytársasági formával, különösen akkor,

ha a személyi feltételek nem biztosítják a kulturális alkotófolyamatok és alkotómûhelyek megtartására irányuló

elkötelezettséget.

Sorozatunk elsô része ezért bepillantást kíván nyújtani a magyar és német közszolgálati rádiózás történetébe, élve azzal a

lehetôséggel is, hogy mérleget vonhassunk az eddig megtett útról és elgondolkodásra serkentsük azokat a döntéshozókat,

akik egy összetákolt médiatörvény rabságába és az elsorvadás irányába kényszerítették a legkiválóbb zenei együtteseket. 

(A Szerk.)
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Minôségi kultúrát szolgáltat-e 
a Magyar Rádió?

„A magyar tömegek összessége ma sem az egyetemi szemináriumok munkaszobáiban szerzi átlagos mûveltségét, 

hanem a néptanítók, továbbá a sajtó, a rádió, a könyvkiadók, s végül a színház és a mozgóképeket pergetô

üzemek jóvoltából. A emzetnevelést, a tömegek szellemi továbbfejlesztését ezek a szellemi energiát továbbsugárzó

állomások biztosítják. Mikor minôségi kultúráról beszélünk, elsôsorban az itt felsorolt pedagógiai lehetôségek 

válfajaitól kell megkövetelnünk, hogy az elkövetkezô, a magyarság jelene és jövôje szempontjából 

rendkívül nagy erôfeszítésektôl terhes idôben ismerjék fel feladataikat” 

(Márai Sándor)

Hogy ez nem csak a muzsikusok ügye,
ahhoz mindenekelôtt szeretném tisztázni,
hogy a rádió zenei életünk legfontosabb
intézménye, mert életkortól, lakóhelytôl,
anyagi és társadalmi helyzettôl függetlenül
mindenki számára könnyen elérhetô és
használható eszköz zenei élmény szerzésé-
re. Egy jeles közvélemény-kutató intéze-
tünk nemrégiben készített – zenehallgatási
szokásainkat vizsgáló – reprezentatív fel-
mérése szerint a hazai felnôtt lakosság kb.
kétharmada kizárólag a hagyományos elek-
tronikus médián keresztül találkozik (bár-
mely mûfajú) zenével. A megkérdezettek
88%-a elsôsorban a rádiók adásait hallgatva
jut zenei élményhez, második helyen 78%-uk

a televízió-csatornákat említi. (Az internetes
zenehallgatás csak kb. 10%-ot érint.) Tehát
a zenehallgatás elsôsorban a privát szférá-
ban (tévé, rádió) történik, míg közösségi te-
reken, közintézményekben, rendezvénye-
ken évente legalább egyszer csak a
válaszadók egyharmada (33%-a) találkozik
zenével. De az évente többször, vagyis leg-
alább kétszer zenei rendezvényt látogatók
aránya már csak kb. egynegyed. Sûrûbben,
tehát gyakorinak nevezhetôen pedig csak a
lakosság mintegy 10% részesül az élô zene
élményében. Társadalmi helyzetüket te-
kintve döntô többségben városban élô
tanulók, diákok és szellemi foglalkozású
fiatalabb felnôttek.   

Közszolgálati rádiónk és a zenei sokszínûség

Mivel fél év múlva lejár 

a Magyar Rádió jelenlegi elnökének

megbízatása, idôszerû mérlegre tenni,

milyen változásokat eredményeztek

Such György 3 éve megkezdett,

a korábbiakhoz képest igen jelentôs,

mondhatni gyökeres átalakításai 

közszolgálati rádiónk 

zenei tevékenységében. 
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Ezekbôl az adatokból kiviláglik, hogy a ze-
nei élmény szerzésének eszközei között
elsô helyen álló rádió sokak számára egyút-
tal az egyetlen. (Ezzel – úgy tûnik – maga
Such György is tisztában volt, amikor négy
évvel ezelôtt benyújtott elnöki pályázatá-
ban így fogalmazott: 20. A közrádió prog-
ramját annak a felelôsségnek a tudatában
kell összeállítani, hogy sajnálatos módon
igen jelentôs azon hallgatók száma, akik
számára a kulturális javakhoz való hoz-
zájutás egyetlen „megfizethetô” vállfaja a
közszolgálati rádió mûsora!)
De ha a rádió zenekultúránk szempontjából
ilyen fontos intézmény, és ha a kereskedel-
mi rádióknak köszönhetôen az éter telis-
tele van zenével, akkor mi a gond? Nem
panaszkodhatunk a kínálat hiányára. Vagy
talán mégis…?  A hiányára nem, de a szû-
kösségére annál inkább. Hiszen ha végig-
nézzük az országos kereskedelmi rádiókat,
mind a kommersz pop-zenét frekventálja.
Vagyis az ôket mûködtetô tôke érdekei sze-
rint egy kiszemelt célcsoport többségének
igyekeznek megfelelni. Ez a kiszemelt cél-
csoport (véletlenül!) mindegyiknél a 18–40,
esetenként a 18–50 éves, vásárlóerejét te-
kintve a legpotensebb, a reklámozók
számára a legfontosabb korosztály. Az igye-
kezet pedig, hogy ennek minél több tagját
elérjék, a „tömegízlés” kiszolgálásához ve-
zet. Sokszínûséget, tartalmi gazdagságot,
kulturális értékek bemutatását csak nagyon
korlátozottan enged. Ezért is tartanak fenn
mindenhol Európában közpénzbôl köz-
szolgálati rádiókat, melyek a kereskedelmi
rádiók igénytelenségét kompenzálni, szûk
zenei kínálatát kiegészíteni, kiteljesíteni
hivatottak. Többek közt ilyesmire áldozzuk
azt az évi 13 és fél milliárd adóforintot. (De
ezt – úgy tûnik – maga Such György is látta,
amikor pályázatában így fogalmazott: „8.
Jóllehet a Magyar Rádió mûködését a gaz-
dasági racionalitásnak kell áthatnia, ter-
méke, a mûsor, nem a bevétel megszerzését
célozza. A közszolgálati rádió alapfunk-
ciójával összeférhetetlen az a szemlélet,
amely szerint a kereskedelmi csatornákkal
kellene versenyeznie a fogyasztókért. A mû-
sor itt az állampolgárnak szól, nem pedig a
vásárlónak. A cél az alternatíva állandó
felmutatása a kereskedelmi adók mûsor-
kínálatának többségével szemben. Ez ter-
mészetesen azt is jelenti, hogy a közszol-
gálati mûködés fenntartásához állami
(adófizetôi) segítségre van szükség, mert a
végtermék nem föltétlenül jó kereskedelmi
üzenethordozó.”)
Tehát a feladat a kereskedelmi rádiók
meglehetôsen egyoldalú kínálatával szem-

ben a sokszínûség
megjelenítése. Ezt írja
elô a sokat átkozott,
de mindmáig érvényes
Médiatörvény is, mi-
nek 23. § (3) pontjá-
ban ilyesmit olvasha-
tunk: „A közszolgálati
mûsorszolgáltató és a
közmûsor-szolgáltató
biztosítja a mûsor-
számok sokszínûségé-
nek megjelenítését, a
mûsorszámok válto-
zatosságával gondos-
kodik a nézôk széles
köre, illetve minél
több csoportja érdek-
lôdésének színvo-
nalas kielégítésérôl.”
A következô pontban
meg ezt olvashatjuk:
„A közszolgálati mû-
sorszolgáltató és a
közmûsor-szolgáltató
különös figyelmet for-
dít az egyetemes és a
nemzeti kulturális örökség értékeinek
ápolására, a kulturális sokszínûség érvé-
nyesülésére”. Természetesen egy törvény
nem sorolhat fel konkrét zenei mûfajokat.
De mégsincs igaza Such Györgynek, ami-
kor – az ôt ért kritikákra válaszul – egy
interjúban megjegyzi, hogy „egyetlen betû
sincs a törvényben arról, hogy operettet
vagy musicalt játszanunk kellene…” (Heti
Válasz, 2008. febr. 26.). De benne van! Aki
az operettet vagy musicalt kedveli, annak is
kell, hogy szóljon a Magyar Rádió. (Persze
itt az operettet és musicalt sok mindennel
be lehet helyettesíteni a könnyûzeneinek
nevezett mûfajok hosszú listájáról.) 
A sokszínûség megjelenítése egy rádió
számára – belátom – nehéz és költséges
feladat. Azt feltételezi, hogy vannak olyan
mûhelyei, melyek a piacon kapható (üzleti
alapon szelektált és létrehozott) mûveken
túl, képesek létrehozni kereskedelmileg
talán nem rentábilis, de kulturális értéket
hordozó egyéb produkciókat. Zenében ez
stúdió- és koncertfelvételeket, koncertköz-
vetítéseket jelent. Such György elnöki
pályázatában a 111 pontban összegzett el-
képzelések közül az elsô pont így fest: „1.
A Magyar Rádiónak, mint a magyar nemzeti
hangzáskultúra és a köznyilvánosság alap-
intézményének, ismét az ország egyik leg-
nagyobb hatású és tekintélyû kultúra-elôál-
lító és -közvetítô intézményévé kell válnia!”
A „kultúra-elôállító” kifejezés egy rádió

esetében mást nem jelenthet, mint produk-
ciós tevékenységet, vagyis felvételké-
szítést. 
Nézzük hát, hogy e nemes célok irányába
mutatnak-e Such György szervezeti reform-
jai a Magyar Rádióban. Elnöki ténykedé-
sének egyik elsô jele épp a hangfelvétel-
készítés visszafejlesztése volt. Rövid úton
megszüntette az – egyébként valóban csak
keveseket izgató, experimentális – Elektro-
nikus Zenei Stúdiót, a kortárszene egyetlen
ilyen jellegû hazai mûhelyét. (Ha a meg-
szüntetést gazdasági szempontok indokol-
ták, akkor minimális a megtakarítás, hiszen
a mûhely mûködése – némi csekély áram-
fogyasztáson túl – mindössze 2 fô foglal-
koztatását jelentette. A szerzôk, alkotók a
Stúdió 1974-es beindulása óta ingyen, csak
elhivatottságuktól vezérelve dolgoztak ben-
ne.) Ezzel zenekultúránk egy szegmense
szinte teljesen eltûnt.
A visszafogott komolyzenei felvételkészí-
tésrôl számadataim nincsenek ugyan, de
2007-tôl nagyítóval kell keresni a Magyar
Rádió új felvételeit, és különösen a kortárs
magyar szerzôk új mûveit. Drasztikus lépés
volt a könnyûzenei felvételkészítés azon-
nali és teljes megszüntetése, az erre szako-
sodott szerkesztôséggel együtt. Ezzel pár-
huzamosan az új elnök azonnal leállította és
hónapokig tétlenségre ítélte, majd fél év
semmittevés után (csoportos létszámle-
építés keretében) elbocsátotta a Magyar
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Rádió könnyûzenei együttesét, az ekkorra
teljesen megfiatalított Stúdió 11-et.
Ugyancsak jelentôs létszámleépítést hajtott
végre a földkerekség egyik legkitûnôbb
vegyeskarán, a Magyar Rádió Énekkarán. A
világszínvonalú együttes 30%-os létszám-
csökkentés után, 50 fô alá zsugorodva már
oratorikus mûvek megszólaltatására alkal-
matlanná vált. Azóta csak jelentôs számú ki-
segítôvel, vagy más kórusokkal egyesülve
képes a zeneirodalom jelentôs mûveit elô-
adni. Szerencsére a hasonló leépítés a zene-
karnál még a kritikus határ elôtt megtor-
pant.
Súlyosan nehezítette a megmaradó zenei
együttesek mûvészi munkáját, hogy szer-
vezetileg a Bartók adó fennhatósága alól
egy ügyvezetô igazgatóság alá kerültek.
(Such György pályázata szerint: „Az
ügyvezetô igazgató olyan, a Magyar Rádió
szempontjából kiemelten fontos, nem
mûsor-elôállítási területért fog felelni, mint
a vállalkozások és leányvállalatok, a rek-
lámértékesítés és marketing, a zenei együt-
tesek és a nemzetközi kapcsolatok.”) Tehát
kívül kerültek a „mûsor-elôállítási” terü-
leten, a vállalkozások és a marketing mellé
telepedtek. Ezzel eltávolodtak a produk-
cióikat felhasználó adótól, és szakmailag
gazdátlanná váltak. Az irányítást átvevô
személyek érdeklôdése és szakértelme
egész más területre volt érvényes. Autokra-
ta módon véghezvitt intézkedéseik riasz-
tóan árulkodtak zenei mûveletlenségükrôl,
hozzá nem értésükrôl, és sokat rontottak az
együttesek állapotán. (A zenekarnak két
évig mûvészeti vezetôje, kinevezett fôzene-
igazgatója sem volt. Végül sikerült – egy
nem túl sikeres, és nem túl korrekt pályázat
után – a Tatabányai Szimfonikus Zenekar
élérôl elcsábítani a vezetô karmestert, aki-
nek korábban még nem volt módja jelentôs
produkciókban bizonyítani rátermettségét,
tehetségét, és most a Rádiózenekar élén
eltöltött eddigi egy éve is – úgy tûnik – ke-
vésnek bizonyult ezt pótolni.)
A zenei együttesek mostoha sorsa már az
elnöki pályázatban felsejlik. Annak 58., 59.,
és 60., majd 92. pontja foglalkozik velük. E
lap olvasói számára talán érdemes idézni
ôket teljes szövegükkel (akár azon az áron
is, hogy eme írásért kapott szerzôi hono-
ráriumomat esetleg megosztom Such
Györggyel). Íme:
58. A Magyar Rádió Közalapítvány Kura-
tóriuma, illetve Kuratórium Elnöksége (a
továbbiakban: Kuratórium, illetve Elnök-
ség) többsége számára nyilvánvaló, hogy a
mai körülmények között a Magyar Rádió-
nak nem tartozik az alaptevékenységi

körébe a mégoly színvonalas és nagy tradí-
cióval rendelkezô mûvészeti együttesek
fenntartása. Ezen együttesek, miközben
jelentôs számú külföldi turnén népszerûsí-
tik a magyar kultúrát, a hasonló kvalitású
magyarországi mûvészeti együttesek ren-
delkezésére álló pénzügyi források felével is
alig rendelkeznek. 
59. Tekintve, hogy arra nincs reális esély,
hogy a jelen gazdasági körülmények között
a kulturális kormányzat biztosítja a Ma-
gyar Rádió mûvészeti együtteseinek önálló
mûködéséhez szükséges pénzügyi- és intéz-
ményi kereteket, az egyetlen lehetôség a
közrádió érdekkörén belüli további mûkö-
dés – plusz források felkutatásával (amely-
be beletartoznak a késôbbiekben említendô
szervezeti változtatások is).
60. Ugyanakkor jobban kell törekedni arra,
hogy a mûvészeti együttesek az eddigieknél
népszerûbb és/vagy jelentôsebb kulturális
visszhangot kiváltó produkciókat adjanak
elô, illetve ilyenek részeseivé váljanak! Ez
egyrészt növelné az együttesek ismertségét,
másrészt hozzájárulna a „Magyar Rádió”
brand presztízsének növeléséhez, és min-
dezek természetesen a finanszírozási forrá-
sokért folytatott versenyben is elônyt jelen-
tenének.
92. Tekintettel arra, hogy jelenleg az állami
költségvetés alig több mint a felét állja a
Magyar Rádió mûvészeti együttesei mû-
ködési költségeinek, különösen fontos, hogy
olyan szervezeti formát alakítsunk ki,
amely az eddigieknél nagyobb esély teremt
a pótlólagos anyagi források bevonására.
Megválasztott elnökként ezért törekedni
fogok arra, hogy a nagy múltú zenei együt-
tesek a pénzügyileg sokkal elônyösebb ala-
pítványi, vagy közhasznú társasági forma
keretein belül mûködjenek. Ez ugyanis
nagyobb lehetôséget nyújtana a külsô ado-
mánygyûjtésre, hiszen a kiemelten köz-
hasznú szervezetek részére adott közcélú
adomány kedvezményként levonható az
adóalapból mind a magánszemélyek,
mind pedig az egyéni- és társas vállalkozá-
sok esetében. 
Such György tehát nem árult zsákbamacs-
kát. Világossá tette, hogy szerinte a mûvé-
szeti együttesek fenntartása nem tartozik a
Rádió alaptevékenységi körébe. Ráadásul
úgy fogalmazott, mintha ez nem is a saját
véleménye lett volna, hanem a tulajdonosi
testület többsége számára is nyilvánvaló
tény. (Kétlem, hogy e tárgyban elôzetesen
kikérdezte volna a tagokat.) De minden-
képpen ismernie kellett az érvényes Köz-
szolgálati Mûsorszolgáltatási Szabályzatot,
melyben az V. fejezet 1.5. pontja elôírja,

hogy „Az MR Rt. önálló zenei, mûvészeti
együtteseinek fenntartásával, rendezvény-
szervezôi és kiadói tevékenységével, új
mûvek létrejöttének támogatásával részt
vesz a mûvészeti életben, a kortárs mûvek
és alkotók népszerûsítésében.” Ez – bárki is
az elnök – a Magyar Rádió számára kötele-
zettség. 
Akárhogy is, a pályázat 58. és 59. pontja
arról árulkodik, hogy Such György kény-
szernek tekinti, és szíve szerint tulajdon-
képpen szeretne e kötelezettségtôl megsza-
badulni. Ennek elfogadtatása érdekében
még azt a hamis állítást is beveti, hogy az
együttesek mûködtetéséhez a költségvetés
nem biztosít elegendô forrást. Mintha az
nem foglaltatna bele kezdettôl fogva a
Rádió éves költségvetési támogatásába. Azt,
hogy késôbb a Parlament külön plusz
támogatásként rendszeresen megszavazott
jelentôs összegeket a zenei együttesek
javára, azt most ügyes csavarral úgy igyek-
szik beállítani és elfogadtatni, mintha a
Rádió összesen csak annyival rendelkezne
az együttesek mûködtetéséhez. Annyi pe-
dig szerinte kevés (2009-ben 900 millió,
vagyis jóval több, mint a teljes bérköltség
járulékokkal)! Az igazság az, hogy az 1996.
augusztus 1-én megalapított részvénytársa-
ság a korábbi intézmény vagyonával együtt
annak minden részlegét, minden funkcióját
és feladatát is megörökölte – a hozzá ren-
delt költségvetéssel. Így a Zenei Együttesek
teljes létszámát, bérköltségét, mûködtetési
és programköltségeit egyaránt. Ez a 900
millió Ft tehát nem fenntartói, hanem csak
kiegészítô támogatás, amely nem indokolja
a jelenlegi gyakorlatot, a Rádió saját köteles
részének teljes kivonását.
Mint tudjuk, sem a Médiatörvény, sem a
fentebb idézett KMSz nem említ konkrét
együtteseket, vagy mûfajokat. (Ennek kö-
szönhetôen lehetett a Stúdió 11-et olyan
simán megszünteti.) De hogy alapfeladata
ellátásához egy közszolgálati rádiónak ne
lenne szüksége zenei együttesekre, enyhén
szólva is vitatható álláspont, mert a sok-
színûség elég hangsúlyosan szerepel az elô-
írásaik között. És – ezt már én teszem hozzá
– ha a sokszínûség biztosításához szük-
séges eszközök között zenei együttesek is
vannak, akkor nyilván ezért tartanak fenn
ilyeneket nem csak az irigyelt gazdag nyu-
gat-európai országokban (Rómától Párizson
és Londonon át Helsinkiig), de a szegé-
nyebb Bukarestben, Pozsonyban, Varsó-
ban, vagy Zágrábban is. Nem azért, mert
mind fafejûbbek lennének nálunk!  
A szervezeti változásoktól függetlenül; szá-
munkra, hallgatók számára természetesen
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az a legfontosabb, hogy mit kapunk a mû-
sorban. Nos, a 2007. nyarán bekövetkezett
változások nagyon átrajzolták a Magyar
Rádió zenei arculatát. Ha a mennyiséget
tekintjük, elégedetten meg is állapíthatjuk,
hogy a sugárzott zene aránya ugrásszerûen
nôtt. Új szlogenjében a Magyar Rádió
három adója közül kettô is a zenére kezdett
hivatkozni (MR2 Petôfi: Nagyon zene, MR3
Bartók: A klasszikus zene rádiója). De a
mennyiségi növekedés egyúttal a kínálat
sajnálatos szûkítésével járt. Eltûnt a mûfaji
sokszínûség. 
E szûkítést Such György már elôre jelezte
pályázatában, amikor a három adó profil-
alakítását felvázolta. A Kossuth adóból hír-
és beszélgetôs rádiót szándékozott formál-
ni, melyben zenét csak „mûsorokon belül
elválasztóként, illetve a mûsorok között a
pontos kezdés végett” tud elképzelni. A
megvalósítás eredményeképp a Kossuthon
megszûntek a zenei mûsorok. Ott a zene
már csak idôkitöltô „gumi-anyag”. (Halvány
kivétel a napi félórás autentikus népzenei
mûsor hajnali 4-kor, valamint a késôbb ki-
talált és beindított vasárnap délutáni egy
órás Népzene határok nélkül c. magazin.) A
Kossuth-tal kapcsolatban tehát fôképp a
zene hiányáról beszélhetünk. 
A három adó közül legkevesebb változást a
Bartókon tervezett Such György. Meghagy-
ta a „magaskultúra”, elsôsorban a komoly-
zene adójának. Legfeljebb azon belül „az
ismertebb és népszerûbb” mûvek preferálá-
sára, és takarékosabb mûködésre ösztökél-
te. A takarékosság egyik eszköze – az új
felvételek készítésének visszafogása mellett
– a felvételre kerülô hangversenyek kivá-
lasztásában döntô szerkesztôi szemponttá
váló ingyenesség lett. Ha a mûvész nem kér
honoráriumot, fel lehet venni a koncertjét.
Ezzel szemben a Márványtermi hangverse-
nyek a közönség számára fizetôssé váltak.
Ugyancsak takarékossági szándék, létszám-
leépítés indokolhatta néhány valóban rend-
kívüli tudású és tapasztalatú munkatárs
elbocsátását, vagy nyugdíjazását. Az ô igé-
nyességük, és szellemi színvonaluk nagyon
hiányzik. Távozásukkal erôsen megfogyat-
koztak az adót vonzóvá tévô személyi-
ségek, egyéniségek. Szürkülés tapasztal-
ható. De a takarékoskodás okozta tartalmi
szegényedés, az értô szerkesztôi munka
idônkénti helyettesítése véletlenszerû gépi
válogatással nem oly feltûnô, ha az alap-
funkció változatlan. A régi hallgatók több-
nyire megmaradtak, a kulturális közfeladat
teljesítve, kipipálva. A „komoly könnyû-
zene”, a jazz mûfaja is menedéket talált itt.
Igaz, a korábbinál jóval szûkebb idôke-

retben, osztozva a kortárs klasszikus zené-
vel az éjfél elôtti utolsó órán. De mindez
lényegében rendben van. E körül nincs hát
komoly feszültség.                                       
Ám a zenekultúra – szerencsénkre – sok-
színû, és bizony vannak olyan területei is,
melyek még a klasszikus zenéénél is na-
gyobb táborokat érdekelnek. E táborok ér-
deklôdésének kielégítése kire hárulhatott
volna? Az egy szál Petôfire? A feladat csak
nagyon gondosan kialakított mûsorstruk-
túrával, jól elrendezett mûsorsávokkal lett
volna megoldható. Erre Such György és
csapata nem is tett kísérletet. De ígéretet
sem, hiszen az elnöki pályázatban is csak
„az igényes fiatalok rádióját” vizionálta a
Petôfi helyén. 
Akkor hát mit kap zenében az, aki nem
komolyzene-rajongó és nem „igényes
fiatal”? Másként feltéve a kérdést: mit kap a
pénzéért, aki adófizetôként ugyanúgy fi-
nanszírozza a Magyar Rádió mûködését, de
cserébe egyetlen taktusnyit sem hall ízlésé-
nek megfelelô zenébôl – egyik adón sem?
Tényként megállapíthatjuk, hogy semmit.
Egész generációk szoktak le a rádiózásról.
És itt nem különleges érdeklôdésû, margi-
nális csoportocskákról van szó, hanem mil-
liós táborokról. Ha keményebben fogalma-
zunk: magáról a demokráciáról. Arról, hogy
a különbözô ízlésû társadalmi csoportok
esélyei egyenlôek-e? És szó van nemzeti
kultúránk fenntartásának kérdésérôl is,
mikor olyan zenei mûfajok tûntek el telje-
sen éterünkbôl, melyek legalább annyira
kultúránk részei, mint a Petôfi adásidejét
harmadik éve gyakorlatilag folyamatosan
kitöltô úgynevezett „alter-pop” zene. 
E mögött az az elfogadhatatlan koncepció
rejlik, hogy a Petôfit mégis a kereskedelmi
rádiókkal versenyeztetjük. Kiválasztunk
egyetlen célcsoportot, és kizárólag annak
igényéhez alakítjuk. Tipikusan kereskedel-
mi rádiós gondolkodásra vall, amit Such el-
nök egy – fentebb már idézett – interjúban
ki is mond, amikor arra hivatkozik, hogy „a
vegyes programozású adók ma már sehol a
világon nem élnek meg” (Heti Válasz, 2008.
febr. 26.). Üzleti alapon valóban nem. De
sok milliárdnyi közpénzbôl talán igen. Egy
közszolgálati rádió vezetôje ilyesmire – tar-
talmi szûkítés magyarázataképpen – nem
hivatkozhat. A költségvetésbôl való fenn-
tartás épp azt hivatott biztosítani, hogy a
Magyar Rádió ne kényszerüljön alkalmaz-
kodni a piaci versenyhez. De nem csodál-
kozhatunk, ha azt halljuk, hogy ugyanezen
vezetô, egy elidegeníthetetlen állami tulaj-
donban lévô, állami költségvetésbôl mû-
ködô, törvényben megfogalmazott közfel-

adatokat ellátó intézmény vezetôje követ-
kezmények nélkül kijelentheti, hogy a Ma-
gyar Rádió „nem közintézmény”. Formailag
talán igaza van, a Magyar Rádió valóban
részvényesek nélküli részvénytársaság (ami
fából vaskarika). De ennek dacára nem
tekinthetô üzleti vállalkozásnak. Köztulaj-
don! Közpénz! Közfeladat! Hát mi a közin-
tézmény, ha nem ez?
Pályázata bevezetôjében Such György a
Magyar Rádiót az egyik legnagyobb magyar
nyelvû „tartalomipari vállalkozásként” de-
finiálja. Ez a gazdasági-üzleti nyelvbôl szár-
mazó, stílusában riasztó szóhasználat sej-
teti, hogy a jelölt talán mégsem gondolja
olyan komolyan, amit abban a már idézett,
gyönyörû 1. pontban leír a nagyhatású kul-
turális intézményrôl. Az ô fogalmai szerint a
mûsorkészítés tartalomipari termelés, a
közszolgálat vállalkozás. Az a gyönyörû
elsô pont pedig nem több mint az ún.
„vörös farok” a mû elejére biggyesztve.
Nem tudhatni, a Kuratórium melyik Such
Györgynek hitt, amikor elnököt választott. 
Ugyancsak elgondolkodtató az a kis porfel-
hô is, ami néhány sajtóorgánumban kereke-
dett akörül, hogy az átalakítások és elbo-
csátások utáni esztendôben keletkezett 1
milliárd körüli nyereség alapján illik-e az
elnök fizetését – menedzser-szerzôdése
szerint – minden irigység határát messze
túlszárnyaló szintre emelni. Engem ebbôl
csak annyi érdekelne, hogy ahol a zenei
együttesek mûködtetésére nincs elegendô
pénz, ott miként keletkezhetett ekkora
nyereség. Persze álnaív az érdeklôdésem.
Hiszen tudom, hogy fôként a mûsorkészítés
rovására ment a megtakarítás. Az MR2 Petô-
finek átkeresztelt adón mûsor helyett már
harmadik éve csak adás van. Mûsor ugyanis
akkor lenne, ha a zeneszámok valamiféle
egyedi elrendezésben hangoznának el. Ha
valamilyen kapcsolatban állnának egymás-
sal, ha valami köré lennének csoportosítva,
válogatva. Vagy ha a puszta elhangzáson
túl, információkkal lennének körítve. Szó-
val, ha a számítógépes lejátszó elindításán
kívül szellemi munka is lenne mögötte. A
nyereség (persze kérdezhetnénk, hogy
kinek nyereség?) elsôsorban onnan szár-
mazhat, hogy e szellemi munkát az egyik
adón teljességgel megspórolták. A nélkül
egy adás valóban olcsón lebonyolítható.
Csinálják is a kereskedelmi rádiók a saját
pénzükbôl. De én az enyémért többet
várnék…!

2009. január

Victor Máté
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Bevezetô
Az európai zenetörténet sajátos teremt-
ménye a szimfonikus zenekar.  Úgy is, mint
a majd félezer éves zenei fejlôdés szünte-
lenül gazdagodó hangeszköze és egyúttal
ihletô ereje, de úgy is, mint minden alkotói
korszak legmeghatározóbb letéteményese,
megkerülhetetlen tükre. Az orgona uralko-
dó évszázadai után a 18. század derekától
bizonyos, hogy a legegyetemesebb zenei
megszólalás már megkerülhetetlenül a
szimfonikus zenekaroké, rendre új- és új
távlatokat nyitva zenei mûfajoknak, kifeje-
zéseknek, az emberi lélek megannyi rez-
dülése megjelenítésének. Vannak (és érte-
lemszerûen lesznek is) hatalmas alkotók,
akik utolérhetetlen természetességgel és
harmonikus könnyedséggel játszanak rajta,
s vannak zsenik, akik vízióikat megjelenítve
már-már szétfeszítik harmóniai, akusztikai,
sôt technikai lehetôségeit is, hogy aztán ké-
sôbb, újabb zenei ízléssel, tudással és elô-
adói talentummal ismét csak a legtermésze-
tesebb hangszernek hallhassuk a nagybetûs
Zenekart.  Mindenhol, mindenkor és min-
den mûfajban. 
És mert ebbe a sodró és rohamosan bôvülô
egyetemes zenei kultúrába, mint valami
vízválasztó lépett be a 20. század elején a
rádiózás technikai, de még inkább határta-
lan távlatokat nyitó szellemi világa – a zene-
kari fejlôdés útjai is visszavonhatatlanul vet-
tek új irányt.  Mert tagadhatatlan tény, hogy
a hangrögzítés és hangtovábbítás talál-
mánya alapjaiban rengette meg a zenei vilá-
got, visszavonhatatlanul épült be egész
rendszerébe, legbensôbb lelkébe. Mindent
megváltoztatott ami zene és ember, elô-
adómûvészet és társadalom  sokezer éves
kapcsolatában addig rejtôzött: a megismé-
telhetôség, a visszajátszás megszûntette a
zenei elôadás egyszeriségének eladdig
mitikus legendáját, visszavonhatatlan
nyomot hagyott a mûvészi tudás minden
rezdülésén, miközben szinte felfoghatatlan
méretûvé tágította a muzsika hallgatásának,
megismerhetôségének határait. A rádió
intézmények Európa-szerte pillanatok alatt
váltak a legnagyobb zenei fogyasztókká, s
egyúttal – szükség- és értelemszerûen –
megkerülhetetlen „zenegyártó” alkotó mû-
helyekké. 
A rádiózás és zene szimbiózisa máig szét-
választhatatlan, önálló zenei szakmaiságá-
val éppúgy, mint tartalom-hordozó képes-
ségével, közvetítô erejével. Szinte nincs is

olyan rádióprogram, amely mondanivalóját,
szolgáltatásait ne valamilyen jól kiválasztott,
megcélzott hallgatóságának „kedves” zenei
folyamon juttatná el. A rádiózás azonban,
amellett hogy mérhetetlen „étvágyával”
valóságos zenei piacot generált, nem csak
beépült nemzetének, társadalmának zenei
közéletébe, hanem egyenesen legfôbb és
megkerülhetetlen zenei intézményévé is
nemesült. Egyaránt vált a legnagyobb kon-
certpódiummá, legjelentôsebb mecénássá,
a zenekari kultúra sajátos kiterjesztôjévé és
nem utolsó sorban a zenei ismeretterjesztés
leghatásosabb fórumává. Ezt bizonyítja
közel százéves története, és hitem szerint
máig ez jelenti a média közszolgálati létezé-
sének egyik, ha nem éppen legfôbb is-
mérvét.  Így talán megbocsátható, ha a ma-
gyar rádiózenekar megszületésének és
magasra ívelô fejlôdésének (sôt jelenlegi,
oly méltatlannak látszó) történetét ezen
rendíthetetlen „elfogultsággal” szemlélem
és próbálom felvázolni.   

Elôzmények
Az tény, hogy önálló rádiózenekarunk meg-
alapításának dátuma (1943. ôsz) majd két
évtizeddel késôbbre esik, mint a fejlettebb
nyugat-európai rádiók zenekarai legtöbbjé-
nek születési napja, másfelôl viszont Buda-
pest majd mindegyik rádiót megelôzte ze-
nekar-közvetítési programjaival. Ugyanis
Puskás Tivadar zseniális találmánya, a Tele-
fonhírmondó már 1893. februárjában meg-
szólalt, s a Millennium évétôl kezdve, ami-
kor már közel hatezer elôfizetôvel
rendelkezett, esténként rendszeresen adott
élô közvetítéseket az Magyar Királyi Opera-
házból. Késôbb közvetlen kapcsolatot

építettek ki az új Zeneakadémiával, a Nem-
zeti- és Király Színházakkal, s nem utolsó
sorban jónéhány budapesti kávéházzal,
étteremmel – rendszeresen közvetítve teljes
operafelvonásokat, filharmonikus hangver-
senyeket, vagy éppen jeles katona- és ci-
gányzenekari programokat. A vételi háló-
zatok rohamos fejlôdésének köszönhetôen
Magyarországon szinte elsôként ismerked-
hetett meg a hallgatóság az élô zenei, leg-
többször zenekari hangverseny-közvetí-
tések élményével. S bár a Telefonhírmondó
szolgáltatásának még a 30-as évek derekán
is közel tízezer elôfizetôje volt, 1925-tôl az
„éteri” rádiózás itthon is átvette vezetô
„média” szerepét. 
A Rádióban december 1-jén este nyolc
órakor, a méltató ünnepi beszédeket köve-
tôen csendült fel az elsô stúdióhangverseny
– kis kamarazenei összeállítás a magyar ze-
ne évszázadaiból, régi daloktól Bartók
Allegro Barbarojáig. A heti 50 órányi
adásidô már ekkor is fôként élô zenei adá-
sokból állt, hol a Rákóczi úti kis stúdióból,
hol pedig – a rohamosan kiépített vonala-
kon – a fôváros és az ország egyre több
helyszínérôl. Csak adalékként: 1926. már-
cius 3-án már Bartók Béla is adott szólóestet
a stúdióban, míg az elsô „gramofon adás”
március 13-án hangzott el. Májusban – igaz
nagyon bezsúfolódva a kis stúdióba – egy
34 tagú kiszenekar tolmácsolta Kacsóh
Pongrác János vitézét, amit pár nappal ké-
sôbb Mozart Színigazgatójának komplett
stúdió elôadása követte, alig egy esztendô
múltán pedig nagyszabású zenekari
Beethoven-emlékesteket rendezett a Rádió
a Zeneakadémián és az Operaházban – már
Dohnányi Ernô vezényletével.  
1935-ben, a Rádió útra bocsátásának 10.
évfordulóján tovább érett egy saját zenekar
szükségességének a gondolata – elkészült a
pompás akusztikájú zenekari stúdió, a 6-os
(tervezôje a késôbb Nobel-díjassá lett Bé-
késsy György), rögvest otthont adva az
Operaház zenekarának, elsôként Rajter Lajos
vezényletével. Szeptemberben aztán, a
Nemzetközi Liszt-év nyitányaként Budapest-
re figyelt a világ: a Magyar Rádió Európa-
hangversenyét a kontinens és Amerika majd
mindegyik jelentôs rádióállomása egyenes
adásban közvetítette. A zenekart Dohnányi
vezényelte, közremûködött Báthy Anna és
Bartók Béla – a mûsorban felcsendült a
Tasso, a Haláltánc, majd dalok következtek
végül a XIV. magyar rapszódia zárta az estet.  
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Döntô jelentôségû, hogy nagyszerû muzsi-
kusok irányították a zenei programokat: el-
sôként Kern Aurél, majd 1931-tôl Dohnányi
Ernô – megnyerve a hazai elôadómûvészi
élet színe-javát, és bemutatva a magyar ze-
ne romantikus alkotásait éppúgy, mint az új
hangját keresô fiatal zeneszerzô nemzedék
legfrissebb termését. Szinte valószínûtlenül
nagy a mindennapi élô adásokban pár esz-
tendô alatt foglalkoztatott muzsikusok
száma, a legjelentôsebb mûvészektôl a szó-
rakoztató zenei mûfajok képviselôiig, szim-
fonikus zenekarainktól, hivatásos kóru-
sainktól és öntevékeny dalárdáinktól a
legkülönfélébb kamaraegyütteseken át a
divatos szalonzenekarokig. 
A pontosan nevesített dokumentumok sze-
rint ez idôben a Magyar Kir. Operaház 66
tagja mellett fellépett közel 120 magán-
énekes, 90 zongoramûvész – köztük a legel-
ismertebbek (pl. Bartók, Dohnányi, Stefániai
Imre, Kentner Lajos, Kabos Ilonka, Székely
Arnold) éppúgy, mint a jövô tehetségei (Far-
nadi Edit, Fischer Annie, Földes Andor,
Ungár Imre) –, majd hetven hegedûmûvész,
több mint húsz csellista, tucatnyi vonósné-
gyes, kamarazenei együttes, valamint a
legkülönbözôbb hangszerek szólistái.
De mindemellett óriásivá nôtt a napi
mûsorok saját „zenekar-igénye”, amit 1936-
tól jórészt a tipikusan rádióra szakosodott,
minden zenei mûfajban otthonosan mozgó,
remekül képzett (és jó kottaolvasó!) muzsi-
kusokból álló Szalonzenekar volt hivatott
ellátni, leggyakrabban Bertha István és Pol-
gár Tibor vezetésével. Egyre növekvô lét-
számban – a harmincas évek végén már kb.

30 fôbôl állt az állandó tagság –, nagyobb
mûveknél persze sok külsô kisegítôvel. 

Az elsô alapítás
Ennek a kiváló zenekari magnak felnôtté,
azaz igazi – akkor 70 fôs – rádiózenekarrá
válásához a végsô lökést Dohnányi Ernô
kezdeményezése adta meg 1943 ôszén. A
magyar zenekultúra legmagasabb színvona-
lú képviseletének szándékával – meg-
szerezve a kormányzati döntéshozók
támogatását is – „zenekar alapító” hang-
verseny-sorozatot indított útjára a Városi
Színházban (akkor a Magyar Mûvelôdés
Háza), immár a Rádióélet (A Magyar Rádió
hivatalos mûsorújsága) tanúsága szerint is
Rádiózenekar néven. Az elsô hangverseny
közvetítése 1943. október 7-én 19 óra öt
perckor kezdôdött. Dohnányi Ernô vezé-
nyelt, zongorán Károlyi Gyula mûködött
közre. A program Liszt: Les Preludes,
Chopin: f-moll zongoraverseny, Dohnányi:
Szimfonikus percek, végül Csajkovszkij: V.
szimfónia. Az újság következô száma már
képes beszámolóban méltatta a hangver-
seny és a zenekar alapítás jelentôségét, a
képeken pedig láthatók a zenekar tagjai
(közülük többen a háború után is vezetô
muzsikusai maradtak az együttesnek), Doh-
nányi ünneplése, de az is, hogy a bemu-
tatkozót – családjával együtt – jelenlétével
tisztelte meg a Kormányzó is. Dohnányi
nem kis megelégedettséggel nyilatkozta,
hogy immár, a zenekari muzsikusok közel
két évtizedes kiváló együttmûködése be-
érett. „Életre kel a rádió egy régi terve és
nagy sikerre hivatott újítása is. Ünnepi kül-

sôségek között, a forró siker jegyében zaj-
lott le a Rádiózenekar nyilvános bemutat-
kozása.” 
Véglegessé vált, hogy azt a szerteágazó és
meghatározó zenei feladatot, amely a Rádió
hivatása és kötelessége – beleértve a napi
hangversenyeket, az új mûvek bemutatóit
és a harmincas évek végén már elkezdôdött
hangfelvételi megörökítéseket – immár
saját zenekara tudja ellátni. 
A sorozat második koncertjére november
11-én került sor – ekkor Sergio Failoni ve-
zényelt és a világhírû hegedûmûvész,
Martzy Johanna mûködött közre. A prog-
ram lélegzetelállítóan volt monumentális:
Weber Oberon nyitányát Beethoven Hege-
dûversenye követte, majd szünet után
Richard Strauss Don Juanja és Muszorgszkij
Kiállítás képeinek Ravel hangszerelte cik-
lusa csendült fel, jelezve, hogy nem csak
megszületett az új zenekar, de máris a leg-
nehezebb zenei feladatok megoldására is
képes.
A folytatásba azonban beleszóltak a törté-
nelmi események. A história 1943 kará-
csonyán még feljegyzett a zenekarról egy
nagyszabású könnyûzenei programot
Bertha István, Friedl Frigyes és Vincze Ottó
vezényletével, de ezt követôen, a ’44-es
német megszállás miatt már elmaradtak a
további nyilvános fellépések. Mindenesetre
– a mûsorújság tanúsága szerint – ettôl
kezdve a Szalonzenekart végleg felváltotta
és gyökeret eresztett a Rádiózenekar elne-
vezés. A háború zaja viszont egy idôre el-
nyomta a rádiózene hangját, a mûsorokban
a politika lett hangosabb. A zenekar újra-
kezdésére is jó egy esztendôt kellett várni,
hogy aztán fényesen ívelô pályája majd
méltón igazolja az alapítók elôretekintô
szándékát.  

Az újrakezdés
Még javában folytak a harcok a fôváros fel-
szabadításáért, amikor, 1945. január 25-én a
Budapesti Nemzeti Bizottság az alábbi
utasítást adta ki: „… ezennel meghatalmaz-
zuk dr. Ortutay Gyulát, hogy a rádió s a
Magyar Távirati Iroda vezetését haladékta-
lanul átvegye, ott a szükséges munkákat el-
végeztesse.” A demokratikus újrakezdés lel-
kesültsége magával ragadta a zenei élet
színe-javát is. A Zenei Osztály új vezetôje,
Lajtha László Ferencsik Jánost és Polgár
Tibort kérte fel a zenekar újraszervezésére,
de a romeltakarító és újrakezdô munkából –
többek között – máris olyan muzsikus-
kiválóságok vették ki részüket, mint Tátrai
Vilmos, Lehel György, Vásárhelyi Zoltán,
vagy a fiatal hazai zenetudomány jeles „is-
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meretterjesztôi” közül Szabolcsi Bence,
Molnár Antal, Bartha Dénes és Várnai Péter. 
A Rádió 1945. május 1-jén délben szólalt
meg újra: „A demokratikus Magyarország
szíve szólal meg a magyar rádió hangjában.
Az elsô igazán szabad május 1-jei ünnepen
újból beléptünk a felszabadult Európa nagy
kultúrközösségébe.” (Csorba János, Buda-
pest polgármestere) Az emelkedett hangu-
latot az új Rádiózenekar, Ferencsik János
karmesteri intésére, a Himnusz és Beetho-
ven III. Leonóra nyitányának emlékezetes
eljátszásával tette teljessé. Ettôl a pillanattól
kezdve fergeteges évek, évtizedek követ-
keztek a rádió zenei szárnyalásában, a
zeneközvetítô és ismeretterjesztô munká-
ban éppúgy, mint zenekarának, s rövidesen
életre hívott többi zenei együttesének
életében. A vezetés egyértelmûen állt ki a
zenekar alapvetôen fontos, sokoldalú és
nélkülözhetetlen rádiós szerepvállalása
mellett, pontosan kijelölve legfôbb funk-
cióit is a mûfaji sokoldalúságtól a fiatal mu-
zsikusok felkarolásáig, vagy éppen az új
magyar zene bemutatásától a zeneirodalom
remekeinek magas színvonalú interpretá-
lásáig.  És a heti 2-3 (!) élô zenekari meg-
szólalás mellett elkezdôdtek a nagyléptékû
rádiós stúdiófelvételek is, a rádió zenei
archívumának mondhatni, felépítése.
Már az elsô esztendôk megmutatták, hogy a
zenekar páratlanul sokszínû repertoárjában
milyen óriási szerep jut az új magyar zene
megjelenítésének, és azt, hogy milyen gaz-
dag is ez a Bartók és Kodály utáni zeneszer-
zô generáció jelentôs tehetségekben. Csak
ízelítôül néhányan az új, vagy éppen újra
„felfedezett” szerzôkbôl: Lajtha László,
Szervánszky Endre, Járdányi Pál, Weiner
Leó, Kadosa Pál, Ránki György, Jemnitz
Sándor, Kósa György, vagy a valóságos
muzsikus-polihisztor, Polgár Tibor.  És
1946-tól már káprázatos a bemutatkozó
vendégkarmesterek és szólisták sora is. Íme
önkényes válogatásban néhányuk a kora-
beli mûsorlapokból: Fricsay Ferenc, Lukács
Miklós, Somogyi László, Bródy Tamás,
Komor Vilmos, Kórodi András, s a szólisták
közül: Böszörményi Nagy Béla, Kentner
Lajos, Gertler Endre, Serly Tibor, vagy Zat-
hureczky Ede. De pompás volt az énekesek
választéka is, Báthy Anna, Orosz Júlia,
Rösler Endre és Székely Mihály a legkülön-
bözôbb oratórium- és operakoncerteken
szinte mindennapos vendégei lehettek a ze-
nekarnak. És – amíg lehetett – jöttek a kül-
földi mûvészek is, elsôként említve az Ope-
raházunkhoz szerzôdött Otto Klemperert,
de hallhatta a közönség a zenekar élén
Constantin Silvestri, Arthur Bliss, Stock-

holmból Garaguly Károly fellépését is.
1947-ben Ferencsik vezényletével Böször-
ményi Nagy Béla Magyarországon is bemu-
tatta Bartók III. zongoraversenyét, de ak-
kortájt a klasszikusok mellett még bôven
lehetett játszani a mikrofon elôtt Bruckner,
Mahler, Sztravinszkij, sôt Gershwin mûveit
is. 

Új együttesek
Az 1948-as politikai „fordulat éve” a Rádiót
sem hagyta érintetlenül, elkezdôdtek az ön-
kényes tisztogatások, letiltások, átrendezô-
dések (már ’47-ben Lajtha Lászlót Kókai
Rezsô váltotta a Zenei Osztály élén), miköz-
ben a lendületes, új zenei együtteseket
alapító „lelkesültség” tovább folytatódott.
Egy esztendôvel késôbb a remek rézfúvós
Zsoldos-fívérek, Ernô és Imre vezetésével –
az egykori Szalonzenekarra emlékeztetôen
– útjára indult a Tánczenekar, ezt követve
Rácz Zsiga és a még alig 25 esztendôs Laka-
tos Sándor prímások 12 taggal létrehozták a
Rádió népi zenekarát, majd 1950-ben Szé-
kely Endre és Heltay László irányításával
megalakult az ország elsô professzionális
nagykórusa, a Rádióénekkar. (Unikális tör-
ténetként: az intézmény mûvészegyütte-
seinek sorában – kiszolgálva az egyre ke-
lendôbb rádiószínházi produkciókat –
Láthatatlan színház néven még egy rövid
életû saját színtársulatot is alapított!) De az
évtized fordulóján voltak változások a
zenekar belsô életében is: Tátrai Vilmost
Ney Tibor és Országh Tivadar váltották a
koncertmesteri székben, a vezetô karnagy
pedig Ferencsik Jánost és Polgár Tibort
követôen, 1951-tôl Somogyi László lett. 
Az egyre nyilvánvalóbbá vált, hogy a hazai
zenei élet újraszervezôdésének sorában rá-
diós funkcióikon túlmutatóan is meghatá-
rozóan fontos szerepet kaptak és játszottak
ezek az együttesek. Kialakult az ország
egyenrangúan kezelt, de eltérô típusú fel-
adatokat teljesítô, egymást mintegy kiegé-
szítô három „elsô osztályú” szimfonikus
zenekarának státusza – Állami Hangver-
senyzenekar, Operaház zenekara (hozzá
csatlakozóan a Filharmóniai Társaság
zenekara), valamint a Rádiózenekar –, és a
magyar kórushagyományokból táplálkozó,
de jószerivel öntevékeny szervezôdésû
Budapesti Kórus mellett itthon is megszü-
letett az elsô magasan képzett, hivatásos
oratórium-kórus. Akkoriban nagy átjárható-
ságuk okán – a Rádiózenekar tagjai szinte
minden zenei stílusban otthonosan mozog-
tak – csak a Rádión belül vált lehetségessé a
könnyedebb zenei mûfajok – operett, szim-
fonikus könnyûzene, szórakoztató- és

tánczene jazz, népi zene stb. – bármely
változatának igényesen „mikrofonképes”
megszólaltatása.   

Azok az ötvenes évek
Az évtized végén azonban, az egyre erôsö-
dô szovjet zenei befolyás mellett, érlelôdött
egy súlyos mûvészetpolitikai fordulat is.
Annak rossz és jó oldalaival együtt. A
zsdanovi szocialista-realista elképzelések
durva szelektálást, cenzúrát és alkotói iga-
zodást eredményeztek, különösen az új
zene formalistának bélyegzett repertoárjá-
ban – még megritkítva az orosz-szovjet zene
nagyjainak, Prokofjevnek és Sosztakovics-
nak a mûveit is. Ugyanakkor meghökken-
tôen nagyszerû szólistáik – pl. Ojsztrah,
Oborin, majd Richter – bemutatkozása ih-
letô élményt nyújtottak nemcsak a nagy-
érdemû, hanem a muzsikusok számára is. A
személyi kultuszt dicsôítô „kötelezô” kan-
tátákon és a szimplifikált stílusú, szocialista
divertimento-zenén túl azonban a zenekar
számára ezek az évek is a szakmai „erô-
gyûjtést” és zenei gazdagodást jelentették.
Többek között jött vezényelni Anoszov,
Rossi, Abendroth és Ancerl, voltak jeles
ôsbemutatói Ránki Györgynek, Szabó Fe-
rencnek, Szervánszky Endrének és 1952-
ben revelációként hatóan a fiatal Sugár Re-
zsô, Hunyadi évfordulóra komponált,
nagyszabású Hôsi énekének. 1951-tôl – im-
már kilépve a 6-os stúdióból – rendszeressé
váltak a zeneakadémiai fellépések, ’52-ben
pedig lengyelországi meghívásra lezajlott az
elsô külföldi turné is. Ekkor Somogyi László
mellett már alkalmanként Lehel György is
dirigálta az együttest. (Lehel ’47 óta vett
részt a Rádió zenei munkájában, évekig,
mint zenei fôszerkesztô.) Egyértelmûvé
vált, hogy a „stúdiózenekarnak” egyben ki-
emelkedô tudású „koncertzenekarrá” is kell
válnia, hiszen, a közönség elôtti szakmai
megmérettetés mindenkori éltetô ereje a
zenemûvészetnek. 
És még egy sajátos érdekesség: ezekben az
években a zenekar amolyan „próba-hang-
szerként” részt vett a Zeneakadémia fiatal
karmesterjelöltjeinek vizsgáin – hogy csak
megemlítsük Borbély Gyula, Kertész István,
Kulka János, vagy éppen Szalatsy István és
Vavrinecz Béla sikeres bemutatkozását.
Aztán ’54-ben jött Richter a felejthetetlen
Csajkovszkij-tolmácsolásával (vezényelt
Komor Vilmos), majd egy évre rá a Bartók-
évforduló, végre szabad utat adva legna-
gyobb alkotásai – pl. a Cantata Profana,
Csodálatos mandarin, III. zongoraverseny
(ezúttal Fischer Annie tolmácsolásában) –
újrafelfedezésének. 1956 zenekari élete is
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fontos zenei emlékezések – Mozart és Liszt
mûvészetének rádiós megünneplése – köré
szervezôdött, jól bizonyítva, hogy milyen
nagy szakmai erô is rejlik abban, hogy a
rádiózás egyszerre képes integrálni érték-
közvetítô, ismeretterjesztô és élô zenei le-
hetôségeit.
Ezek az évek hoztak még egy fontos zenei
együttes-alapítást. Felváltva a Rádió gyer-
mekkari feladatait addig – Kodály által is
nagyra értékelt színvonalon – ellátó Andor
Ilona vezette, de mégis csak külsôs iskolai
kórust, két fiatal karvezetô, Botka Valéria és
Csányi László, teljessé téve zenei együtte-
seinek körét, 1954–55 fordulóján életre
hívták a Rádió Gyermekkórusát. 

A zenekar „harmadik” korszaka
E vázlatos áttekintésnek nem tiszte értékel-
ni azokat a politikai eseményeket, amelyek
1956-ban olyannyira megrázkódtatták a
Rádió életét is, és azokat a folyamatokat
részletezni sem, amelyek az intézmény
további életét meghatározták. Itt most ele-
gendônek vélem leszögezni azt, hogy min-
daz a tudatos és nagymértékben „zenepárti”
szervezôdési fejlôdés, ami az intézményen
belül az 1957-es újrakezdéstôl végbement,
szinte évtizedekre kijelölte a zenekar fejlô-
désének magasra ívelô pályáját. A Rádió
mindenkori legfelsô vezetése rádió-szakmai
érdekbôl és zenepolitikai meggyôzôdésbôl
egyaránt, a zenei igazgatás hitével és elkö-
telezettségével támogatta zenei együtte-
seinek a lehetôségei szerint legmagasabb
szintû mûködtetését. 
Az újjáalakult zenei osztály néhány eszten-
dô alatt fôosztállyá növekedve (vezetôje
Faludi Rezsô), szakmai szerkesztôségei
mellett nagy önállósággal (titkársággal és
nemzetközi kapcsolatokat építô szakem-
berekkel) rendelkezô szervezeteként irá-
nyította zenekarának irodáját (vezetôje Ver-
mes István). Az énekkar és gyermekkórus
munkáját – talán személyi adottságok okán
is – közvetlenebb fôosztályi irányításban
vezették. Azonban a hangverseny, turné és
felvételi terveket mindvégig egységes szer-
kesztôségi rendben készítették, és valósítot-
ták meg. 
Somogyi László a forradalom után elhagyta
az országot, így ’57-ben elôbb Bródy Ta-
más, majd (’89-ben bekövetkezett haláláig)
Lehel György lett a zenekar vezetô kar-
mestere (1964-tôl igazgató karnagya). Mi-
után a zenekarnak ezekrôl az éveirôl Boros
Attila kitûnô könyvében (Muzsika és mikro-
fon – Zenemûkiadó, 1985) szinte minden
fontos történést elolvashatunk, a továbbiak-
ban itt már csak néhány kiragadott, vélemé-

nyem szerint jellemzôen meghatározó
jelentôségû tényre hívom fel a figyelmet.
1958 tavaszán lezajlott az együttes elsô
Nyugat-európai – Párizs, Brüsszel (Világki-
állítás) – turnéja, Lehel György és a vendég-
ként társuló Lukács Miklós számára is emlé-
kezetes sikerrel. (Lajtha: VII. szimfónia,
Bartók: Két kép, Concerto, 3. zongoraver-
seny, Kékszakállú herceg vára). 
A Rádiózenekar következô éveinek mun-
kássága egyben a magyar zeneszerzés tör-
ténete is. Nagy tehetségû szerzôk eseten-

ként korszakos jelentôségû alkotásainak
sora. Önkényesen válogatva: Szokolay Sán-
dor: A tûz márciusa, Hegedûverseny, Szôl-
lôsy András: Concerto, Maros Rudolf: Öt ze-
nekari darab, Petrovics Emil: C’est la guerre,
Lysistrate, Lendvay Kamilló: Hegedûver-
seny, Durkó Zsolt: B-A-C-H epizódok,
Halotti beszéd. A késôbbi évekbôl – csak
példaként: Balassa Sándor: Kassák
requiem, Decsényi János: Öt Csontváry-
kép, Vajda János: Barabbás…
És megállás nélkül következtek a külföldi
turnék – Európa szinte valamennyi országá-
ban, az USA-ban három alkalommal, de
éppúgy visszatérôen Kelet-Ázsiában, Japán-
ban, vagy Dél-Amerikában – szerte az egész
világon. Az impresszáriók javaslatára
(sajnos?) Budapest Symphony Orchestra
néven bevezetett zenekar nemcsak hogy
rendre valóságos nemzeti sikereket aratott,
hanem bemutatóival mindannyiszor mint-
egy jószolgálati követként öregbítette a ma-
gyar zeneszerzés hírét is. Sok magyar zene-
szerzô éppen a Rádiózenekar jóvoltából
tudott nemzetközi elismertséget szerezni.
Ugyanakkor megszámlálhatatlan a jeles
vendégkarmesterek, szólisták, énekesek
sora is, akik – gyakran ismétlô rendszeres-
séggel – felléptek a zenekarral. Nem túlzás
állítani, hogy az együttes hívására – ezek-
ben az idôkben a határokat még nagyon is
korlátozó vasfüggöny ellenére – a világ ze-
nei élvonalának szinte minden jelentôs mû-
vésze (csak a karmesterek közül megem-
lítve Stokowskit Abbadot, Barbirollit,
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Gardellit, Kletzkit, vagy Charles Münch-t)
megfordult Budapesten. 
A ’70-es évek derekától a zenekar egyre
jelentôsebb helyet kért magának a hazai
koncertéletben, megszokott zeneakadémiai
bérleti hangversenyein túl, intenzíven ke-
resve a saját rendezési, megjelenési lehetô-
ségeit (Csepeli Munkásotthon, Magyar
Nemzeti Galéria, Olasz Kultúrintézet, majd
a felépült Budapest Kongresszusi Központ,
Mûvészetek Palotája). Nem titkolható, hogy
ezt a „küzdelmet” jórészt a kényszer szülte –
a Magyar Rádiónak (talán Európában egye-
düliként!) a mai napig nem sikerült felépíte-
nie egy korszerû, a közönség befogadására
is alkalmas nagyzenekari stúdiót…   
És ami még maradandóan, mintegy a ma-
gyar zene krónikájaként fémjelzi a zenekar
útját, az a sok ezernyi rádiófelvétel és több
mint száz lemezfelvétel. Az a nemzeti zenei
archívum, amelyet nem lehet eléggé meg-
becsülni, s amelyre a kortársaknak, de az
utódoknak is a legnagyobb féltéssel és
értéssel kötelezô vigyázniuk. 

Utóhangok
A nyolcvanas évek végétôl a zenekar
irányítási és szakmai útján is – idônként
hektikus történések formájában – jelentôs
változások vették kezdetét. A rend-
szerváltás évei – beleértve a „médiaháború”
küzdelmeit, a médiatörvény megalkotását,
a közmédiumok új státuszának és mûködé-
sének életbe lépését, s az egész plurális
médiarendszer kialakulását – máig tartóan
változtatták meg a rádiózás irányítási rend-
szerét, szervezetét, gazdasági lehetôségeit
és egész közszolgálati filozófiáját. És ebben

a folyamatban – úgy tûnik – jelentôsen sé-
rült, sôt bizonytalanná vált a zenei együtte-
sek intézményi helyzete. 
Lehel György utódlása – Ligeti András igaz-
gató karnagyi kinevezése – egybe esett
több rendszerváltó történéssel, következ-
ménnyel. Az Országos Filharmónia, a
Nemzetközi Koncertiroda és a Hungaroton
majdnem-megszûnései okán immár az ön-
álló hangversenyrendezés mellett, az
együttesek külföldi menedzselését is saját
kézbe kellett venni, miközben folyama-
tosan csökkentek a hanglemez kiadási és
stúdió felvételi felkérések. És fogyni lát-
szottak a Rádión belüli elkötelezettségek is,
sôt ’93 elejére belsô vezetôi viták is rontot-
ták az együttesek szakmai és lelki állapotát.
A kudarcokból végül egy sikeres „hu-
szárvágással” sikerült kirántani a muzsikus
testületeket: Vásáry Tamás fôzeneigazgatói
megnyerésével, Strausz Kálmán kórusveze-
tôi és Thész Gabriella önálló gyermekkórus
irányítói kinevezésével – annak ellenére,
hogy közben a Rádió strukturális modell-
váltásából fakadóan az együttesek szer-
vezeti-irányítási rendje is többször megvál-
tozott – szakmai fejlôdésük töretlenül
folytatódhatott. Miközben, kiváltképp a
részvénytársasági mûködés és finanszí-
rozás következményeként, jól látszottak a
súlyos fenntartói „repedések”, a média
közszolgálati értelmezésének lényeges
megváltozása.  Eleinte csak az hangzott el,
hogy nincs elég pénz az együttesek mû-
ködtetésére, aztán az is, hogy a közrádió
nem lehet „jótékonykodó” mecénás (pl. a
magyar zeneszerzés „eltartója”), végül
legújabban, hogy a zenei együttesek léte

tulajdonképpen idegen a rádiózás alapfela-
dataitól.  
A pénzügyi források hiányát a ’90-es évek
végétôl még részben lehetett pótolni az
Országgyûlés célzott költségvetési támo-
gatásával, de úgy tûnik, ez ma már nem
akadályozhatja meg azt a szakmai és fenn-
tartói folyamatot, amelynek eredményekép-
pen megszûnt az ország legjelentôsebb
oratóriumkórusa (a leépítések eredménye-
képpen ugyanis a korábban közel 70 tagú
Rádióénekkar ma már csak negyvenvala-
hány fôt számlál), a zenekar fellépései
pedig többségükben már csak szakmailag
értékelhetetlen üzleti vállalások. Az intéz-
mény vezetése mintha nem hinne a média
zenei közszolgálatának jelentôségében, a
Rádiónak a magyar zenei élet egészében
betöltött hivatásában és kötelezettségeiben,
de legfôképp a zenei értékteremtés sem-
mivel nem pótolható fontosságában. Persze
valóban igaz, és tudni lehet: magas szellemi
értéket teremtô zenei együtteseket tisztán
üzleti alapon mûködtetni – bár a források és
támogatások rendszere nagyon különbözô
lehet – eddig még talán sehol a világon nem
sikerült. Ugyanakkor, amíg egy-egy zene-
kar, énekkar, vagy éppen gyermekkórus
szakmailag és erkölcsileg, sôt egész létében
igen rövid idô alatt leépíthetô, mondhatni
„amortizálható”, addig nemzeti értékeink
majdani újraalapítása és felépítése évti-
zedek szakmai küzdelmét és befektetôi
szándékát igényli. Talán a Magyar Rádió
esetében is érdemes lenne még újragon-
dolni…

Szirányi János
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A német rádiónak és együtteseinek

fejlôdésérôl, azoknak a zenekultúra

terén mind a mai napig elfoglalt külön-

leges szerepérôl intenzív képet ad a

történeti visszatekintés.

Az elsô alapítási hullám
Az 1923. október 29. este nyolc óra,
bizonyára legrégebbi német rádió-együttes
születésének óráját jelöli. Ezen a napon
közvetített a Berlini Rádió elsô ízben
élôzenei koncertet, és ez jelentette a döntô
kezdeményezô lépést egy szimfonikus
rádiózenekar, ebben az esetben a mai

Rundfunk-Sinfonieorchester Berlin (RSB)
megalapításához. A kezdeti – még
áttekinthetô – napi adásidôben az élô- és
lakklemezrôl lejátszott zene váltakoztak
egymással. Az adásidô bôvülésével azon-
ban nagyon hamar megnôtt az igény egy
állandóan rendelkezésre álló zenei reper-
toár iránt. 
1924 tavaszától kezdve a további német
rádióadók beindulása elôsegítette rádió
együttesek létrehozását Németországban,
sôt a mai MDR (Mitteldeutscher Rundfunk)
Sinfonieorchester Leipzig megalapítása már
1915-re tehetô. De nemcsak zenekarokat,
hanem saját kórusokat is alapítottak a

rádióállomások. A berlini énekkar, ma
Rundfunkchor Berlin, már ugyancsak 1925-
tavaszán megkezdte mûködését. 
A rádiózenekari muzsikusoknak és
kórustagoknak kezdetektôl fogva széles és
naponta változó repertoárt kellett magas
szakmai szinten birtokolniuk, amit extrém
rövid próba- és elôkészítô idô után mindig
élôzenei mûsorban közvetítettek. Minden
korszakot felölelô hangversenyek, operák,
operettek,  oratóriumok, énekesek és
hangszeres szólisták kísérete, kamarazene,
de hangjátékok zenéje is a speciális
rádiómûfajú együttesek természetes fela-
datkörébe tartoztak. Megfelelô stúdiókat,

A közszolgálati rádió jelentôsége a német kultúrában
és zenekari életben
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zenekari- és kórustermeket, saját kotta-
archívumokat létesítettek. 
A kortárs zene terjesztése is elválaszthatat-
lanul összefügg a rádiós együttesek
fejlôdésével. Sok rádiózenekar archív
felvételeinek listája 1920-tól és 1930-tól az
újabb idôkig egy egész zeneszerzô generá-
ció Who’s who-jaként olvasható. A kom-
ponisták mindenekelôtt mint saját mûveik
dirigensei léptek fel. Csupán példaként
álljon itt újra a Rundfunk-Sinfonieorchester
Berlin: Igor Sztravinszkij, Hans Pfitzner,
Richard Strauss, Werner Egk és sokan
mások kaptak lehetôséget, mûveik
betanítására és bemutatására. 1931-ben
Németországban már tíz különbözô lét-
számú zenekar és hét kórus mûködött
rádiós színekben.

A „harmadik birodalom”
A rádiót a nemzetiszocialisták hatalom-
átvétele után néhány nappal, 1933. feb-
ruár 15-én Adolf Hitler birodalmi kancellár
utasítására a Joseph Goebbels vezetése
alatt álló Információs- és Propaganda
Minisztérium alá helyezték. Ennek a rádió-
együttesek zenei produkciói szempont-
jából az egész német birodalomban
mélyreható következményei voltak. A
„nemzeti örökség” zeneszerzôi – Bach,
Mozart, Beethoven, Bruckner és Wagner –
álltak a középpontban. Az „elfajzott” és
törvényen kívül helyezett zeneszerzôk
mûveit betiltották. A rádiós együttesek
rendkívül fontos szerepet játszottak a pro-
paganda eszközökkel feltupírozott
Beethoven- és Bruckner ciklusokban,

valamint a zenei monumentalitásokban. A
nacionális ideológia gyorsan felismerte,
hogy miképpen használja fel céljaira a
német zeneszerzôk muzsikáját. Külföldi
komponisták zenéjét ha néha játszották is,
az csupán alibi volt, demonstrálva a világ
iránti nyitottságot.
A második világháború kezdetével aztán
növekedett az emelkedett szórakoztató
zene sugárzása is, mint a tánczenéé a
„színes esték”-ben, kívánságkoncerteken,
népzenei közvetítéseknél stb. Mialatt 1944.
szeptember l-jével a háború miatt a nyil-
vános színházak bezárásával a zenei élet is
szünetelt, és az opera és szimfonikus
zenekarok szeretett muzsikusait a harctérre
vitték, a rádiós együttesek végig mûködtek.
Csak így lehet megmagyarázni azt, hogy
már tíz nappal a német birodalom feltétel
nélküli kapitulációja után, 1945. május 18-
án Beethoven kilencedikét a Rundfunk-Sin-
fonieorchester Berlin elô tudta adni. A
rádiót a háború utáni újrakezdéskor is a
zene hatotta át.

Második alapítási hullám
Annak eredményeképpen, hogy a szövet-
ségesek katonai közigazgatása megkezdte a
demokratikus rádióstruktúra decentral-
izálását és újjáépítését, mind a négy
megszállt zónában és Berlinben rádiós
együttesek egy második, hiánypótló
alapítási és átszervezési hulláma indult
meg. Így például 1946. november 15-én jött
létre a „RIAS-Symphonie-Orchester” (ma
Deutsches Symphonie-Orchester, Berlin).
További együttesek az akkor újonnan létre-

hozott rádióállomások székhelyén alakul-
tak, többek között Kölnben, Stuttgartban,
Freiburgban, Baden-Baden-ben Kaisers-
lauternben. A háború utáni idôkben a nagy
igény a szórakoztató zene iránt big bandek
szervezéséhez ill. befogadásához is
vezettek, valamint elkülönültek egymástól a
nagy szimfonikus zenekarok és a
rádiózenekarok.
Feladataik változatlanul a mindennapi prog-
ram kitöltése volt, mivel az akkori hangle-
mezgyártás még nem volt képes a náci
idôkben szétvert zenekultúra felépítésére
és feldolgozására, valamint az új zene támo-
gatására. A felvételi technika és a zenei
felvételek konzerválásának fejlôdése az
1950-es évektôl a rádiós zenei együttesek
mindennapjait is megváltoztatta. Egyre több
mûvet vettek fel csupán stúdió körül-
mények között egy késôbbi közvetítés és
archiválás céljából. Egy rádiós szimfonikus
zenekar éves programjának már csupán egy
negyedét tették ki a nyilvános koncertek
vagy közvetítések, olyannyira túlsúlyban
voltak a stúdióprodukciók. 
A nemzetiszocialista megszorítások, az új
zene mellôzésének és elnyomásának évei
után az együttesek felépítésével egyidejûleg
a kortárs zene is felfutását élte meg. A nyil-
vános-törvényes rádió nevelési-képzési
programja keretében az 1940-es évek
végén, a koncert-programok és produkciók
listáján, mindenek elôtt a rádiós szim-
fonikus zenekaroknál, számos ôsbemu-
tatóra, német bemutatókra és felvételekre
bukkanunk. Olyan nevek, mint Hindemith,
Honegger, Skrjabin, Milhaud, Henze, Hart-
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1931 január 22-én, a berlini Haus des

Rundfunks megnyitásán Bruno Seidler

Winkler vezényelte a nagy rádiózene-

kart
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mann, Toch, Zimmermann, stb. rendszere-
sen feltûnnek. De a zeneszerzô Karlheinz
Stockhausen kibontakozása sem jött volna
létre a rádióhoz való kötôdése nélkül. A
háború utáni idôkben Stockhausen, mint a
WDR (West Deutscher Rundfunk) elektro-
zenei stúdiójának vezetôje nagyban hoz-
zájárult ahhoz, hogy Köln az új zene jelen-
tôs központjává vált. A Stockhausen által
felépített kompozíciós elvek úttörô és stabi-
lizáló szerepet játszottak a következô
zeneszerzô generáció számára. Évtizedek
alatt Stockhausen számos mûve élte meg a
WDR Sinfonieorchester Köln és a WDR
Rundfunkchor Köln elôadásában az ôsbe-
mutatót, olyan mûvek, amelyeket a rádió
rendelt meg nála. 

A német újraegyesítés után és jelenleg
A rádiós együttesek sorsa a világháborúk-
hoz kapcsolódó két alapítási hullám után, a
német újraegyesítést követôen természet-
szerûen fordulóponthoz érkezett, leépíté-
sekre, struktúra változtatásokra került sor.
Ez különösen a kelet-berlini, lipcsei, va-
lamint a nyugat-berlini rádióállomásokat
érintette. Még a régi szövetségi köztársaság

együtteseit sem kímélték meg, összevoná-
sokra került sor. A Bajor Rádió 2004-ben
kidolgozott terve, hogy a kedvelt és új prog-
ramötletekkel különösen a gyermek- és
ifjúsági munkában élenjáró Münchner
Rundfunkorchestert megszünteti, zátonyra
futott a politika és a társadalom nagy
ellenállásán. 
Németországban a rádióállomások ke-
retében jelenleg 13 szimfonikus és
rádiózenekar, hét kórus és négy bigband
mûködik. Az együttesek munkamódszere
az elmúlt években ismét erôsen megválto-
zott: a stúdiófelvételek jelentôsen háttérbe
szorultak, az archívumok saját felvéte-
lekkel az elmúlt évtizedekben megteltek,
és a világ digitális kereskedelmi felvé-
teleinek konkurenciájaként napi fel-
használásra rendelkezésre álltak. A német
rádiós együttesek mégis nélkülöz-
hetetlenek, azok intézményük és a mögöt-
tük álló országok és jogbirtokosok
nagyköveteivé váltak. Koncertfellépéseik
sugárzó körzetükben, nemzeti és nem-
zetközi színtéren, élôzenei adásokban
Németországban és azon túl is  jelentôs
kulturális tényezôvé váltak. 

Eközben a politikai helyzet minden
együttes számára stabilizálódott. A alkot-
mánybíróság illetmény-jogszolgáltatásával
megerôsítve a közszolgálati rádiók nyilván-
valóan felismerték, hogy mind a brüsszeli
Európai Bizottsággal, mind az országok
miniszterelnökeivel való tárgyalások során
a saját együttesek és saját zenei produkciók
fontos érvet jelentenek a közjogi rádiók
fenntartásának támogatásához. Míg a kom-
munális és állami zenekarok a részben
rizikómentes programpolitikájukkal meg-
erôsítve saját bevételek emelésére is gondol-
nak, a rádiók változatlanul rendelkeznek
azzal a privilégiummal, hogy támoga-
tottságuk alapján ne kényszeredetten a
kvótára sandítsanak, hanem saját zenei pro-
dukcióik keretében a mellôzött kortárs
zenét vagy az elfeledett mûveket vegyék
tekintetbe vagy élesszék fel. A németorszá-
gi fesztiválok a közszolgálati rádióállomá-
sok és együtteseik nélkül elképzel-
hetetlenek. Ezt a kulturális gazdagságot
ôrizni kell!

Gerald Mertens
(Das Orchester 11/2008)
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DEBRECENI 
FILHARMONIKUS 
ZENEKAR

Február 12. 19.30
Kölcsey Központ
Farsangi meglepetés koncert

Közremûködik 
a Cívis Táncegyesület
Vez.: Blázy Lajos

Február 18. 19.30
Kölcsey Központ

Haydn: 
D-dúr szimfónia No. 93
Weber: 
f-moll klarinétverseny op. 79
Haydn: G-dúr 
(üstdobütés szimfónia No.94
Hindemith: 
Szimfonikus metamorfozisok
Weber témákra
Vez.: Vashegyi György

Február 20. 16 óra
Megtestesülés templom
A Debreceni Kodály Kórus hang-
versenye

„Pokol és menny"
Bárdos lajos, Karai József, 
Orbán György, Vajda János, 
és Gyöngyösi Levente 
kórusmûvei
Közremûködik 
a Debreceni Kodály Kórus
Vez.: Pad Zoltán

Március 18. 
Megtestesülés Templom

Szergej Rahmanyinov: 
Vesperás – részletek
Alfred Schnittke : Konzert für
Chor  – Magyarországi bemutató!   
Vez.:  Pad Zoltán

BUDAFOKI DOHNÁNYI
ERNÔ SZIMFONIKUS
ZENEKAR

Január 31. vasárnap 19.30
Olasz Kultúrintézet
Universitas/4

Haydn: B-dúr szimfónia No. 102.
Lutoslawski: 
Versenymû hárfára és oboára
Bizet: Szimfónia
Katerina Englichova – oboa
Vilem Veverka – hárfa 
Vez.:  Marco Zambelli  

Február 3. szerda 19.00
Bartók Béla Nemzeti Hang-
versenyterem
HP koncert

Vez.:  Hollerung Gábor

Február 12. péntek 19.00
Klauzál Ház
Budafoki/5

Jakov Gotovac: Szimfonikus kóló
Grieg: Zongoraverseny
Franck: d-moll szimfónia
Srdjan Filip aldarovi – zongora 
Vez.:  Josip Nalis

Február 27. szombat 19.30
Olasz Kultúrintézet
Universitas/5

Bartók: Kossuth szimfónia
Brahms: Hegedûverseny
Dohnányi: II. szimfónia
Kokas Katalin – hegedû 
Vez.:  Hollerung Gábor  

Március 7. 
Mûvészetek Palotája – Fesztivál-
színház 
Ifjúsági koncert

Elôad és vez.:  Hollerung Gábor

Március 12. péntek 19.00
Klauzál Ház
Budafoki/6

Respighi: Antik áriák III.
Vaughan Williams: 
Fantázia egy Tallis témára
Beethoven: IV. szimfónia
Auer Vonósnégyes (Oláh Vilmos,
Berán Gábor – hegedû, Gálfi
Csaba – brácsa, Takács Ákos –
cselló)
Vez.:  Stefano Mazzoleni 

Március 20. szombat 11.00
Klauzál Ház
Junior/4

Zenei utazás
Mendelssohn: Olasz szimfónia
Massenet: Le Cid
Grieg: Norvég tánc
Csajkovszkij: II. szimfónia – IV.
Lajtha: III. szvit 
Elôad és Vez.:  Hollerung Gábor

Március 20. szombat 15.00
Klauzál Ház

Zeneértô/4
Ismerkedés a billentyûs és a
pengetôs hangszerekkel
A zongora, a harmonika, a hárfa
és a gitár
Elôad: Zelinka Tamás

BUDAPESTI FILHARMONIAI
TÁRSASÁG

Február 15. Operaház
Dohnányi-bérlet 5. koncert

Február 16. Operaház
Mahler-bérlet 5. koncert

Antonin Dvořák: 
Karnevál – Nyitány Op.92
Weiner Leó: Farsang
George Gershwin: 
Egy Amerikai Párizsban 
Farsangi Meglepetések, 
Zenei Tréfák
Vez.:  Dénes István

CONCERTO BUDAPEST

Február 15. (hétfô) 19.30
Mûvészetek Palotája – Bartók
Béla Nemzeti Hang-
versenyterem, Budapest
Romantikus bérlet 

Brahms: Akadémiai ünnepi
nyitány Op. 80
Lutoslawski: Csellóverseny
Schubert: „Nagy” C-dúr szimfónia

Nr. 9 D. 944
Km.: Perényi Miklós – cselló
Vez.:  Keller András

Február 25. (csütörtök) 19.30 
Thália színház 
Fischer Annie bérlet 

Haydn: 
Scherzando Hob. II. No. 5  E-dúr
Mozart: 
D-dúr zongoraverseny K. 537
Mozart: A-dúr Rondó K. 386
Haydn: Esz-dúr szimfónia No. 103
Közremûködik és vez.:  
Rohmann Imre

Március 7. (vasárnap) 19.30 
Thália Színház
Bach és a XX. század 

Sztravinszkij: 
Mise kórusra és kettôs
fúvósötösre
Bernstein: Szerenád
Sztravinszkij: Korál variációk
Sztravinszkij: Zsoltárszimfónia
Km.: Keller András – hegedû
Schola Cantorum Budapestiensis,
Szent Efrém Férfikar
(mûvészeti vezetôk: Bubnó
Tamás és Mezei János)
Vez.:  Rácz Zoltán

Március 16. (kedd) 19.30
Mûvészetek Palotája – Bartók
Béla Nemzeti Hang-
versenyterem, Budapest
Beethoven – Bartók bérlet  – 

Beethoven: 
István király – nyitány Op. 117
Bartók: II. zongoraverseny
Beethoven: III. „Eroica” szimfónia
Esz-dúr Op. 55
Km.: Ránki Dezsô– zongora
Vez.:  Keller András

DUNA SZIMFONIKUS
ZENEKAR

Február 5. péntek 19.00
Duna Palota
Tavaszi bérlet 2. elôadás.

Mozart: G-dúr szimfónia KV 318
Mozart: Á-dúr hegedûverseny
Csajkovszkij: G-dúr szvit Nr.4
op.61
„Mozartiana”
Km.: Kalló Zsolt
Vez.:  Deák András

Február 19. péntek 19.00 
Duna Palota
Tavaszi bérlet 3. elôadás:

A zenekarból alakult kamara-
együttesek Hangversenye

Február 21. vasárnap 10.30 
Duna Palota 
Ifjúsági bérlet 5. elôadás

Kamara Muzsika gyöngyszemei
Duó, trió, kvartett, kvintett
A kamarazene jellegzetes formá-
cióit mutatjuk be.

Március 5. péntek 19.00
Duna Palota
Tavaszi bérlet 4. elôadás:

Humperdink: 
Jancsi és Juliska – nyitány
Dohnányi: Szvit zenekarra op.19
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HANGVERSENYNAPTÁR

F E L H Í V Á S
A Gyôri Filharmonikus Zenekar próbajátékot hirdet

B R Á C S A  T U T T I állásra:

A próbajáték idôpontja: 2010. február 1. hétfô, 14 óra 
A próbajáték helyszíne:

Gyôr, Richter-terem (9021 Gyôr, Aradi vértanúk útja 16.)

A próbajáték anyaga: 
J. S. Bach: szólószonáta – lassú tétel 

F. A. Hoffmeister: D-dúr brácsaverseny I. tétel kadenciával, vagy 
C. Stamitz: D-dúr brácsaverseny I. tétel kadenciával 

Zenekari szemelvények: 
Mozart: Varázsfuvola – nyitány 
Beethoven: I. szimfónia II. tétel 

Brahms: IV. szimfónia I. tétel 
Richard Strauss: Don Juan 

Bartók: Concerto IV. és V. tétel 
Csajkovszkij: Vonósszerenád vonósötös formában karmesterrel

Jelentkezéseket a pályázók rövid szakmai önéletrajzával és elérhetôségével
együtt a zenekar titkárságára (9021 Gyôr, Aradi vértanúk útja 16.) vagy e-mailben
(office@gyfz.hu) kérjük eljuttatni 2010. január 28-ig. A zenekari állások részletes

listája és kottaanyaga a titkárságon átvehetô, vagy a zenekar honlapjáról
www.gyfz.hu letölthetô. 

Zongorakísérôt a zenekar igény szerint biztosít. 

További információ a zenekar titkárságán, Ôsz Gábor zenekari titkárnál.
Tel: 30/86 41 693 

Az állás betölthetô: azonnal 
Az álláshely betöltéséhez felsôfokú szakirányú végzettség, erkölcsi bizonyítvány, és

a közalkalmazottak jogállásáról szóló 1992. évi XXXIII. törvény 20§ -ban elôírtak megléte szükséges. 

Bérezés: megegyezés szerint 
Sikeres próbajátékot kívánunk! 

Gyôr, 2009. november 4. Fûke Géza 
Igazgató 
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Nielsen: 2. szimfónia op.16.
Vez.:  Deák András
Mûsorvezetô: Zelinka Tamás

Március 21. vasárnap 10.30 
Duna Palota 
Ifjúsági bérlet 6. elôadás

Táncra Magyar
Ungaresca-Verbunkos-Palotás-
Csárdás-Medvetánc
Jellegzetesen magyaros hangu-
latú zenék hangzanak el a hang-
versenyen

GYÔRI FILHARMONIKUS
ZENEKAR

Február 13., 19.30, Szombathely
Bartók Terem
Szimfónia bérlet

Wagner: Trisztán és Izolda –
Elôjáték és Izolda szerelmi halála
Bartók: Két arckép, op. 5.
Kurtág: Messages
Dvořák: VIII. (G-dúr) szimfónia,
op. 88.
Km.: Joanna Kamenarska
(hegedû) 
Vez.: Berkes Kálmán 

Február 21. 16.00 
Zsinagóga 
Flesch Károly bérlet 

„vonósnégyes + klarinét”
W. A. Mozart: 
A-dúr klarinétötös, KV 581 
Vukán Gy.: Öt tréfa 
Közremûködik:
Berkes Kálmán klarinét 
Ráczné Nagy Andrea hegedû 
Falvai Zsuzsanna hegedû 
Rácz István brácsa 
Juhász Viktor cselló 

Február 16. 19.30
Mûvészetek Palotája – Bartók
Béla Nemzeti Hang-
versenyterem, 
„Gyôr Budapesten”
R. Wagner: Trisztán és Izolda –
elôjáték és Izolda szerelmi halála 
Bartók B.: Két portré, op. 5    
Kurtág Gy.: Üzenetek, op. 34 
A. Dvořák: 
VIII. (G-dúr) szimfónia, op. 88 
Vez.: Berkes Kálmán 
Km.: Joanna Kamenarska hegedû 

Február 25. 19.00 
Richter-terem 
Varga Tibor bérlet

Áriák
Szegedi Csaba áriaestje, 
Sztárvendég: Miklósa Erika 
Rossini: A sevillai borbély
Nyitány
Figaro belépôje
Rosina áriája
Rosina és Figaro kettôse
Viharzene 
Verdi: Macbeth – Macbeth áriája
a IV. felvonásból
Traviata – Violetta áriája az I.
felvonásból
Don Carlos – Posa áriája és halála
IV. felv. 

Mozart: Don Giovanni
Nyitány
Don Giovanni és Zerlina kettôse
Figaro házassága
A gróf áriája 
Donizetti: Szerelmi bájital –
Adina és Dulcamara kettôse 
Massenet: Thais – Meditation  
Offenbach: Hoffmann meséi –
Dappertutto áriája  
Delibes: 
Lakmé – Csengettyûária 
Vez.: Medveczky Ádám 

Március 20. 19.00
Richter-terem 
„Klasszika”

Mûsor: L. van Beethoven:
Egmont-nyitány 
W. A. Mozart: A-dúr klarinét-
verseny KV 622 
L. van Beethoven: 
II. (D-dúr) szimfónia, op. 36 
Vez.: Takács-Nagy Gábor 
Km.: Berkes Kálmán klarinét 

MÁV SZIMFONIKUS
ZENEKAR

Február 3. szerda, 19.00 
Budapesti Operettszínház,
Budapest, Nagymezô utca 17.
Erdélyi Miklós bérlet

Weiner Leó: Farsang
Dvořák: Karnevál nyitány
Borodin: Polovec táncok
De Falla: 
A háromszögletû kalap – szvit 
Darius Milhaud: Ökör a háztetôn
Dukas: A bûvészinas
Vez.:  Kollár Imre

Február 6., szombat, 11.00

Stefánia Palota, Budapest, XIV.,

Stefánia út 34.
Unokák és nagyszülôk hang-
versenyei 

Vidám zenés mesék
Madarász Iván: Pázmán lovag
Balogh Sándor: A három kisma-
lac, Balogh Sándor: Kacor király
Km.: Kôvári Eszter Sára, Ókovács
Szilveszter, Szegedi Csaba,
Wendler Attila. Mesélô: Ácsné
Székely Edit
Vez.:  Balogh Sándor

Február 17. szerda, 19.30 

Mûvészetek Palotája, Bartók

Béla Nemzeti Hang-

versenyterem
Mesterbérlet 

Lukács Gyöngyi és vendégei –
opera gálaest
Vez.:  Kesselyák Gergely

Március 2. kedd, 19.00 

Budapesti Operettszínház,

Budapest, Nagymezô utca 17.
Lukács Miklós bérlet 

Ravel: Gaspard de la Nuit
Laurent Petitgirard: Gordonka-
verseny
Beethoven: VII. szimfónia
Km.: Mérei Tamás
Vez.:  Laurent Petitgirard 

Március 12. péntek, 18.00 
Festetics Palota, Budapest VIII.,
Pollack Mihály tér 3. 
Festetics Bérlet 

Carl Phillip Emanuel Bach: 
G-dúr szimfónia
W. A. Mozart: 
G-dúr fuvolaverseny KV 313
Gounod: Kis szimfónia (B-dúr)
Km.: Wolfgang Schulz
Vez.:  Emanuel Schulz

Március 20., szombat, 11.00
Stefánia Palota, Budapest XIV.,
stefánia út 34.
Unokák és nagyszülôk hang-
versenyei 

Gyermekjelenetek
Robert Schumannra emlékezünk
születésének 200. évfordulóján
Gyermekjelenetek – zongorán
Nyitány, Scherzo és Finale
a-moll zongoraverseny
Km.: Mocsári Károly
Vez.:  Gémesi Géza

MISKOLCI SZIMFONIKUS
ZENEKAR

Január 31.
Mûvészetek Háza, Miskolc
Kortárs nap

Február 4. 19.00 
Mûvészetek Háza, Miskolc
(Mesterbérlet)

Wagner: Siegfried-idill
Strauss: Oboaverseny
Saint-Saëns: III. „Orgona” szimfónia
Szólista: Hadady László 
Vez.: Zbynk Müller

Február 8. 19.00 
Mûvészetek Háza, Miskolc
(Népszerû bérlet – kamarakoncert)

Chick Corea: Szeptett
Gabrieli: Canzonák
Händel: Salamon – Sába kirá-
lynôjének bevonulása
Chris Hazell: Rézmacskák
Km.: a zenekar mûvészei

Február 15. 19.00 
Mûvészetek Háza, Miskolc
(Szezonbérlet)

Rossini: A tolvaj szarka – nyitány
Kramá: Esz-dúr versenymû két
klarinétra (op.91)
Brahms: II. (D-dúr) szimfónia 
Klarinét:
Novák András, Szepesi János
Vez.: Kovács László

Február 22. 19.00
Mûvészetek Háza, Miskolc
(Népszerû bérlet)

Kodály: Galántai táncok
J.Chr. Bach: c-moll fagottverseny 
Brahms: III. (F-dúr) szimfónia 
Fagott: Lakatos György
Vez.: George Hanson 

Március 4. 19.00 
Mûvészetek Háza, Miskolc
(Mesterbérlet)

Gyöngyösi Levente: Verkündi-
gung 
(Öt szimfonikus kép Rainer Maria
Rilke nyomán)

Mozart: B-dúr zongoraverseny
K.450
Ravel: Pavane
Elgar: Enigma-variációk
Zongora: Ránki Dezsô 
Vez.: Kovács László

Március 8. 19.30 
Mûvészetek Palotája, Budapest

Szimfonikus Körkép
Weiner: Szvit op. 18
Mozart: B-dúr zongoraverseny
K.450
Elgar: Enigma-variációk
Zongora: Ránki Dezsô
Vez.: Kovács László

Március 13. 19.00
Mûvészetek Háza, Miskolc
KLAZZ koncert

Vez.: Kovács László

Március 22. 19.00 
Mûvészetek Háza, Miskolc
(Szezonbérlet)

Haydn: G-dúr „Az este” szimfónia
No.8
Beethoven: c-moll zongoraverseny
Mozart: C-dúr „Jupiter” szimfónia
Zongora: Borbély László
Vez.: Kovács László 

NEMZETI 
FILHARMONIKUSOK

Február. 5. 19.30
Mûvészetek Palotája – Bartók
Béla Nemzeti Hang-
versenyterem 
Hangszer és pálca – Ferencsik-bér-
let 2009

Villa-Lobos: 
Bachianas Brasileiras, No. 5
Hugo Wolf: Olasz szerenád
Hugo Wolf: Ima (Gebet) (Mörike-
dalok, no. 28)
Hugo Wolf: 
Mignon (Goethe-dalok)
R. Strauss: Négy utolsó ének –
Szeptember, op. 150 no. 2
R. Strauss: 
Muttertändelei, op. 43 no. 2
Brahms: 
I. (c-moll) szimfónia, op. 68
Vez.:  Andrés Orozco-Estrada
Km.: Tonkünstler Zenekar 
(Ausztria)
Szoprán: Christiane Oelze
Az „Európa szívében” zenekari
csereprogram keretében

Február 6. 19.30
Mûvészetek Palotája – Bartók
Béla Nemzeti Hang-
versenyterem 
Ének és szimfónia – Klemperer-
bérlet 2009

Villa-Lobos: 
Bachianas Brasileiras, No. 5
Hugo Wolf: Olasz szerenád
Hugo Wolf: Ima (Gebet) 
(Mörike-dalok, no. 28)
Hugo Wolf: 
Mignon (Goethe-dalok)
R. Strauss: Négy utolsó ének –
Szeptember, op. 150 no. 2
R. Strauss: Muttertändelei, op. 43
no. 2
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Brahms: 
I. (c-moll) szimfónia, op. 68
Vez.:  Andrés Orozco-Estrada
Km.: Tonkünstler Zenekar 
(Ausztria)
Szoprán: Christiane Oelze
Az „Európa szívében” zenekari
csereprogram keretében

Február 7. 11.00
Mûvészetek Palotája – Fesztivál
Színház 
Zenés vizeken... – Gyerekbérlet

...a barokk és klasszikus korban
Händel: Vízi zene – részletek
Haydn: A Teremtés – ária
Haydn: G-dúr (“Az este”) szimfó-
nia, No. 8 – IV. tétel: A vihar
Vivaldi: 
A négy évszak – Tavasz és Tél
Rossini: A sevillai borbély –
Viharzene a II. felvonásból
Händel: Izrael Egyiptomban –
Özönvíz
Vez.:  Horváth Gábor
Km.: Nemzeti Énekkar Nôi Kara,
mûsorvezetô: Kovács Sándor

Február 7. 15.00
Mûvészetek Palotája – Fesztivál
Színház 
Zenés vizeken... – Gyerekbérlet

...a barokk és klasszikus korban
Händel: Vízi zene – részletek
Haydn: A Teremtés – ária
Haydn: G-dúr (“Az este”) szimfó-
nia, No. 8 – IV. tétel: A vihar
Vivaldi: 
A négy évszak – Tavasz és Tél
Rossini: A sevillai borbély –
Viharzene a II. felvonásból
Händel: 
Izrael Egyiptomban – Özönvíz
Vez.:  Horváth Gábor
Km.: Nemzeti Énekkar Nôi Kara,
mûsorvezetô: Kovács Sándor

Február 25. 19.30
Mûvészetek Palotája – Bartók
Béla Nemzeti Hang-
versenyterem 
Hangszer és pálca – Ferencsik-bérlet 

Haydn: D-dúr szimfónia, No. 104
Mozart: 
A-dúr klarinétverseny, K. 622
Brahms: 
III. (F-dúr) szimfónia, op. 90.
Vez.:  Kocsis Zoltán
Km.:  Jörg Widmann – klarinét

Március 5. 19.30

Mûvészetek Palotája – Bartók

Béla Nemzeti Hang-

versenyterem
Hangszer és pálca – Ferencsik-bérlet 

Jörg Widmann: Freie Stücke
Jörg Widmann: Ad Absurdum –
trombitaverseny
Jörg Widmann: Messe
Vez.:  Jörg Widmann
Km.: Szergej Nakarjakov – trom-
bita

Március 14. 11.00
Mûvészetek Palotája – Fesztivál
Színház
Zenés vizeken... – Gyerekbérlet

...a romantikában
Dvořák: 
A vízimanó (Vodnik), op. 107
Wagner: Siegfried rajnai útja –
zenekari változat
Smetana: Moldva – részlet
Csajkovszkij: 
Hattyúk tava – részletek
Offenbach: 
Hoffmann meséi – Barcarola
Johann Strauss: 
Kék Duna – keringô
Vez.:  Medveczky Ádám
Km.: Nemzeti Énekkar, Énekes
szólisták, A Magyar Táncmû-
vészeti Fôiskola növendékei
mûsorvezetô: Kovács Sándor

Március 14. 15.00
Mûvészetek Palotája – Fesztivál
Színház
Zenés vizeken... – Gyerekbérlet

...a romantikában
Dvořák: 
A vízimanó (Vodnik), op. 107
Wagner: Siegfried rajnai útja –
zenekari változat
Smetana: Moldva – részlet
Csajkovszkij: 
Hattyúk tava – részletek
Offenbach: 
Hoffmann meséi – Barcarola
Johann Strauss: 
Kék Duna – keringô
Vez.:  Medveczky Ádám
Km.: Nemzeti Énekkar, Énekes
szólisták, A Magyar Táncmû-
vészeti Fôiskola növendékei
mûsorvezetô: Kovács Sándor

ÓBUDAI DANUBIA
ZENEKAR 

Február 5. péntek 19.00
Február 6. szombat 15.00
Február 12. péntek 19.00
Február 27. szombat 15.00
Nemzeti Színház

Schiller: Ármány és szerelem
Rendezô: Alföldi Róbert
Vez.:  Silló István

Február 21. vasárnap  12.30
Mûvészetek Palotája
Bartók Béla Nemzeti Hang-
versenyterem
BEETHOVEN MARATON

III.., Eroica szimfónia, c-moll op.67
Vez.:  Héja Domonkos

PANNON 
FILHARMONIKUSOK 
– PÉCS

Január 28., csütörtök 19.30 
Pécsi Nemzeti Színház

Kodály V. 
Liszt: Les Preludes
Kurtág: 
…quasi una fantasia, op. 27/1
Hamar: Vasarelly-variációk
Dohnányi: 
fisz moll szvit, op. 19.       
Km.: Csalog Gábor – zongora

Január 29. péntek, 19.30
Mûvészetek Palotája Bartók
Béla Nemzeti Hang-
versenyterem 
Fôvárosi év a fôvárosban!

Liszt: Les Preludes
Kurtág: 
…quasi una fantasia, op. 27/1
Bartók: Magyar képek
Dohnányi: fisz moll szvit op. 19.
Km.: Csalog Gábor – zongora

Január 30., szombat 18.00, ANK
Segítség, komolyzene! 

Km.: László Csaba
Dohnányi: fisz-moll szvit op.19.

Február 18., csütörtök 19.30 
PTE Romhányi Aula

Kodály VI./Breitner VI./Gyermán V.
Wagner: Trisztán és Izolda –
Elôjáték és Izolda szerelmi halála
Wagner: Siegfried – Idyll
Bartók: A kékszakállú herceg vára   
Km.: 
Meláth Andrea – mezzoszoprán
Peter Mikulas – basszus 

Február 19. péntek, 19.30
Mûvészetek Palotája Bartók
Béla Nemzeti Hang-
versenyterem, 
Fôvárosi év a fôvárosban!

Wagner: Trisztán és Izolda –
elôjáték és Izolda szerelmi halála
Wagner: Siegfried – Idyll
Bartók: 
A kékszakállú herceg vára   
Km.: Meláth Andrea – alt, Peter
Mikulas – basszus

Február 27., szombat 18.00, ANK
Segítség, komolyzene! 

Km.: László Csaba
Dvořák: IX. Szimfónia – „Az új
világból” op. 95

Március 4., csütörtök 19.30
Pécsi Nemzeti Színház

Gyermán VI. 
Smetana: Haakon Jarl, op. 16
Haydn: C-dúr oboaverseny
Dvorák: IX. szimfónia 
(„Az új világból”), op. 95
Vez.:  Oliver von Dohnanyi
Km.: Hadady László – oboa

Március 21. vasárnap, 19.30
Mûvészetek Palotája Bartók
Béla Nemzeti Hang-
versenyterem
Fôvárosi év a fôvárosban!

Smetana: Haakon Jarl, op. 16
Haydn: C-dúr oboaverseny
Dvořák: IX. szimfónia 
(„Az új világból”), op. 95
Vez.:  Oliver von Dohnanyi
Km.: Hadady László – oboa

SAVARIA SZIMFONIKUS
ZENEKAR

Január 29., 19.30, Bartók Terem
Szimfónia bérlet

Beethoven: III. (c-moll) 
zongoraverseny, op. 37.
Csajkovszkij: 

V. (e-moll) szimfónia, op. 64.
Vezényel és zongorán 
közremûködik: Vásáry Tamás

Február 26., 19.30, 
Bartók Terem
Vox Humana

Beethoven: 
D-dúr hegedûverseny, op. 61.
Beethoven: 
III. (Eroica) szimfónia, op. 55.
Km.: Szabadi Vilmos (hegedû)
Vez.: Petró János 

Március 6. 19.00
Gyôr, Richter-terem
Richter János bérlet-es koncertje

Rachmanyinov: 
Szimfonikus táncok
Morricone: 5 filmzene
Rimszkíj-Korszakov: 
II. „Antar” szimfónia
Közremûködnek: Savaria Szim-
fonikus Zenekar, Massimo Mer-
celli – fuvola 
Vez.:  Aldo Sisillo

Március 12., 19.30
Bartók Terem
Jótékonysági hgv a Markusovszky
Kórház javára

Telemann:
e-moll oboaverseny
Liszt: A-dúr zongoraverseny
Közremûködnek: 
Baldauf Veronika – oboa, 
Kiss Márton – zongora 

Március 19., 19.30, Bartók Terem
Szimfónia bérlet

Csajkovszkij: Változatok egy
rokokó témára, op. 33.
Csajkovszkij: Rómeó és Júlia –
nyitányfantázia
Muszorgszkij-Ravel: 
Egy kiállítás képei
Km.: Rohmann Ditta (cselló) 
Vez.: Philippe de Chalendar

SZEGEDI SZIMFONIKUS
ZENEKAR

Február 2. kedd 19.30
Szegedi Nemzeti Színház    
Fricsay/4                                        

Dohnányi: Zongoraverseny nr. 2,
h-moll, op. 42
Mahler: IV. szimfónia, G-dúr          
Km.:  Baranyay László – zongora,
Szabóki Tünde – szoprán               
Vez.: Kesselyák Gergely          

Február 9. kedd 19.30
Szegedi Nemzeti Színház   
Vaszy/4  

Glinka: 
Ruszlán és Ludmilla – nyitány         
Rachmaninov: 
2. zongoraverseny c-moll op. 18     
R. Strauss: 
Don Juan – szimf. költ. op. 20 
R. Strauss: Till Eulenspiegel vi-
dám csínyjei – szimf. költ., op.28    
Km.: 
Antonio di Cristofano 
– zongora                                      
Vez.: Michele Santorsola     
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Február  23. kedd 12.00 

Szegedi Nemzeti Színház

Ifjúsági hangverseny
délidôben/2

Haydn: 
Esz-dúr trombitaverseny
Beethoven: 
I. szimfónia, C-dúr, op. 21
Km.: 
Tarkövi Gábor – trombita
Vez.: Kocsár Balázs

Február  23. kedd 19.30 

Szegedi Nemzeti Színház        

Vaszy/3
Bach: 
III. D-dúr szvit BWV 1068        
Albinoni: 
B-dúr trombitaverseny  
Haydn: 
Esz-dúr trombitaverseny 
Beethoven: I. szimfónia    
C-dúr , op. 21                          
Km.: 
Tarkövi Gábor – trombita        
Vez.: Kocsár Balázs

Február  24. szerda

DEBRECEN

Bach: 
III. D-dúr szvit BWV 1068 
Albinoni: 
B-dúr trombitaverseny
Haydn: 
Esz-dúr trombitaverseny 
Beethoven: 
I. szimfónia C-dúr, op. 21 
Km.: 
Tarkövi Gábor – trombita        
Vez.: Kocsár Balázs

Március 9. kedd 19.30

Szegedi Nemzeti Színház

Fricsay/5
Lendvay: Jazz-szimfónia 
Bartók: 
III. zongoraverseny 
R. Strauss: 
Sinfonia domestica, op. 53
Km.: Kaneko Miyuji 
(Japán)
Vez.: Gyüdi Sándor

Március 10. szerda 19.30

Mûvészetek Palotája –

Bartók Béla Nemzeti Hang-

versenyterem

Szimfonikus Körkép
Lendvay: Jazz-szimfónia 
Bartók: III. zongoraverseny
R. Strauss: 
Sinfonia domestica, op. 53
Km.: Kaneko Miyuji (Japán)
Vez.: Gyüdi Sándor

SZOLNOKI 
SZIMFONIKUS ZENEKAR

Február 1. hétfô 19.00

Aba-Novák bérlet
Beethoven – est
Coriolan – nyitány, op. 62
D-dúr hegedûverseny, op. 61
Km.: Kelemen Barnabás
VII. szimfonia (A-dúr) op. 92
Vez.: Izaki Maszahiro

Március 22. hétfô 19.00

Aba-Novák bérlet
Francia – est
Ravel: Antik menüett
Ravel: G-dúr zongoraverseny
Km.: Fujii Aki – zongora – a
zenekar Premier szólistája
Berlioz: 
Római karnevál – nyitány
op.9
Saint Saëns: 
III. „Orgona” 
szimfónia, op. 78.
Km.: Ócsai-Szikora Ilona
Vez.: Izaki Maszahiro

ZUGLÓI FILHARMÓNIA –
SZENT ISTVÁN KIRÁLY
SZIMFONIKUS ZENEKAR
ÉS ORATÓRIUMKÓRUS 

Február 13. szombat 16.00

14. vasárnap 10.30 és 16.00 

Zuglói Zeneház Nagyterem   

„Pastorale ” családi hang-
versenysorozat IV/1.

Zenés kalandozás a közép-
korban. 
Vendégeink: Kobzos Kiss
Tamás és a Musica Historica
Együttes (mûvészeti vezetô:
Csörsz Rumen István).
Közremûködik a Szent István
Király Zenemûvészeti Szak-
középiskola kórusa. 
Vez.:  Tôkés Mária Tünde

Február 20., szombat 18.00

Mûvészetek Palotája, Bartók

Béla Nemzeti Hang-

versenyterem

Bérletsorozat V/4.
Saint-Saëns: III. szimfónia
Km.: Harmath Dénes
Ravel: 
Seherezádé dalciklus
Km.: Geszthy Veronika
Ravel: Daphnis és Chloe II.
szvit
Vez.:  Hámori Máté

Március 6. szombat 15 óra

Zuglói Szent István Zene-

ház Nagyterem

Teakoncert – (Hangverseny
nyugdíjasok részére)

Március 20. szombat 16.00

21.  vasárnap  10.30, 16.00 

Zuglói Szent István Zene-

ház Nagyterem

„Pastorale ” családi hang-
versenysorozat IV/2.

„Egy ilyen feleség! 
Óh, örömünnep!”
Donizetti: 
Don Pasquale  – a vígopera
rövidített változata
Vendégeink: Geszthy
Veronika, Szüle Tamás,
Hábetler András és Megyesi
Zoltán. Rendezô: Ionel Pan-
tea. Közremûködik a Zuglói
Filharmónia – Szent István
Király Szimfonikus Zenekar
és a Szent István Király
Zenemûvészeti Szakközép-
iskola kórusa. 
Vez.:  Horváth Gábor
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DUNA SZIMFONIKUS ZENEKAR
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Próbaterem: 1038 Budapest, Csobánka tér 5.
Tel./fax: (+36-1) 355-8330
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www.dfz.hu
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AMI BENNÜNKET ÉRDEKEL!
Új honlapot indított a Magyar Szimfonikus Zenekarok Szövetsége !

Kedves Kollégák! Ha a zenekari tagokat igazán érintô híreket, tudósításokat akartok olvasni,
vagy azokhoz hozzászólni, látogassátok gyakran új honlapunkat. 

Itt megtalálhatjátok :
• A legújabb kulturális híreket, napi frissítéssel
• A Zenekar újság  legfrissebb  számából ízelítôt és a korábbi számait teljes terjedelmükben
• A legfrissebb kritikákat
  • Hangversenyekrôl – hogy összevethessük és értékelhessük a teljesítményünket
  • Hangfelvételekrôl – hogy megismerjük tagzenekaraink felvételeit
  • Könyvekrôl – hogy tudjuk, mit érdemes elolvasni
• Próbajátékok itthon: Minden magyar hivatásos szimfonikus zenekar itt hirdeti meg a megüresedô álláshelyeit
• Próbajátékok külföldön: Minden külföldi lehetôségrôl itt lehet tájékozódni
• Szakmai törvények és rendeletek: Törvények és rendeletek, amelyek a zenekarokat érintik
• Rólunk:  Miért alakítottuk meg Szövetségünket, mik a legfontosabb céljaink
• Tagzenekarok: Ahol minden tagzenekar honlapjára lehet közvetlenül eljutni
• Zenei szakmai szervezetek: Ahol megtalálhatóak a magyar és külföldi szakmai szervezetek linkjei
• Hangversenytermek, koncert helyszínek ahol közvetlenül lehet tájékozódni a hangversenytermek mûsorairól
• Kultúratámogató szervezetek:  Ahol pályázati lehetôségekrôl lehet értesülni
• Partnereink: Ahol minden zenei partnerünk és minden zenei portál megtalálható
• Képgaléria: Ahol tagzenekarainkról lehet képeket találni
• Fórum: Ahol Te is elmondhatod véleményedet mindenrôl, ami a szakmában történt
• Eseménynaptár: ahol megtalálod az összes tagzenekarunk hangversenyeit

MAGYAR SZIMFONIKUS ZENEKAROK SZÖVETSÉGE

Új szolgáltatásunk!

A legfrissebb híreink és a próbajáték lehetôségek már közvetlenül elérhetôk az RSS szolgáltatásunkon keresztül,
akár mobiltelefonon is.
HÍREK: http://www.hungorchestras.com/rss/news_rss.php
PRÓBAJÁTÉKOK: http://www.hungorchestras.com/rss/probajatekok_rss.php
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